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Wyobraź sobie piękny 
park, z wieloma alejkami, 
z ławeczkami przy alejkach, 
gdzie na jednej z ławeczek 
przysiadł Człowiek, Mą-
dry Człowiek. Ma lat może 
kilkanaście, może kilka-
dziesiąt, może 200, może 
biblijne 900. Jest spokojny, 
skromny, pełen pokory, 
ale znający swoja wartość 
i wartość ziemskich do-
świadczeń. Znający wartość 
spokoju, spokoju serca, spo-
koju natury, spokoju świata. 
Spokoju… Spokoju „spo-
kojnego”, spokoju dyna-
micznego,  spokoju wiedzy, 
spokoju informacji, spo-
koju energii, spokoju mą-
drości, spokoju miłości, 
spokoju wybaczenia/wyba-
czania, spokoju pokocha-
nia siebie. Spokoju. Może 
to Ty?

Mądry Człowiek spoglą-
da ze spokojem i zrozu-
mieniem na to co się wokół 
dzieje. Na szum drzew, 
przeloty i śpiew ptaków, 
pracującą mrówkę, zbie-
rającą pyłek kwiatowy 
pszczółkę, na rozmawiają-
cych Ludzi – ich mimikę, 
emocje, nawyki, słowa, 
myśli, maski osobowości… 
Maski, ale i otwartość, 
szczerość zamierzoną i nie 

zamierzoną. Na życzliwość, 
dobre intencje, radość, 
uśmiech. Na wiatr, spa-
dający liść, na wiewiórkę 
skaczącą z gałęzi na gałąź. 
I na wiele obrazów, emocji. 
Na promienie słoneczne, 
ale i cień, cienie. Na rado-
sne pieski, chmury, krople 
deszczu. Na ciepło i zim-
no. Mądry Człowiek spo-
gląda na kogoś kto śpiewa, 
kogoś kto milczy, kogoś 
kto też spogląda… Ko-
goś kto biega, kto siedzi, 
kto leży na trawie, kto słu-
cha muzyki, kto czyta.

Mądry Człowiek nie słu-
cha praw i prawd telewizyj-
nych, bawią go ze smutkiem 
uzurpatorzy, śmieszni, 
zagubieni, zniewoleni, 
głupi i tępi w swym znie-
woleniu … Mądry Człowiek 
widzi, słyszy i rozumie. Jest 
Mądry. Może to Ty?

Mądry Człowiek spoglą-
da na siebie, w głąb sie-
bie, spogląda w kosmos, 
ten u góry i ten w sobie. 
Mądry Człowiek wie, że 
tu na Ziemi spokój, opo-
wieści z ławeczki w spoko-
ju tylko w oku cyklonu są 
możliwe. Ale są, są możli-
we. Mądry Człowiek. Może 
to Ty?

Mam dla Ciebie zna-
komitą informację. Je-
śli czytasz ten artykuł 
to istnieje bardzo duże 
prawdopodobieństwo, iż 
jesteś lub masz inklinacje 
do bycia Mądrym Człowie-
kiem i że gdzieś jest, może 
całkiem blisko, Ławecz-
ka Twoich Opowieści.

A teraz kilka zdań 
o Aktywacji Zdrowia. Ak-
tywacji Twojego Zdrowia. 
Wiemy, iż bazując nawet 
tylko na naszych, Dr-
-Zdrowie.pl, czterech Credo  
Aktywacji Zdrowia moż-
na ze zrozumieniem wejść 
na ścieżkę, a później 
solidną drogę, z cza-
sem wręcz na autostradę 
bez bramek i opłat, Mądre-
go Człowieka.

Jesteśmy tu na Ziemi tak 
naprawdę krótka chwilę. 
Bo czymże jest te kilka-
dziesiąt, może sto parę lat 
wobec wieczności, wobec 
chociażby czasu istnie-
nia układu słonecznego, 
czy nawet tych 2000 lat 
od narodzenia Chrystu-
sa. Chwilą, ułamkiem te-
go czasu, drobiną czasu. 
A zachowujemy się tak, 
jakbyśmy Pana Boga za no-
gi, a diabła za rogi chwy-
cili. Tak, jakby Mądry 

Człowiek nie istniał. Jeste-
śmy krótko na tej plane-
cie i zamiast zajmować się 
pięknem planety, pięknem 
dzieła jakim jest Człowiek, 
czynieniem dobra dla sie-
bie i planety zajmujemy się 
głównie prawem i prawdą 
telewizyjną. Zachowujemy 
się jak stada niewolników, 
gdzie główną wykładnią 
jest zjeść, przetworzyć, 
wydalić (a dla niektórych 
nawet wydalić z trudno-
ścią) i sprostytuować się, 
dla ułudy i iluzji istnienia, 
uzurpatorom, złoczyńcom 
prawd telewizyjnych. Acha, 
jeszcze dajemy się strzyc 
jak stado baranów.

To jak Żyć Panie Szymo-
nie, Pani Elżbieto? (to pyta-
nie, które zadał szef grupy 
managerów dużej firmy 
logistycznej, dla których 
prowadziliśmy Warsztaty 
ze Sztuki Sprzedaży Obser-
wacyjnej z Firewalkingiem 
oraz Rozwoju osobistego). 
Odpowiedzią było - jak 
Mądry Człowiek.

Aktywacja Zdro-
wia – na Warsztatach 
Uzdrawiania, podobnie jak 
na Konsultacjach Zdro-
wia (stacjonarne i online) 
czy przy okazji zdrowych 
zakupów w naszych Naj-
zdrowszych Sklepach  Ta-
oria.pl  podpowiadamy, jak 
w codziennym Życiu w spo-
sób prosty, nieskomplikowa-
ny, z Mądrością Człowieka, 
aktywować w sobie me-
chanizmy, uruchomić pro-
cesy Zdrowia (dane nam 
przez naszego Twórcę, te-
go głównego inżyniera). 
I to tego wieloskładniko-
wego Zdrowia – fizycznego, 

energetycznego, duchowe-
go, tego na co dzień i od 
święta.

Aktywacja Zdro-
wia to umiejętne opanowa-
nie emocji, myśli, zmiany 
nawyków, dokarmienie cia-
ła i psychiki pożywieniem 
wysokowibracyjnym, nie 
zatrutym. Dokarmieniem 
i dokarmianiem tym co da-
ła Natura – lasem, zioła-
mi, yerba mate, miodami, 
konopiami itd. To świado-
me Życie bez przewlekłych 
stanów lęku, strachu, obaw, 
przejmowania się wszystkim 
i wszystkimi zapominając 
o dbaniu o siebie.

Aktywacja Zdrowie 
to świadomie przestać 
niszczyć siebie, własne 
ciało, własny organizm, 
własna psychikę i umysł, 
to odrobina zaufania do sie-
bie i Natury, a nie prawd 
telewizyjnych. To mniej 
nienawiści do siebie i in-
nych człokokształtnych...

Cóż czynić zatem? Zaufać 
sobie, chociaż odrobinę. 
Bo przecież Natura da-
ła nam wszystko, abyśmy 
Zdrowi byli, a nie prawdy 
i prawa telewizyjne.

Jak zaufać sobie, jak Ak-
tywować Zdrowie? Czy 
jest jakieś wsparcie w tym 
temacie? Tak, jest. Jak 
wspomniałem wcześniej 
– m.in. nasze Warsztaty 
Aktywacji Zdrowia, Kon-
sultacje Zdrowia, Sesje 
i Zabiegi Aktywacji Zdro-
wia, Biomasaże i masaże 
Aktywacji Zdrowia, Pola-
rity, a nawet Konchowanie 
uszu Aktywujące Zdrowie.

Szymon Spolankiewicz
Dr-Zdrowie.pl

Medycyna Zdrowia, 
Konsultacje Zdrowia, 

Ziołolecznictwo,
Apiterapia, Skinologia 

www.biogabinet.eu; 
Mistrzowie

Bioenergoterapii 
Elżbieta i Szymon

Spolankiewicz;
Najzdrowszy Sklep

www.taoria.pl, tel 502 
453 243; 668 112 888;

Sklep i Konsultacje
- Trzcianka,

Orzeszkowej 2;
Sklep i Biogabinet - 

Wronki, Kręta 10 przy 
Placu Wolności.

 Zdrowie Współcześnie, Zagrożenia i Antidotum. Twoje Zdrowie plus.
Opowieści z ławeczki – Był sobie Mądry 
Człowiek; Aktywacja Zdrowia; Jak Żyć 

Panie Szymonie, Pani Elżbieto?
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Kolejny pisany palcem 
po wodzie program Platfor-
my Obywatelskiej zaprezen-
towany. Tym razem Borys 
Budka obiecuje 100 mi-
liardów na służbę zdrowia. 
Brzmi znajomo? No jasne. 
W 2018 roku jego koledzy 
partyjni obiecywali 100, ty-
le że nie miliardów, a mi-
lionów złotych dla Szpitala  
Specjalistycznego w Pile. 
W międzyczasie, a mijają już 
blisko trzy lata od tego wy-
darzenia, pilska lecznica do-
stała „drobne na waciki” od 
samorządów, którymi kie-
rują osoby, jakie wówczas 
własnym nazwiskiem pod-
pisywały się pod ową de-
klaracją. Ile więc warte są 
obietnice członków Platfor-
my Obywatelskiej? 

Wydarzenie o którym 
mowa miało miejsce 
we wrześniu 2018 roku. 
Data nieprzypadkowa, 
bo oczywiście byliśmy 

wówczas tuż przed waż-
nymi wyborami samo-
rządowymi. Członkowie 
Platformy Obywatelskiej 
spotkali się więc z dzien-
nikarzami pod Szpitalem 
Specjalistycznym w Pi-
le, gdzie stanęła również 
wielka plansza z obietnicą 
przekazania 100 milio-
nów złotych w ciągu dzie-
sięciu lat na ten właśnie 
szpital. Tablica była dość 
pokaźnych rozmiarów rów-
nież dlatego, żeby zmieściły 
się tam podpisy wszystkich 
osób gotowych sygnować 
swoim nazwiskiem tę ini-
cjatywę. Tak więc pojawiły 
się tam podpisy marszał-
ka województwa wielko-
polskiego Marka Woźniaka, 
prezydenta Piły Piotra Głow-
skiego, obecnej przewod-
niczącej Rady Miasta Piły 
Marii Kubicy, byłego prze-
wodniczącego, a obecnie 
radnego powiatowego Ra-
fała Zdziereli i jego żony, 
byłego starosty pilskiego Mi-
rosława Mantaja i wielu, 

wielu innych. Na miejscu po-
jawiło się kilkadziesiąt osób, 
kandydujących w wyborach 
samorządowych różne-
go szczebla. 

Warunek otrzymania 100 
milionów złotych w cią-
gu 10 lat był jeden: Platfor-
ma Obywatelska musi wygrać 
wybory. Cel ten chciała zre-
alizować na trzech polach: 
w województwie wielko-
polskim, powiecie pilskim 
i gminie Piła. Dociekli-
wi dziennikarze pytali jed-
nak wówczas co w sytuacji, 
gdy Platforma Obywa-
telska nie zgarnie pełnej 
puli, czyli obejmie wła-
dzę w tylko jednym lub 
w dwóch spośród wy-
mienionych samorządów. 
Pytanie padło akurat 
do marszałka Marka Woź-
niaka i dobrze. 

Najwyższy rangą przed-
stawiciel w zebranym 
na miejscu gronie z pew-
nością mógł reprezentować 
pozostałe osoby i miał naj-
większą wiedzę na temat 

planów. Odpowiedź by-
ła jednoznaczna i odnoto-
wały to wszystkie obecne 
na miejscu media: wówczas 
wsparcie będzie proporcjo-
nalnie niższe. Można by-
ło więc wnioskować, że 
w przypadku wygrania wy-
borów do jednego tylko sa-
morządu, Szpital Specjalistyczny 
zostanie zasilony przez ten-
że samorząd kwotą ok. 33,3 
miliona złotych. W przypad-
ku wygrania w dwóch, będzie 
to kwota 66,7 miliona zło-
tych, a w przypadku trzech 
na konto Szpitala Specja-
listycznego wpłynie peł-
na obiecana kwota, a więc 
100 milionów złotych. 

Ostatecznie Platfor-
ma Obywatelska wygra-
ła wybory w województwie 
i gminie Piła, obejmując 
władzę w tych samorządach. 
Czy zatem spełniono obiet-
nicę i ruszono z marszu ze 
wsparciem pilskiego szpita-
la kwotą 66,7 miliona złotych 
w 10 lat, a więc 6,6 milio-
na złotych w ciągu roku? 

W tym momencie, po bli-
sko trzech latach od tam-
tej obietnicy na koncie 
placówki powinno być, 
z grubsza licząc, prawie 
20 milionów złotych prze-
kazanych przez Urząd 
Marszałkowski Woje-
wództwa Wielkopolskie-
go i Gminę Piła. Nic 
z tych rzeczy. Obietni-
ca obietnicą, a chociażby 
gmina Piła na rzecz Szpi-
tala Specjalistycznego, je-
śli w ogóle coś przekazuje, 
to niemal zawsze w formie 
bezgotówkowej. 

Niedawno oficjalna stro-
na Urzędu Miasta Piły opubli-
kowała komunikat, w którym 
jako wkład na rzecz placów-
ki uwzględniono na przy-
kład mieszkania, które są 
udostępniane na okres pię-
ciu lat osobom podejmują-
cym pracę w Pile. Wśród 
nich są i lekarze pilskie-
go szpitala, więc Urząd 
Miasta Piły uznał, iż właści-
wym będzie wpisanie pełnej 
wartości mieszkania do bi-

lansu środków przekaza-
nych na rzecz placówki. 
Pomijając fakt, że lekarze 
ci za pięć lat zostaną pozba-
wieni prawa do owych lokali, 
przymykając oko na kre-
atywną księgowość stosowa-
ną w Urzędzie Miasta Piły 
i nawet wliczając wartość 
użyczonych lokali do bilan-
su współpracy ze Szpitalem 
Specjalistycznym w Pile, na-
dal daleko choćby do kwoty 
1 miliona złotych przeka-
zanych w ciągu trzech lat, 
a co dopiero myśleć 
o wspomnianych 20 milio-
nach, które w tym czasie 
powinny zostać przekazane, 
gdyby członkowie 

Platformy Obywatelskiej 
byli słowni. Nie ma się 
co dziwić, że większość oby-
wateli nie wierzy już w słowa, 
deklaracje i obietnice człon-
ków Platformy Obywatel-
skiej. Stracili oni jakąkolwiek 
wiarygodność zarów-
no na szczeblu lokalnym, jak 
i ogólnopolskim. 

(Red.)

POWIAT PILSKI

Szlachetne zdrowie i mniej 
szlachetni politycy

Marta Kubiak

R E K L A M A
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To wciąż nieliczna, 
13-osobowa grupa, wśród 
której najdłużej, bo 12 
lat, stanowisko piastował 
Zbigniew Kosmatka. Był 
to również pierwszy prezydent 
wybrany przez mieszkań-
ców w wyborach bezpośred-
nich (rzecz działa się w 2002 
roku). Już za dwa lata palmę 
pierwszeństwa pod wzglę-
dem długości prezydenc-
kich rządów przejmie od 
Kosmatki Piotr Głowski (je-
go kadencja dobiegnie koń-
ca w 2023 roku).

Pierwszym prezydentem 
miasta był pochodzący z oko-
lic Leszna Franciszek Toboła. 
Kilka lat później, w wyni-
ku ogólnopolskiej reformy, 
zniesiono funkcję prezyden-
ta, a jego formalnym następ-
cą został przewodniczący 

Miejskiej Rady Narodowej. 
Sytuacja uległa zmianie 
w momencie utworzenia no-
wych województw. Od 1975 
roku Piła ponownie ma swo-
jego prezydenta, warto jednak 
zauważyć, że dopiero dwaj 
ostatni włodarze zajmowa-
li bądź zajmują swoje sta-
nowiska (znacznie) dłużej 
niż poprzednio rekordowe 
cztery lata.

Swoją drogą „Zarys dzie-
jów Piły” to z pewnością 
lektura godna polecenia. 
Prezydenci Piły:

1945 - 1947 – Franciszek 
Toboła

1947 – 1949 - Piotr Wy-
socki

1949 - 1950 – Stanisław 
Bielawny

W latach 1950 - 1975 obo-
wiązki prezydenta sprawował 

przewodniczący Miejskiej 
Rady Narodowej

1975 – 1976 - Stanisław 
Maciejski

1976 – 1979 - Henryk 
Wojtasik

1979 – 1981 - Bronisław 
Frankowski

1981 – 1982 - Bogumiła 
Hromiak

1982 – 1986 - Marian 
Samosiuk

1986 – 1990 - Lucjan Szut-
kowski

1990 – 1994 - Piotr Maj-
chrzak

1994 – 1998 – Mirosława 
Rutkowska – Krupka

1998 – 2010 – Zbigniew 
Kosmatka

2010 – Piotr Głowski

Wojciech Dróżdż

Rozmawiamy tuż po zakoń-
czeniu rekolekcji, jakie pro-
wadził Ksiądz w parafii pw. 
Najświętszej Maryi Pan-
ny Wspomożenia Wier-
nych. Żegnając się z Piłą 
dał Ksiądz zgromadzonym 
przesłanie. Proszę je przy-
pomnieć.

Cokolwiek by się działo, 
pamiętajcie, że Bóg jest miło-
ścią, a wy jesteście Jego dzieć-
mi.

Jak to zdanie rozumieć?
Z punktu widzenia Ko-

ścioła stwierdzenie „Bóg jest 
miłością”, które zapisał 
w swoim liście święty Jan, 
to podstawa wszystkiego. Te 
słowa wiążą się z fragmentem 
Ewangelii tego samego auto-
ra, która dziś była czytana. 
Padły tam słowa: „praw-
da was wyzwoli”. Bóg jest 
prawdziwy, a wszystko, 
co robi, dzieje się w miło-
ści i w niej się wyjaśnia. Pro-
blem polega na tym, że my 
nie rozumiemy znaczenia sło-
wa „miłość” i dlatego nie 
rozumiemy samego Boga. 
A trzeba nam wiedzieć, że 
nie ma na świecie ani jednej 
rzeczy, nad którą Bóg nie 
panuje.

A diabeł? Zdaniem wie-
lu to on panuje nad świa-
tem.

Diabeł jest bytem odręb-
nym, ale jest też stworzeniem 
Boga i dlatego się Go boi. On 
jest tylko narzędziem, które 
samo nic nie zrobi. Posługu-
je się za to naszymi rękoma. 
To nie jest tak, że diabeł nam 
coś zabrał. To ja, człowiek, 
z czegoś nie skorzystałem 
albo na coś się skusiłem. 
Człowiek żyje w ułudzie sa-
mowystarczalności, ale to nie 
jest dobry pomysł na życie. 
Człowiek sam sobie nie po-
radzi, potrzebuje Boga. 

Tymczasem ludzie od 
wieków nie chcą słuchać 
Boga. Albo w Niego nie 
wierzą, albo wierzą, ale 
i tak robią swoje. Dlacze-
go taki świat wciąż ist-
nieje? Dlaczego Bóg nie 
tupnie nogą i wszystkie-
go nie zakończy?

Bóg nie ulega złudzeniom. 
Są w Piśmie Świętym sło-
wa, które przyrównują czło-
wieka do prochu. Bo my 
jesteśmy takim prochem. 
Bóg kocha nas w prawdzie. 
Takich, jakimi jesteśmy. 
Wie, że wciąż mamy swoje 
pomysły na życie i że stale 
upadamy. A my kochamy 
własną ułudę szczęścia. 
Nie potrafimy na siebie 

spojrzeć w prawdzie, wy-
daje nam się, że możemy 
wszystko. Boże miłosierdzie 
oparte jest na Jego wier-
ności i prawdzie. On nas 
nigdy nie opuści i zawsze 
próbuje dostać się do na-
szych serc.

Wspomniał Ksiądz dzi-
siaj, że tylko Bóg i czło-
wiek mogą na ziemi coś 
zrobić. Szatan przeciwnie 
– on nie ma takiej władzy.

Bóg to stworzyciel wszyst-
kiego, a człowiek otrzymał 
od Niego władzę nad świa-
tem. Świat został mu pod-
dany. Więcej: żeby człowiek 
został zbawiony, sam Bóg 
stał się człowiekiem i w oso-
bie Jezusa do nas przy-
szedł. Człowiek ma wolną 
wolę i często woli słuchać 
słowa szatańskiego, a nie 
Bożego. Przez to skupia się 
na sobie, kieruje nim ego-
izm. Diabeł specjalnie nie 
musi się wtedy wysilać, 
bo ludzki egoizm to pod-
stawa zła. Często człowiek 
pogrążony w zaspokaja-
niu samego siebie po jakimś 
czasie zaczyna odkrywać 
swoją bezradność, do-
strzega w sobie potrzebę 
Boga i wreszcie dostrze-
ga Jego samego. Wcześniej 
traktuje diabła jak przyja-
ciela, ale później budzi się 
wykorzystany, samotny, 
bezsilny. Bóg jest naszym 
ratunkiem, jednak trze-
ba zdawać sobie sprawę, że 
piekło to realne zagrożenie.

Czasami człowiek pogrą-
żony w grzechu twierdzi, 
że nie ma już dla niego ra-
tunku.

To też jest for-
ma pychy. Narobiłem bi-
gosu i Bóg mnie już nie 
uratuje. Wielu tak sądzi. 
Podobnie jest z brakiem 
miłości do siebie samego. 
To też jest forma nega-
cji Boga. Trzeba mieć świa-
domość taką jak miał 
święty Paweł, który pisał, 
że Jezus działa przeze mnie, 
przez człowieka.

Matka Teresa powiedzia-
ła kiedyś, że jeśli chcesz zmie-
nić świat, to zacznij od 
kochania swojej rodziny.

Jeżeli mam żonę, to naj-
pierw muszę zadbać o nią. 
Dopiero później można iść 
dalej. Diabeł będzie rozpo-
ścierał przed nami niesamo-
wite wizje ratowania świata, 
ale wpierw trzeba zadbać 
o podstawy.

O rodzinę. Je-
śli robię na co dzień to, 

co powinienem, to jestem 
w pełnej jedności z Bogiem. 
Nam często chodzi o wido-
wisko, tłumy, efekty specjal-
ne, a ważniejsze są owoce. 
Przede wszystkim  miłość. 
Gest miłości w postaci po-
dzielenia się kubkiem wody 
ze spragnionym może być 
cenniejszy od wszystkie-
go innego robionego na po-
kaz. Tak się buduje jedność 
z Bogiem.

Przed nami święta Wiel-
kiej Nocy. Abstrahując 
od codziennych trudno-
ści i ograniczeń – jak je 
przeżyć i jak zrozumieć 
ich sens?

Sednem jest Wigi-
lia Paschalna, spra-
wowana w Wielką 
Sobotę. To właśnie wte-
dy, poprzez odnowienie 
przyrzeczeń chrzcielnych, 
odnawia się pragnienie 
bycia z Bogiem. Pod-
prowadzają nas do niej 
wydarzenia Wielkiego Czwart-
ku i Wielkiego Piątku. 
Wtedy przypominamy so-
bie, kim jesteśmy dla Bo-
ga, widzimy Jego miłość 
wobec nas, Jego służbę 
i poświęcenie na krzy-
żu miłości. Trwając przy 
takim Bogu pokonujemy 
fundamentalne kłam-
stwo, którego dopuścili się 
Adam i Ewa, sugerujący, że 
ktoś inny poprowadzi nas 
przez życie lepiej niż On. 
A Bóg poradzi sobie ze 
wszystkim. Wielkim wzo-
rem jest dla nas Maryja, 
która sama o sobie mó-
wi „służebnica Pańska”. 

Ona pięknie pokazuje, 
czym jest miłosna zależ-
ność. Jeśli pragniemy być 
zależni od Bożej miłości, 
tak jak Maryja albo jak 
małe dzieci zależą od ro-
dziców, to podążamy wła-
ściwą drogą. Nie zawsze 
łatwą, ale prowadzącą 
do pełni szczęścia na wieki.

Dziękuję za rozmowę.

Wojciech Dróżdż

Prezydenci Piły. 12 lat 
rządów Zbigniewa Kosmatki Wigilja Pachalna

W wydanym osiem lat temu „Zarysie
dziejów Piły” jeden z rozdziałów opowiada
o władzach w mieście od czasów 
zakończenia wojny (nawiasem mówiąc, 
tę część księgi, napisaną przez Macieja 
Kamińskiego, czyta się świetnie – autorowi
należą się gratulacje). Podczas lektury
skoncentrowałem się na nazwiskach 
pilskich prezydentów

Sednem świąt Wielkiej Nocy jest Wigilia Paschalna – 
rozmowa z księdzem Wojciechem Drabem, proboszczem parafii
pw. Świętego Mikołaja w Doboszowicach (diecezja świdnicka)
i egzorcystą 
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Dlaczego włodarz powia-
tu podjął taką a nie inną 
decyzję?

Na tym etapie nie mogę 
szczegółowo o tym mówić. 
Decyzja jest jeszcze niepra-
womocna – mówił podczas 
dzisiejszej konferencji pra-
sowej Eligiusz Komarowski, 
starosta Pilski. Jako urząd 
uznaliśmy, że nie wszystkie 
wymogi formalne zostały 
spełnione przez wniosko-
dawcę. Ale nie ukrywam, 
że wzięliśmy również pod 
uwagę protest społeczny, 
który był do nas składany 
w różnych formach.

Sprawa z wieżą ciągnie się 
od trzech lat. Właśnie wtedy 
media po raz pierwszy do-
niosły o lokalizacji anteny. Od 
tego czasu zarówno do sta-
rostwa jak i pilskiego ratu-
sza napływały setki protestów. 
Bo z mieszkańcami osiedla nikt 
tej lokalizacji nie konsultował, 
a do tego obligują przepisy.

Zenon Schulz, prze-
wodniczący Rady Osie-
dla Podlasie: Napisaliśmy 
do pana prezydenta pi-
smo w formie protestu. Przy-
szła lakoniczna odpowiedź, 
że antena ma tam sta-
nąć i nie ma dyskusji. 
Ta antena ma około 60 
metrów wysokości i się-
ga około 30 metrów ponad 
ulicę Sobieskiego, a więc 
jej zasięg według wyliczeń 
ma około tysiąca metrów. 
A przecież emitowane 
promienie są zabójcze 

dla ludzi i zwierząt, zwłasz-
cza pszczół. Fale sta-
cji bazowych powodują 
uszkodzenia genetyczne 
u płodu. Wpływają ujem-
nie na korę mózgową 
i powodują liczne choro-
by u osób powyżej 50 ro-
ku życia – zaznacza Schulz.

Maszt miałaby stanąć 
w odległości 500 m od Szko-
ły Podstawowej 12 z od-
działami integracyjnymi, 
180 metrów od najbliższe-
go osiedla domków jedno-
rodzinnych i 320 metrów od 
zabudowy szeregowej kil-
ku bloków mieszkalnych. 
Czy zatem taka lokaliza-
cja anteny może być bez-
pieczna dla mieszkańców? 
Dlaczego więc prezydent 
wskazał ją jako najlepszą 
dla postawienia masztu?

Z tego co nam wia-
domo, ta antena by-
ła ganiana po całym mieście 
– mówi Artur Wojnar, 
wiceprzewodniczący Sto-
warzyszenia Ekologicz-
nego Zdrowe Podlasie. 
Media donosiły, że zosta-
ło wytyczone bezpieczne 
miejsce dla anteny na by-
łym poligonie. Mieszkańcy 
uważali, że to teren za ob-
wodnicą, tymczasem i ten 
wskazany przez prezyden-
ta, przy ulicy Bydgoskiej 
jest do takich terenów za-
liczany – wyjaśnia. Naszym 
zdaniem stacja bazowa jest 

niebezpieczna. Nie tyl-
ko dlatego, że ma mieć 60 
metrów wysokości – z moż-
liwością powiększenia – ale 
również dlatego, że mają 

być na niej zamontowane 
nośniki o dużej mocy 9 
999 KW (?). Dlaczego nie 
10 000 KW? Bo wówczas 
powinna zmienić się odle-
głość. A wszyscy wiemy, że 
antena będzie biła tak, jak 
ją ustawią.

Na szczęście mieszkańcy 
Podlasia mogą odetchnąć 
z ulgą, bo odmowna decy-
zja starosty zamyka temat. 
Zadowolenia z tego faktu nie 
kryje m.in. Jacek Kwaśniew-
ski, zastępca przewodniczą-
cego Rady Osiedla Podlasie.

Jestem szczęśliwy z takie-
go obrotu sprawy. Ma nadzie-
ję, że wojewoda utrzyma tę 
decyzję w mocy.

Myślę, że prędzej czy 
później jakaś lokaliza-
cja dla wieży zostanie 
ustalona. W zgodzie z miesz-
kańcami i potrzebami te-
lefonii – dopowiada Piotr 
Łaszcz, wiceprzewodniczący 
Zarządu Osiedla Podlasie.

Starosta Eligiusz Koma-
rowski tak spuentował temat 
masztu telefonii komórko-
wej:

Każdą sprawę rozstrzyga-
my zawsze zgodnie z literą 
prawa i poszanowaniem 
interesów społecznych na-
szych mieszkańców.

(Red.)
Fot. Agnieszka Norkowska

POWIAT PILSKI

24 marca bieżące-
go roku na terenie Komen-
dy Powiatowej Policji w Pile 
z zachowaniem reżimu sa-
nitarnego odbyła się uro-
czysta zbiórka, podczas 
której trzech policjantów, 
którzy na co dzień pełnią 
służbę w Wydziale Ru-
chu Drogowego, Wydziale 
do walki z Przestępczością 
Gospodarczą oraz na Po-
sterunku Policji w Białośli-
wiu – zostało wyróżnionych 
za pomoc drugiemu czło-
wiekowi w służbie, a także 
poza nią.

Z dumą i ogromną rado-
ścią mogę złożyć gratula-
cje nie tylko za wzorowe 
wykonywanie obowiąz-
ków służbowych, w tym 
wypełnienia roty po-
licyjnego ślubowania, 
ale przede wszystkim 
za dużą empatię, chęć 
niesienia pomocy oraz nie-
pozostawanie obojętnym 
w przypadkach zagroże-
nia życia i zdrowia innych 
osób nawet po służbie – 
podkreślił komendant pil-
skiej jednostki.

Listy gratulacyjne otrzy-
mali:

Asp. Grzegorz Woś – 
funkcjonariusz Wydzia-
łu Ruchu Drogowego KPP 
w Pile, który został dodat-
kowo uhonorowany odzna-
ką „Kryształowa Gwiazda”. 
W 2019 roku wracając 
do domu po swojej służbie 
zauważył leżącego na zie-
mi mężczyznę bez oznak 

życia. Bez chwili wahania roz-
począł akcję reanimacyjną 
do czasu przybycia na miejsce 
załogi pogotowia ratunko-
wego, która uratowała życie 
mężczyźnie.

St. sierż. Mate-
usz Müller – policjant 
Wydziału do walki z Prze-
stępczością Gospodarczą, 
który w 2020 roku podczas 
pełnienia służby na terenie 
miasta Piły udaremnił próbę 
samobójczą nastolatki. Za-
awansowany stan zagrażają-
cy życiu dziewczyny powstał 
w wyniku zażycia przez nią 
dużej ilości tabletek. Szyb-
kie i zdecydowane działanie 
funkcjonariusza na miej-
scu interwencji przyczyni-
ło się do uratowania jej życia.

Sierż. Bartosz Nowak – 
funkcjonariusz Posterun-
ku Policji w Białośliwiu, który 
w trakcie służby nocnej w 2019 
roku zauważył znajdujący się 
w rowie przewrócony pojazd. 
W samochodzie znajdował 
się mężczyzna, który nie był 
w stanie go samodzielnie 
opuścić. Dodatkowo pas bez-
pieczeństwa wyraźnie uciskał 
szyję kierowcy, co skutecznie 
utrudniało jego oddychanie. 
Policjant niezwłocznie odciął 
pas oraz udzielił mężczyźnie 
pomocy przedmedycznej 
do czasu przybycia pozosta-
łych służb ratunkowych.

(Red.)
Fot. KPP Piła

PIŁA. Starosta pilski Eligiusz Komarowski nie udzielił 
pozwolenia na budowę wieży telekomunikacyjnej wraz ze stacją 
bazową przy ulicy Bydgoskiej. Decyzja zapadła 15 marca. 
Póki co jest nieprawomocna.  Wnioskodawca może się
od niej odwołać w ciągu 14 dni do wojewody wielkopolskiego.

PIŁA. Trzech funkcjonariuszy Komendy
Powiatowej Policji w Pile otrzymało
wyróżnienia i listy gratulacyjne
od Komendanta Wojewódzkiego Policji
w Poznaniu oraz przewodniczącego
NSZZ Policjantów województwa
wielkopolskiego. Ponadto jeden z nich
został uhonorowany odznaką „Kryształowa
Gwiazda”.

Nie ma zgody na budowę
masztu na Podlasiu

Kryształowa
Gwiazda
i wyróżnienia
dla policjantów

R E K L A M A
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Złodzieje samochodów swo-
im działaniem objęli nie 
tylko gminę Piła, ale także 
obszar całej Wielkopolski. 
W styczniu bieżącego ro-
ku pilscy kryminalni za-
trzymali dwie osoby, które 
kradły auta marki Renault. 

W toku prowadzonego  po-
stępowania funkcjonariusze 
zebrali materiał dowodowy, 
który pozwolił na zatrzy-
manie kolejnej osoby, tym 
razem na terenie Poznania. 
34-letni mieszkaniec gminy 

Luboń usłyszał dwa zarzuty 
umyślnego paserstwa. 

Mężczyzna ten w wy-
najmowanej przez siebie 
hali ukrywał przedmioty 
pochodzące z przestępstwa. 
Były to części samochodowe, 
które zostały wcześniej skra-
dzione – mówi sierż. Woj-
ciech Zeszot z pilskiej Policji. 
Wartość mienia wycenio-
no wstępnie na ponad 100 
tysięcy złotych. Dodatko-
wo funkcjonariusze podczas 
przeszukania zabezpieczy-
li elementy z co najmniej 
czterech pojazdów innych 
marek, które także pocho-
dziły z przestępstwa.

Policjanci zajmujący się 
zwalczaniem przestępczo-
ści samochodowej pod-
kreślają, że sprawa jest 
w dalszym ciągu rozwojo-
wa i nie wykluczają kolejnych 
zatrzymań. Za popełnione 
przestępstwo grozi do 5 lat 
więzienia.

 (Red.)
Fot. KPP Piła

Zgłoszenie o pożarze stra-
żacy otrzymali o godzinie 
7.21. Na Ludową skierowa-
no sześć zastępów straży 
pożarnej. Gdy ratownicy 
dotarli na miejsce, kłęby 
czarnego, gęstego dymu wy-
dobywały się z dachu. 

Działania strażaków polega-
ły na ewakuacji mieszkańców, 
a następnie na rozpoznaniu za-
grożenia i ugaszeniu pożaru. 
Akcja gaśnicza przebie-
gła sprawnie i zakończy-
ła się po dwóch godzinach 
– relacjonuje starszy kapi-
tan Paweł Kamiński, oficer 
prasowy Komendanta Po-
wiatowego PSP w Pile. 

Z płonącego budynku ewa-
kuowano 24 osoby, w tym 
troje dzieci. Wszystkie zna-
lazły schronienie w pod-
stawionym przed gminę 
autobusie.

Po ugaszeniu poża-
ru mieszkańcy, którzy nie 
mogli wrócić do mieszkań, zo-
stali przewiezieni do Ośrod-
ka Wsparcia MOPS przy 
ulicy Spacerowej, gdzie przy-

gotowano dla nich 
noclegi. Z oferty 
skorzystało 11 osób, 
w tym jedno dziec-
ko – mówi Wojciech 
Nosek, komendant 
Straży Miejskiej w Pi-
le.

Obecnie MZGM 
przygotowuje dla tych 
rodzin lokale za-
mienne, które będą 
lokalami docelowy-
mi dla tych rodzin 
– informuje Daniel 
Tomczyk, dyrektor 
Miejskiego Zakła-
du Gospodarki Ko-
munalnej.

Dwa dni po pożarze 
rodzina z trojgiem 
dzieci poprosi-
ła o pomoc starostę pilskie-
go. 

Choć jako powiat czy 
starostwo nie mamy 
obowiązku zapewnić ta-
kim rodzinom pomocy, 
gdyż to rola gminy i jej 
władz, to postanowiliśmy 
i tym razem pomóc. 

Szybka akcja razem z dy-
rektorem szkoły Markiem 
Wasilewskim i rodzina do-
stała do dyspozycji trzy wy-
posażone pokoje i dostęp 
do wszelkich mediów. 
W spokoju może teraz cze-
kać na naprawę zniszczonej 
kamienicy – mówi staro-
sta Eligiusz Komarowski. 

***
W kamienicy przy Ludo-

wej trwa szacowanie strat. 
Wiadomo jednak, że część 
mieszkań nadal nie będzie 
się nadawała do zamiesz-
kania. 

Po oszacowaniu strat 
i określeniu potrzeb, po-
szkodowanym w pożarze 
zostanie udzielona nie-
zbędna pomoc – deklaruje 
Wanda Kolińska, dyrektor 
MOPS w Pile.

 (Red.)/(pila.pl)

Policjanci podczas patro-
lowania ulic zauważyli ner-
wowo zachowującego się 
mężczyznę. Wylegitymo-
wali go podejrzewając, że 
może mieć narkotyki.

W trakcie przeszu-
kania okazało się, że 
39-letni mężczyzna w kie-
szeni swojej kurt-
ki miał woreczek strunowy 
z zawartością blisko 7 gra-

mów amfetaminy. Miesz-
kaniec gminy Kaczory 
został zatrzymany – mó-
wi sierż. Wojciech Zeszot 
z pilskiej Policji.

Mężczyźnie grozi do 3 lat 
więzienia.

(Red.)
Fot. KPP Piła

PIŁA. W ramach postępowania prowadzonego w sprawie 
kradzieży pojazdów francuskiego producenta, funkcjonariusze 
Wydziału Kryminalnego KPP w Pile zatrzymali na terenie 
Poznania kolejną osobę związaną z przestępczym procederem.

PIŁA. Sześć zastępów straży pożarnej gasiło pożar, 
który w sobotę, 20 marca wybuchł w jednej z kamienic 
przy ulicy Ludowej.  Z budynku ewakuowano 24 osoby, 
w tym troje dzieci, które schroniły się w podstawionym 
przez gminę autobusie. Dla lokatorów, którzy nie mogli wrócić 
do swoich mieszkań, Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej  
przygotował noclegi w budynku przy ulicy Spacerowej. 

KACZORY. Blisko 7 gramów amfetaminy 
w kieszeni kurtki miał 39-latek, 
którego wylegitymowali funkcjonariusze 
Posterunku Policji w Kaczorach.

Amfetamina
w kieszeni kurtki

Kamienica w ogniu Kolejne zatrzymanie w sprawie 
kradzieży „Francuzów”

R E K L A M A
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Pewnego marcowego dnia  
do oficera dyżurnego wpły-
nęło zgłoszenie od jednego 
z pracowników stacji paliw 
z terenu powiatu pilskiego 

o kliencie, który przyjechał 
swoim samochodem będąc 
pod wpływem alkoholu. Na 
miejsce niezwłocznie został 
skierowany patrol funkcjo-
nariuszy z Posterunku Poli-
cji w Białośliwiu. I chociaż 
mężczyzna zdążył odjechać 
ze stacji przed przybyciem 
radiowozu, po krótkiej 
chwili został zatrzymany.

W samochodzie prze-
bywały dwie osoby. Były 

też puszki po piwie oraz 
otwarta butelka wódki – 
mówi sierż. Wojciech Ze-
szot z KPP w Pile.

Kierowca to 33-letni 

mieszkaniec Wysokiej. 
Przyznał się, że spożywał 
alkohol. Zarówno on, jak i 
pasażer nie sądzili, że za-
trzyma ich policyjny patrol, 
ponieważ jechali „tylko ka-
wałek, na stację paliw po 
zakupy”. 

Podczas kontroli poli-
cjanci przebadali kierowcę 
na zawartość alkoholu w 
organizmie. Wynik mógł 
dosłownie powalić na nogi 

– zwłaszcza badanego. Miał 
bowiem ponad 3,5 promila.

Funkcjonariusze w to-
ku postępowania ustalili 
również, że wysoczanin 

miał w przeszłości cofnię-
te uprawnienia do kiero-
wania pojazdem – dodaje  
Zeszot. 

Za prowadzenie pojaz-
du w stanie nietrzeźwości 
kodeks karny przewiduje 
karę pozbawienia wolności 
do lat 2.

(Red.)
Fot. KPP Piła

W szaleństwie przedświątecznych zakupów często wkładamy
do sklepowych koszyków za dużo, bez namysłu pakujemy
produkty w foliowe reklamówki, zrywki. Wybieramy rzeczy,
których często kilkadziesiąt procent stanowi opakowanie.
Zaraz po powrocie do domu te wszystkie folie, kartoniki, 
sreberka lądują w śmietniku, podobnie jak jedzenie po świętach.
Jak Wielkanoc przygotować i nie marnować? 
Na to pytanie odpowiedzą członkowie Klubu Dobrego Klimatu: 
Joanna Przybył - Zero Waste Piła i Warsztatownia, 
prezeska Fundacji Współdzielnia Dorota Bonzel, prezes Pilskiego
Banku Żywności Mieczysław Augustyn oraz dyrektor 
generalny spółki Altvater Tomasz Bielański.

BIAŁOŚLIWIE. Dzięki informacji od jednego z pracowników stacji
paliw, funkcjonariusze z Posterunku Policji w Białośliwiu
zatrzymali do kontroli drogowej samochód, którym kierował pijany 
33-latek. Mężczyzna miał w organizmie 3,5 promila alkoholu.

ŻYJ BEZODPADOWO 

- Reklamówka, zrywka, 
foliówka, produkowana jest 
w ciągu kilku sekund, uży-
wamy jej przez kilkanaście 
minut, a jej czas rozkła-
du to kilkaset lat. Nawet 
osoby nieświadomie ekolo-
gicznie zaczęły zauważać, że 
wraz z zakupami przynoszą 
do domu coraz więcej śmie-
ci, głównie plastikowych. 
Problem leży po stronie 
producenta, ale konsument 
już od teraz może ogra-
niczyć zanieczyszczenie 
środowiska, zaczynając od 
dokonania zmian w swoim 
w domu - mówi J. Przybył. 
- Podstawowa zasada bez-
odpadowego życia brzmi: 
kupuj tylko to, cze-
go faktycznie potrzebujesz. 
Trzeba pamiętać o kilku za-
sadach, które szybko staną 
się naszymi nawykami. 
Przed wyjściem na zakupy 
warto zajrzeć do lodówki, 
szafki, aby upewnić się, 
czego brakuje i co należy 
dokupić. Można oczywi-
ście sporządzić listę, np. 
na kartce lub w telefonie. 
Na zakupy warto zaopa-
trzyć się w zestaw własnych 
woreczków. Mogą być uszy-
te z firanki, jakiejś innej 
tkaniny, starej poszewki. 
Są dostępne również w Pi-
le w sklepach ekologicznych 
oraz w pilskiej manufaktu-
rze ręcznie robionych rze-
czy w duchu zero waste, 
czyli Warsztatowni i we 
Współdzielni na dużym 
rynku.

Warto również mieć kil-
ka pudełek plastikowych, 
szklanych, metalowych, 
aby do nich kupować pro-
dukty mokre lub na wagę, 
wymagające sterylnych wa-
runków (masło, ser, mięso, 
ryby, ciasta). Pamiętajmy, 

że plastik sam w sobie 
jest bardzo wygodny, więc 
wykorzystywany wielo-
razowo nie jest taki zły, 
a na pewno wygodniejszy 
niż szklane opakowania.

- Wybierajmy produkty, 
które są źródłem mniejsze-
go zanieczyszczenia, np. 
pasty do zębów w tablet-
kach , kremy i dezodoranty 
w słoikach, szampony i od-
żywki w kostkach, bambu-
sowe szczoteczki do zębów. 
Zachęcam wszystkich 
do wspierania polskich ma-
rek, które stosują ekologicz-
ne opakowania - apeluje J. 
Przybył.

PODZIEL SIĘ 

POSIŁKIEM 
Kiedy jednak okaże się, 

że zrobiliśmy za duże za-
kupy i wiemy, że nie zjemy 
wszystkiego - z tej sytu-
acji także można znaleźć 
wyjście. Jest nim Funda-
cja Współdzielnia, któ-
ra udostępnia w Pile dwie 
lodówki społeczne, tzw. 
jadłodzielnie. Znajdują się 
one na pilskich targowi-
skach, dzięki uprzejmo-
ści Tarpilu.

- Lodówki są dostępne 24 
godziny na dobę przez 7 
dni w tygodniu. Korzystać 
z nich mogą wszyscy miesz-
kańcy: ci, którzy mają 
za dużo produktów spo-
żywczych, jak i te osoby, 
które nie zawsze stać na po-
siłek. Oprócz dzielenia się 
żywnością, lodówka spo-
łeczna ma na celu również za-
pobieganie marnowaniu się 
jedzenia - mówi preze-
ska Fundacji Współdziel-
nia Dorota Bonzel.

Jakie produkty moż-
na przynieść? Przede 
wszystkim takie, które sam 
mógłbyś zjeść: 

• które nie przekroczyły 
daty minimalnej trwa-
łości - „najlepiej spożyć 
do”, 

• sery, jogurty, twarogi, 
• owoce, warzywa, 
• produkty suche (np. ma-

karony, ryż, kaszę, cukier, 
mąkę, budyń), 

• kawę, herbatę, 
• napoje (woda, soki - her-

metycznie zamknięte), 
•  oleje. 

Jakich produktów nie na-
leży przynosić? 
• żadnego rodzaju surowe-

go mięsa, 
• produktów z niepaste-

ryzowanego „surowego” 
mleka, 

• potraw zawierających su-
rowe jaja, w tym budynie, 
kremy, domowe majone-
zy, itp., 

• produktów napoczętych, 
np. otwartych puszek, 

• produktów mrożonych, 
• produktów wymagających 

warunków chłodniczych, 
które przebywały po-
za lodówką dłużej niż 30 
minut, 

• produktów, które 
przekroczyły termin 
przydatności do spoży-
cia - „należy spożyć do” 
(nie mylić z „najlepiej 
spożyć przed”), 

• produktów, które mają 
oznaki popsucia, niety-
powy zapach lub kolor, 
są nadgniłe, mają wydęte 
wieczka, 

• produktów, któ-
re mają kontakt 
z odpadami spożywczy-
mi, komunalnymi lub 
znajdowały się w konte-
nerach na odpady, 

• alkoholu. 

NIE WYRZUCAM 
- PRZETWARZAM

Polacy najczęściej wy-
rzucają pieczywo kupo-
wane histerycznie przed 
wolnymi dniami. W śmiet-
nikach lądują także owo-
ce, warzywa, wędliny, 
jogurty, ziemniaki i mle-
ko. A przecież większość 
z tych produktów moż-
na zamrozić, z mleka, któ-
remu kończy się termin 
ważności i owoców, które 

Wielkanoc Jechałem
kawałek, 
po zakupy…

POWIAT PILSKI
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chwile świetności mają już 
za sobą, można przyrządzić 
koktajl. Ziemniaki, nieza-
leżnie od tego, czy świeże, 
czy takie, które przeleżały 
w spiżarni kilka tygodni, 
można przerobić na placki, 
zapiekanki, sałatki, a nawet 
gofry. Warto uruchomić 
wyobraźnię i spoglądając 
na produkty, którym koń-
czy się czas przydatno-
ści do spożycia, pomyśleć 
o sposobie ich przetworze-
nia, bo statystyki są prze-
rażające. 

- Aż 92 kg żywności mar-
nujemy w Polskich domach 
co sekundę. W okresie 
przedświątecznym nawet 
2,5 razy więcej - alarmuje 
prezes Pilskiego Banku Żyw-
ności Mieczysław Augu-
styn. - Planujmy nasze 
zakupy i nie róbmy ich 
na zapas! Dzięki temu roz-
wiązaniu ograniczymy 
marnowanie  żywno-
ści w święta oraz zaosz-
czędzimy  nasz czas 
i pieniądze. Wybierając się 
na świąteczne zakupy, za-
bierzmy listę potrzebnych 
produktów. Ważne, aby 
nasza lista była podzie-

lona asortymentowo (na-
biał, produkty mączne, 
słodycze, warzywa, owo-
ce itp.), pozwoli nam 
to zaoszczędzić czas 
podczas zakupów. Pamię-
tajmy również o potrze-
bujących. Jeżeli zostaną 
nam potrawy ze świą-
tecznego stołu, możemy 
podzielić się nimi z sąsia-
dami lub przekazać do lo-
dówki społecznej. 

W imieniu M. Augusty-

na zachęcamy do wspar-
cia Wielkanocnej (i nie tylko) 
Zbiórki Żywności na zbior-
kazywnosci.pl 

Od tego nie ma waka-
cji. Mimo naszego wysił-
ku nie wszystko można kupić 
do własnego opakowania, 

nie wszystkie resztki jedze-
nia damy radę przetworzyć. 
Często święta są też okazją 
do mniejszych i większych 
remontów, kupna nowe-
go sprzętu RTV/AGD. Wiel-
kanocny urlop nie zwalnia nas 
z obowiązku właściwe-
go segregowania odpadów. 
Na kilka elementów powin-
niśmy zwrócić uwagę: 
• obierki, zepsute owo-

ce, skorupki po jajkach, 
resztki ciast warto prze-
tworzyć w kompost. Nie 
trzeba mieć ogrodu, by 
to, co zostanie z przygo-
towania posiłków zamie-
nić w cenny surowiec. 
Na rynku dostępne są 
już balkonowe, estetycz-
ne i bezwonne kompo-
stowniki, możemy też 
takowy zrobić sami, ko-
rzystając z wielu podpo-
wiedzi znajdujących się 
w internecie. 

• puszki po farbie, nie-
zależnie czy są one pla-
stikowe czy metalowe, 
nie powinny znaleźć 
się w pojemniku żół-
tym. Tego typu odpa-
dy powinniśmy oddać 
do Punktu Selektywnej 

Zbiórki Odpadów Komu-
nalnych w naszej gminie. 
Podobnie jest z pędzla-
mi, rozpuszczalnikami, 
starymi meblami czy 
odpadami budowlanymi. 
W żadnym wypadku nie 
zostawiajmy ich w alta-
nach na odpady. 

• kartonowe pudła po no-
wym sprzęcie czy np.: 
butach, będą cennym 
surowcem wtórnym, 
o ile pozostaną czyste 
i wrzucone do niebie-
skiego pojemnika na pa-
pier. Pamiętajmy, by takie 
odpady zgnieść, zanim 
wrzucimy je do pojemni-
ka. Dzięki temu zmieści-
my ich więcej w koszach 
i nasza altana pozostanie 
czysta. 

Coraz więcej produk-
tów codziennego użytku jest 
wykonana z materiałów z re-
cyklingu, choć nawet nie 
zdajemy sobie z tego sprawy. 
Ramy do rowerów, opraw-

ki do okularów wykonywa-
ne są z puszek po napojach 
czy metalu odzyskanego ze 
sprzętu AGD. Materiały 
izolacyjne czy słoiki robi-
my z odzyskanego szkła. 
Odzież sportowa, wy-
cieraczki, rajstopy pro-
dukowane są z włókien 
poliestrowych z odzyska-
nych tworzyw sztucznych. 
W końcu do produk-
cji mopów czy nawet bank-
notów wykorzystuje się 
bawełnę ze starych ubrań. 
Warunkiem jest jednak to, 
by odpady, które oddajemy, 

były czyste, niezabrudzo-
ne resztkami jedzenia lub 
brudnymi śmieciami zmie-
szanymi. Dlatego pamiętaj-
my, by ograniczać produkcję 
odpadów - to co możliwe 
wykorzystywać ponownie, 
a w końcu to, czego nie 
możemy już powtórnie 
użyć, pozwólmy by sta-
ło się surowcem wtórnym 
dzięki recyklingowi – pod-
sumuje dyrektor generalny 
Altvater Piła Tomasz Bie-
lański. 

Altvater Piła

bez resztek
POWIAT PILSKI

tylko to, co konieczne

Dobrych wyborów,  
nie tylko w święta,  

radosnego czasu spędzonego  
przy świątecznym stole  

i na łonie natury życzą pracownicy

nie marnuję jedzenia

Kupuję

ALTVATER PIŁA
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Dwa lata temu, dzię-
ki poprawce Marcina Po-
rzucka do budżetu państwa, 
trafiło do Piły 250 tys. zł 
na nowy ambulans. Samo-
rząd powiatowy zabezpie-
czył wówczas wkład własny. 
W tym programie kwo-
ta wsparcia może wynieść 
nawet 400 tys. zł, co powin-
no starczyć na nową karetkę, 

która będzie służyć nam 
przez kilka lat. Oprócz po-
wiatu pilskiego, w naszym 
regionie, nowy ambulans 
ma trafić również do po-
wiatu czarnkowsko- trzcia-
neckiego. Czekamy także 
na rozstrzygnięcia kolejnej 
edycji rządowego Fundu-
szu Inicjatyw Lokalnych. 
Powiat pilski zachował się 

bardzo odpowiedzialnie, 
składając dobry wniosek 
na duże inwestycje w pilskiej 
lecznicy.

Mam nadzieję, że wkrót-
ce dostaniemy dobre wia-
domości. Byłoby to już 
kolejne wymierne wsparcie 
rządu dla szpitala w Pi-
le. Prawo i Sprawiedliwość 

dotrzymuje słowa. Liczę 
na to, że politycy opozy-
cji zamiast bezproduktyw-
nej krytyki, zaczną wreszcie 
realizować przedwyborcze 
obietnice o wsparciu pla-
cówki przez samorząd miej-
ski i wojewódzki - dodaje 
Porzucek.

Agnieszka Król

Przyjąłem zaproszenie 
na dzisiejszą konferencję 
branży targowej, bo nie 
chciałbym dostać zaprosze-
nia na stypę, na pogrzeb 
tej branży  – rozpoczął 
swoje wystąpienie senator 
Adam Szejnfeld, wiceprze-
wodniczący senackiej Ko-
misji Gospodarki Narodowej 
i Innowacyjności podczas 

konferencji prasowej branży 
targowej, która została zor-
ganizowana w dniu 18 mar-
ca br. na Międzynarodowych 
Targach Poznańskich. Bran-
żę na konferencji repre-
zentowali:  Beata Kozyra, 
prezes Polskiej Izby Prze-
mysłu Targowego, Krzysz-
tof Szofer, członek 
Rady Polskiej Izby Przemy-

słu Targowego oraz Paweł 
Montewka i Artur Pawelec 
z Komitetu Obrony Bran-
ży Targowej. Parlament 
w konferencji reprezentowa-
li  Adam Szejnfeld, senator 
RP oraz Joanna Jaśkowiak, 
posłanka na Sejm RP.

– Sytuacja branży targo-
wej, a nawet szerzej, wszyst-
kich współpracujących 

branż w tym sektorze, 
a więc takich, jak tury-
styczna, eventową, hotelar-
ska czy gastronomiczna, 
jest dramatyczna. Obroty 
przedsiębiorstw tego sekto-
ra spadły od 70% do, w nie-
których przypadkach, nawet 
100%. Niebawem spodzie-
wać się możemy zatem 
bankructw, co przekładać 
się będzie nie tylko na pro-
blemy ekonomiczne i go-
spodarcze przedsiębiorców, 
ale też i pracowni-
ków oraz ich rodzin. Dla-
tego pomoc i wsparcie 
państwa są potrzebne na-
tychmiast, a nie dopie-
ro w przyszłości. Z tych 
powodów chciałbym przy-
pomnieć, iż jako Koali-
cja Obywatelska, zgłosiliśmy 
do tej pory dziesiątki po-
prawek do tzw. tarcz rzą-
dowych, które miały dawać 
prawną podstawę dla rzą-
du udzielania pomocy te-
mu sektorowi. W Senacie 
uchwaliliśmy też trzy usta-
wy mojego autorstwa, któ-
re przewidują pomoc m.in. 
dla firm, o których dzisiaj 
mówimy. Na przykład usta-
wa odszkodowawcza, w której 
przewidziałem zwrot 100% 
kosztów stałych firm, którym 
rząd zakazał okresowo pro-
wadzenia działalności go-
spodarczej. Rekompensaty 
należeć się mają za każdy 
dzień zamknięcia firmy. 
Senat tę ustawę uchwalił, 
ale Sejm od grudnia 2020r. 
nie zajął się nią. Zapropo-
nowałem też, aby odejść 
od uzależniania pomocy 
od numeru PKD danej 
firmy i przyjąć kryterium 
poziomu spadku obro-
tów. Tę propozycję także 
Senat uchwalił, ale Sejm 
odrzucił. W takiej sy-
tuacji zaproponowałem 
rozszerzenie pomocy pań-
stwa na wszystkie firmy 
o PKD 73.11.Z. Również 

i w tym przypadku Senat 
tę propozycję uchwalił, ale 
Sejm odrzucił. Nie ina-
czej jest z mają ustawą, 
która zawiera m.in. pra-
wo zawieszania działalno-
ści firm zatrudniających 
pracowników, po to, aby 
nie ponosiły stałych kosz-
tów swojego funkcjono-
wania, a zarazem mogły 
utrzymać stan zatrudnie-
nia na postojowym. Senat 
i tę ustawę przyjął, ale Sejm 
także jej nie rozpatrzył. 
I tak mógłbym mnożyć 
przykłady, w jaki sposób 
chcemy pomóc m.in. branży 
targowej, ale Prawo i Spra-
wiedliwość wykorzystując 
przewagę głosów Zjedno-
czonej Prawicy w Sejmie, 
wszystkie te projekty utrą-
ca. Dlatego teraz jest tak 
ważne, aby choć w Krajo-
wym Planie Odbudowy zna-
lazła się ta branża i branże 
pokrewne. Niestety, żadne 
dane ani informacje nie 
napawają nas optymizmem, 
bowiem rząd do tej pory 
nie przewidział w Krajo-
wym Planie Odbudowy 
tego sektora. Nie ma tam 
przewidzianych do wspar-
cia branż, o których dzisiaj 
mówimy. Dlatego tak waż-
na jest dzisiejsza konferen-
cja i postulaty kierowane 
do premiera i do rządu – 
mówił  senator Adam Szej-
nfeld.

Beata Kozyra, prezes Pol-
skiej Izby Przemysłu Tar-
gowego wyraziła żądanie 
uwzględnienia szeroko po-
jętej branży spotkań w Kra-
jowym Planie Odbudowy, 
choćby dlatego, że firmy z tej 
branży w ciągu roku straci-
ły od 70 do 90 proc. swoich 
przychodów, a jest to ponad 
5 tysięcy firm, które zatrud-
niają aż 500 tys. osób.

Branża targowa, która jest 
jedną z najbardziej po-
szkodowanych przez CO-
VID-19, jak również jest 
jedną z kluczowych branż 
w odbudowie polskiej go-
spodarki, została całkowicie 

pominięta w dokumencie 
KPO. Dlatego też nie zga-
dzamy się z tym i żądamy 
uwzględnienia szeroko po-
jętej branży spotkań w tym 
dokumencie – mówiła prezes 
PIPT.

Krzysztof Szofer, członek 
Rady Polskiej Izby Przemy-
słu Targowego powiedział 
natomiast, że w Krajowym 
Planie Odbudowy (KPO) nie 
ma żadnych środków prze-
znaczonych dla branży tar-
gowej. 

Z nami powiązane są 
branże: hotelarska, even-
towa, konferencyjna, re-
stauracyjna. Są to branże, 
które tak naprawdę tworzą 
krwioobieg nie tylko na-
szego miasta i regionu, ale 
i kraju. KPO w takiej formie 
nie będzie jednak pomagał 
naszym firmom – mówił K. 
Szofer.

Kwota około 16 mld zł 
na pomoc dla firm dotknię-
tych skutkami COVID-19, 
czyli brakiem pracy od lu-
tego ub. roku, to jest mniej, 
niż przeznaczono tyl-
ko na jedną tarczę PFR 2.0.” 
– wskazał natomiast Pa-
weł Montewka z Komite-
tu Obrony Branży Targowej. 
Podobnego zdania był Artur 
Pawelec z Komitetu Obrony 
Branży Targowej.

Pani poseł Joanna Jaś-
kowiak, poparła stanowi-
sko przedstawicieli branży 
targowej, zaprezentowała jed-
nocześnie także swoje wystą-
pienia, w tym interpelacje 
poselskie, jakie w interesie 
branży wystosowała do rzą-
du.

Organizatorzy konferencji, 
przedstawiciele branży i or-
ganizacji targowych, na jej 
zakończenie zaprezentowa-
li swojej stanowisko także 
na piśmie, które udostępnio-
no dziennikarzom.

Anna Karmowska
Dyrektor Biura

Senatorskiego
Adama Szejnfelda

Fot. FB

Już niebawem do pilskiego szpitala
powinna trafić nowa karetka.

Albo pomoc, albo… pogrzeb!

Rządowy „Program wymiany ambulansów” 
umożliwia zastąpienie wysłużonych karetek
nowymi pojazdami - mówi poseł Marcin
Porzucek.

POWIAT PILSKI
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Konkurs KRUS dla dzieci o zapobieganiu
w wypadkom w gospodarstwie

Konkurs kierowany jest 
do uczniów szkół wiejskich 
i ma na celu promowanie 
bezpiecznych zachowań 
związanych z przebywa-
niem i zabawą dzieci w go-
spodarstwie, czego efektem 
ma być zapobieganie wy-

padkom dzieci w gospo-
darstwach rolnych.

Uczestnicy mogli wy-
konać pracę w dowolnej 
technice dwuwymiarowej 

obrazującą sposoby zapo-
biegania wypadkom przy 
pracy i chorobom zawo-
dowym rolników.

W tegorocznej edy-
cji wzięło udział 153 
uczniów z 11 szkół podsta-
wowych. Do etapu regio-

nalnego zakwalifikowało się 
37 prac plastycznych.  

23 marca rozstrzygnię-
to etap regionalny kon-
kursu, któremu patronował 

Eligiusz Komarowski, Sta-
rosta Pilski i który finan-
sowo wsparł Powiat Pilski.

Komisja konkursowa, 
obradująca w siedzibie 
Placówki Terenowej KRUS 
w Pile wybrała laure-
atów etapu regionalnego, 

biorąc pod uwagę nie tyl-
ko walory artystyczne, ale 
także trafność ujęcia tema-
tu i pomysł.

powiat.pila.pl

Pod hasłem „Bezpiecznie na wsi mamy - od 30 lat z KRUS
wypadkom zapobiegamy” odbył się XI Ogólnopolski Konkurs 
Plastyczny dla Dzieci organizowany przez Kasę Rolniczego
Ubezpieczenia Społecznego.

POWIAT PILSKI

R E K L A M A

LAUREACI:

I grupa (klasy 0-3) II grupa (klasy 4-8)

I miejsce - MajaMiernowska,
kl. III, Zespół Szkół im. Janusza 
Korczaka w Szydłowie

I miejsce - Mikołaj Miernowski, kl. III Zespół 
Szkół im.  Janusza Korczaka w Szydłowie

II miejsce
Krzysztof Tomaszewski, kl. II 
Szkoła Podstawowa im. Marii 
Konopnickiej w Kosztowie

II miejsce
Lena Krzemińska, kl. VI, Szkoła 
Podstawowa im. Bolesława Romanowskiego 
w Mistaeczku Krajeńskim

III miejsce
Antonina Sokalska, kl. II 
Szkoła Podstawowa im. ppor. 
Alfreda Sofki w Białej

III miejsce
Aleksandra Ignasiak, kl. VII, 
Szkoła Podstawowa im. Henryka 
Sienkiewicza w Falmierowie

Wyróżnienie w I grupie wiekowej otrzymał Franciszek Kowalski z kl. 0 ze Szkoły 
Podstawowej w Falmierowie, w II grupie wiekowej wyróżnienie otrzymał Maciej 
Kaleta z klasy VI z Zespołu Szkół im. Janusza Korczaka w Szydłowie.

Gratulujemy!
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Policjanci zatrzymali zło-
dzieja sklepowego, który 
grasował w jednej z pilskich 
drogerii.

Mężczyzna ukradł pięć 
sztuk różnego rodzaju per-
fum o wartości ponad 950 
zł. Wykonane czynno-
ści przez  Zespół ds. 
Wykroczeń pozwoliły udo-
wodnić 59-latkowi dodat-
kowe cztery, wcześniejsze 
kradzieże na kwotę ponad 
600 złotych. Za każdym ra-
zem łupem pilanina pada-
ły kosmetyki oraz artykuły 
spożywcze – mówi sierż. 

Wojciech Zeszot z pilskiej 
KPP. W toku prowadzo-
nego postępowania funk-
cjonariusze ustalili, że 
mężczyzna z uwagi na wcze-
śniej popełnione prze-
stępstwa nie stawił się 
w wyznaczonym terminie 
do Zakładu Karnego.

59-letni pilanin ostatecz-
nie usłyszał dwa zarzuty. 
Został też doprowadzony 
do aresztu w celu odby-
cia wcześniej orzeczonej 
kary pozbawienia wolności.

(Red.)

Na początek proszę przed-
stawić się naszym czytelni-
kom od strony zawodowej 
i jeżeli można, także tej 
prywatnej.

Do służby w Policji zostałem 
przyjęty 25 listopada 2002 ro-
ku w Komendzie Powiatowej 
Policji w Złotowie, po wcze-
śniejszym rocznym pobycie 
w Oddziałach Prewencji Po-
licji w Warszawie, w ramach 
służby kandydackiej. Następ-
nie, w październiku 2003 
roku zostałem przeniesiony 
do Komendy Powiatowej Po-
licji w Pile, gdzie realizowa-
łem zadania w strukturach 
Wydziału Kryminalnego, 
zajmując się zwalczaniem 
przestępczości samochodo-
wej, a następnie przeciw-
ko życiu i zdrowiu. W 2011 
roku zostałem Zastępcą 
Naczelnika Wydziału Kry-

minalnego, a w 2016 ro-
ku Naczelnikiem. Z dniem 
1 czerwca 2017 roku Ko-
mendant Wojewódzki Po-
licji w Poznaniu powierzył 
mi obowiązki, a następnie 
powołał na stanowisko I Za-
stępcy Komendanta Powia-
towego Policji w Złotowie. 
Po niespełna 4 latach Ko-
mendant Wojewódzki Po-
licji w Poznaniu z dniem 1 
marca 2021 roku powierzył 
mi obowiązki na stanowi-
sku Komendanta Powiato-
wego Policji w Pile.

Jestem absolwentem 
Uniwersytetu im. Ada-
ma Mickiewicza w Pozna-
niu o kierunku politologia 
oraz Wyższej Szkoły Poli-
cji w Szczytnie. Ukończyłem 
też studia podyplomowe 
w zakresie taktyki i tech-
niki zwalczania przestęp-
czości zorganizowanej 
w Wyższej Szkole Poli-
cji w Szczytnie.

Prywatnie jestem szczę-
śliwym mężem oraz ojcem 
dwóch córek. Dni wolne od 
pracy wykorzystuję do te-
go, aby spędzić je przede 
wszystkim z rodziną. Część 
wolnego czasu przeznaczam 
również na pracę przy 
działce ogrodowej. Ponad-
to interesuję się sportem, 
a przede wszystkim jestem 
pasjonatem żużla.

Kiedy zaczynał Pan przy-
godę z niebieskim mundu-
rem, myślał, że za „naście” 
lat będzie dowodził rodzi-
mą jednostką?

Nigdy nie wybiegałem 
tak daleko w przyszłość. 
Od początku mojej służ-
by w Policji starałem się 
realizować powierzone 

mi obowiązki z dużym za-
angażowaniem oraz na wy-
sokim poziomie. Przełożeni, 
z którymi współpracowa-
łem dobrze oceniali moją 
pracę, umożliwiając mi po-
konywanie kolejnych szcze-
bli w Policji. Myślę, że 
opisane powyżej czynni-
ki spowodowały, że dzisiaj 
jestem właśnie w tym miej-
scu i na tym stanowisku.

Od czego zaczął Pan sze-
fowanie w pilskiej komen-
dzie?

W związku z panującą 
pandemią nie było możli-
wości uroczystego wpro-
wadzenia mnie do pilskiej 
jednostki przy udziale Ko-
mendanta Wojewódzkie-
go Policji w Poznaniu oraz 
przedstawicieli samorządów, 
służb i  instytucji na co dzień 
współpracujących z Policją. 
Rozkaz o powierzeniu obo-
wiązków na stanowisku  Ko-
mendanta  Powiatowego  
Policji w Pile odebrałem 
od nadinsp.  Piotra Mą-
ki w Komendzie Wojewódz-
kiej Policji w Poznaniu. 
Po powrocie do Piły spotka-
łem się i przywitałem z kadrą 
pilskiej jednostki. W trak-
cie spotkania przekazałem 
kilka słów na temat moje-
go spojrzenia na funkcjono-
wanie pilskiej komendy.

Planuje Pan zmiany orga-
nizacyjne w komendzie lub 
jakieś roszady personalne?

W chwili obecnej zapozna-
je się ze strukturą pilskiej 
komendy oraz zmianami, 
które zostały przeprowadzo-
ne podczas mojego poby-
tu w Komendzie Powiatowej 
Policji w Złotowie. Rozma-

wiam również z kadrą pil-
skiej jednostki. Pierwsze 
zmiany kadrowe dokonają 
się w najbliższym czasie.

Marcin Kowalski związał się 
z Policją 19 lat temu. Więk-
szość tego czasu przesłużył 
w pionie kryminalnym. Czy 
teraz również będzie to Pa-
na oczko w głowie?

To prawda, że więk-
szość mojej służby 
w Policji to realizacja czynno-
ści z zakresu pionu kryminal-
nego. Natomiast okres służby 
na stanowisku I Zastępcy 
Komendanta Powiatowe-
go Policji w Złotowie pozwo-
lił mi na szersze spojrzenie 
na służbę w Policji i funkcjono-
wanie jednostki. Policja to sys-
tem naczyń połączonych, które 
muszą się nawzajem wspierać 
i uzupełniać, aby wszyst-
ko dobrze funkcjonowało.

Pana podwładni, współpra-
cownicy – jak opisałby ich 
Pan w kilku słowach?

W związku z tym, że 
przez wiele lat byłem związany 
z pilską jednostką jestem prze-
konany, że współpraca z mo-
imi zastępcami oraz kadrą 
kierowniczą będzie przebiega-
ła na bardzo dobrym pozio-
mie. Ponadto wyniki osiągane 
przez całą jednostkę pokazują, 
że policjanci oraz pracowni-
cy cywilni działają w sposób 
profesjonalny oraz są zaan-
gażowani w realizację swoich 
obowiązków.

Co chciałby Pan obiecać 
mieszkańcom Piły i powia-
tu?

Myślę, że najważniejsze 
dla mieszkańców jest poczucie 
bezpieczeństwa oraz uzyska-
nie niezbędnej pomocy, gdy 
jej będą potrzebować od Po-
licji. I właśnie poprzez swoje 
działania, a także podległych 
mi policjantów i pracow-
ników cywilnych, dołożę 
wszelkich starań, aby to za-
gwarantować.

A czego można Panu ży-
czyć, jako szefowi  Komendy 
Powiatowej Policji w Pile?

Przede wszystkim wytrwa-
łości w realizacji zamierzo-
nych celów. Ponadto, w tym 
trudnym dla nas wszystkich 
czasie pandemii, dużo zdro-
wia, zarówno dla mnie, jak 
i dla moich wszystkich 
współpracowników.

Zatem życzymy Pań-
stwu dużo zdrowia  i dzię-
kujemy za rozmowę.

PIŁA. Dzielnicowi z Piły zatrzymali
na gorącym uczynku 59-latka, który kradł 
perfumy. Czeka go proces sądowy.  O nowym szefie pilskiej Policji, tym mundurze, i tym w garniturze,

o ewentualnych zmianach i roszadach w komendzie, służbowych
priorytetach, współpracownikach i znaczeniu naczyń połączonych
w policyjnej profesji – specjalnie dla Waszych Mediów – opowiada
Komendant Powiatowy Policji w Pile podinsp. Marcin Kowalski.

Z dniem 1 marca 2021 roku, rozkazem nadinsp. Piotra Mąki, Komendanta Wojewódzkiego
Policji w Poznaniu, podisnp. Marcin Kowalski objął stanowisko Komendanta Powiatowego
Policji w Pile.

Złapany na
kradzieży perfum Dołożę wszelkich starań, aby 

mieszkańcy czuli się bezpiecznie 

POWIAT PILSKI
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Gratuluję wszystkim za-
wodnikom i trenerom. 
Wasza ciężka praca po raz ko-
lejny przyniosła fantastyczne 
rezultaty. Wielu z Was zdo-
było medale na zawodach 
krajowych i międzynaro-
dowych. Ale liczy się każdy 
sukces, każdy medal zdoby-
ty we współzawodnictwie lo-
kalnym, regionalnym. One 
świadczą o waszym rozwo-
ju i pasji do sportu. Jako Po-
wiat  Pilski od lat wspieramy 
wasze szkolenie i wydarze-
nia sportowe. Wciągu mi-
nionych 5 lat średnia kwota, 
którą przekazujemy na ten 
cel, to ok. 500 tys. zł rocz-
nie. Budujemy także obiekty 
sportowe. Wybudowaliśmy 
dwa boiska przy naszych 
szkołach: Nafcie i Mecha-
niku, trzecie przy placówce 
wychowawczo-opiekuńczej 
na Rydygiera w Pile. Wy-
budowaliśmy dwie hale 
sportowe przy Ośrodku Szkol-
no-Wychowawczym w Pile 

z kompleksem boisk i przy 
I LO na Pola, która lada mo-
ment będzie już otwarta. 
Odbudowaliśmy Stadion 
Powiatowy przy Okrzei. Są 
to obiekty o szerokiej funk-
cji sportowo-rekreacyjnej, 
mające służyć wszystkim 
mieszkańcom. Ale chęć 

uprawiania sportu często ro-
dzi się właśnie z rekreacji, 
wielu z Was tak zaczyna-
ło – powiedział  starosta Eli-
giusz Komarowski.

Gratulacje nagrodzonym 
złożył także  Arkadiusz Ku-
bich, wicestarosta pilski.

Nagrody odebrali m.in. uty-
tułowani zawodnicy:

Julianna Rutkowska, repre-
zentująca KS Sporty Walki Piła, 
która w ubiegłym roku zdoby-
ła tytuł  Wicemistrzyni Euro-
py Kadetek w Boksie w Sofii, 
była również złotą medalistką 
Ogólnopolskiej Olimpiady 

Młodzieży i Międzynarodo-
wa Mistrzyni Śląska w boksie.

Dawid Siek również z KS 
Sporty Walki Piła - zawodowy 
Mistrz Polski w kickboxingu, 
wicemistrz Polski seniorów w K1.  

Klaudia Adamek utytułowa-
na zawodniczka z KS Gwar-
dia Piła: zdobyła III miejsce 
na Mistrzostwach Pol-
ski Seniorów w biegu na 100 
m, I miejsce Młodzieżowych 
Mistrzostw Polski na 100 m, 
II miejsce Młodzieżowych Mi-
strzostw Polski na 200 m.

Justyna Franieczek z KS 
Gwardia Piła/Start Skrza-
tusz: zdobyła I miejsce Mi-
strzostw Polski Sprawnych 
Razem – 400m kat. T-20, 
I miejsce Mistrzostw Pol-
ski Sprawnych Razem – 200m 
kat. T-20, I miejsce Paraatle-
tycznych Mistrzostw Pol-
ski – 400m kat. T-20, II miejsce 
Mistrzostwa Polski w pływa-
niu – dyst. 50m kobiet stylem 
dowolnym kat. AB

Agata Trzaskalska z PLKS 
Gwda Piła: IV miejsce Mło-
dzieżowych Mistrzostw Pol-
ski w siedmioboju, I miejsce 
Mistrzostw Polski LZS w sko-
ku wzwyż, II miejsce Mistrzostw Pol-
ski LZS w pchnięciu kulą, 
I miejsce Akademickich Mi-
strzostw Polski w rzucie oszcze-
pem, I miejsce Akademickich 
Mistrzostw Polski na 100 m 
przez płotki.

Nagrody odebrali również 
trenerzy, m.in.:   

Józef Jopek z UKS „6” Pi-
ła – trener m.in. drużyny, któ-
ra zajęła w 2020  r. III miejsce 
Mistrzostw Polski Junio-
rów w Judo.

Przemysław Leniec z KS 
Sporty Walki Piła – dwu-
nastu zawodników Klu-
bu zdobyło w 2020 r. medale 
Mistrzostw Polski (boks, kic-
kboxing, mma).

Krystyna Sadowska, 
trener SKS Inter-Con-
tinental Piła – zawodnik klu-
bu Mikołaj Łapaczyński zajął 
II miejsce  na mistrzostwach 
Polski juniorów w strzela-
niu z pistoletu sportowe-
go w konkurencji 30 plus 30. 

W imieniu drużyn nagrody 
odebrali:

Alicja Bąbińska, zawod-
niczka KS BASKET Pi-
ła – drużyna zajęła 10. miejsce 
na Mistrzostwach Polski Ka-
detek.

Kacper Garlicki, kapitan 
drużyny kadetów UKS SMS 
JOKER Piła, która zajęła 9. 
miejsce na Mistrzostwach Pol-
ski Kadetów.

Więcej na stronie: powiat.
pila.pl

powiat.pila.pl

Starosta Pilski Eligiusz Komarowski wręczył doroczne nagrody w dziedzinie sportu
najlepszym sportowcom, trenerom i działaczom za osiągnięcia sportowe uzyskane w 2020 r.
Ze względu na panujące obostrzenia związane z pandemią COVID-19 wydarzenie odbyło się 
w bardzo ograniczonym gronie i z zachowaniem wszelkich zasad bezpieczeństwa sanitarnego. 
Zaprosiliśmy jedynie przedstawicieli klubów – nagrodzonych zawodników i trenerów.

Nagrody Starosty Pilskiego
w sporcie za sukcesy w 2020 roku

POWIAT PILSKI
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Mimo kolejnych proble-
mów z dostawami szczepionek 
szefowa Komisji Europej-
skiej utrzymuje, że do koń-
ca lata uda się zaszczepić 70 
proc. dorosłej populacji UE. 
Uda się?

Bogusław Liberadz-
ki, europoseł SLD: – 
To możliwe, ponieważ 
wydarzyło się kilka rze-
czy: m.in. dostawy dawek 
zwiększy Pfizer i do ob-
rotu dopuszczono szcze-
pionkę Johnson&Johnson. 
Ponownie wielkość do-
staw ograniczyła Astra-
Zeneca, ale ten ubytek 
uda się zapełnić z tych 
dwóch pierwszych źródeł.

Czyli optymizm w pa-
nu jeszcze jest?

Bardziej realizm i nadzieja, 
że to się może spełnić, ponie-
waż KE traktuje to jako prio-
rytet. Pamiętajmy, że KE 
występuje tutaj jako poważ-
ny, duży kontrahent, które-
go nie wolno lekceważyć. 

To nie jest kwestia jednej 
pandemii. Jeśli firmy chcą 
funkcjonować na euro-
pejskim rynku, to muszą 
mieć dobre relacje z KE, ja-
ko regulatorem i odbiorcą. 
Dodatkowo KE jest kon-
sekwentna w tym, co ro-
bi oraz reaguje dynamicznie 
i elastycznie na zmieniającą 
się sytuację. Nie tylko post 
factum, ale też z wyprze-
dzeniem.

Dynamicznie i elastycznie? 
Tymczasem na ostatnim 
szczycie Rady Europejskiej 
unijni przywódcy zarzu-
cali KE, że działa zbyt 
wolno, że nie ma instru-
mentów do egzekwowa-
nia zapisów umów, że je źle 
skonstruowano… Zresztą 
sama Ursula von der Leyen 
była w Parlamencie Euro-
pejskim, żeby się z tego tłu-
maczyć.

To jest zasada, które 
regularnie daje o sobie 
znać – jeśli jest sukces, 
to jego ojcem jest rząd 

kraju członkowskiego, ale 
jeśli jest porażka, to win-
na jest Bruksela, w tym 
przypadku KE. Takie oce-
ny są normalną praktyką 
i nie przypisywałbym im 
nadzwyczajnego znacze-
nia. Należy uszanować to, 
co robi Komisja i na ile 
jest skuteczna. A z pol-
skiego punktu widzenia jest 
skuteczna, bo gdyby nie 
stanowisko KE, scen-
tralizowany zakup 
szczepionek i sposób dys-
trybucji do krajów UE, 
to Polska znajdowałaby się 
– śmiem twierdzić – w du-
żo gorszej sytuacji.

Tylko to nie jest zasłu-
ga samej KE, bo szefowie 
państw uzgodnili, że te 
zakupy będą wspólne. 

Komisja zawnioskowała, 
szefowie uzgodnili. KE nie 
wychodzi ponad swój man-
dat, ponieważ głos decy-
dujący mają tutaj szefowie 
państw. KE wykonała du-
żą pracę. Kraje członkow-
skie nie powinny dawać 
się rozgrywać szefom firm 
farmaceutycznych. Dlate-
go osobiście bardzo moc-
no opowiadam się za tym, 
co robi KE, bo KE jest na-
sza. A firmy farmaceutycz-
ne nasze nie są.

W czwartek EMA wyda-
ła oświadczenie w spra-
wie AstraZeneki, ale nie 
wszystkie kraje zadekla-
rowały od razu powrót 
do szczepień tym prepa-
ratem. Na ile to zamie-
szanie to efekt podejrzeń, 
że Wielka Brytania celo-
wo nie wysyła dawek do UE 
oraz retorsji ze strony kra-
jów członkowskich?

Trudno powiedzieć, nato-
miast wiele państw kieruje 
się podejściem emocjonal-
nym. Dla mnie ważne jest 
to, co mówią instytu-
cje do tego powołane 
– czyli Europejska Agen-
cja Leków oraz polskie Mi-
nisterstwo Zdrowia.

Które kraje kierują się 
argumentami emocjonal-
nymi?

Z reguły te, które stoją 
przed wyborami parla-
mentarnymi. Na przykład 
Holandia. Tam wybory już 
się zakończyły, więc zoba-
czymy, co zrobią. Niemcy 
mają wybory we wrześniu. 
Ale było już kilka elek-
cji landowych, w których 
źle wypadło CDU. Każdy 
kraj ma inne uwarunko-
wania. Mamy też państwa, 

które zdecydowały się 
na zakup rosyjskiej szcze-
pionki. Osobiście nie nama-
wiałbym do pójścia w tym 
kierunku tak długo, aż Spu-
tink V nie zostanie przeba-
dany przez EMA. Musimy 
potwierdzić, czy jest sku-
teczny i bez skutków ubocz-
nych. Jednak niektóre kraje 
podjęły to ryzyko. I wła-
śnie to też jest podejście 
emocjonalne. Jeśli widzę 
na ekranie premiera Vikto-
ra Orbana, który przyjmuje 
Sputnika V, to mam dwie 
wątpliwości: czy to na pew-
no Sputnik V oraz że to jest 
coś wręcz propagandowego.

Szefowa KE grozi, że 
UE może zdecydować 
o ograniczeniu ekspor-
tu szczepionek do kra-
jów spoza Wspólnoty. Czy 
to jest na tym etapie po-
trzebne?

To już się zdarzyło. Dwu-
krotnie zablokowano eks-
port poza UE. I tak, to jest 
potrzebne tak długo, jak 
długo nie wyszczepimy 
naszych obywateli w stop-
niu satysfakcjonującym. 
Musimy pokazać obywate-
lom UE, że ktoś się o nich 
troszczy i nie są pozosta-
wieni sami sobie.

Kilka dni temu KE 
przedstawiła projekt Zie-
lonych Zaświadczeń Cy-
frowych, czyli tzw. 
paszportów szczepień. Po-
doba się panu ten pomysł?

Sam pomysł jest ciekawy. 
To jest kwestia odpowie-
dzialności za życie i zdro-
wie oraz kwestia ochrony 
innych ludzi przed możli-
wością zarażenia.

A co ze swobodą prze-
mieszczania się? Przecież 
to podstawowe prawo UE.

Zapewnienie mobil-
ności jest prawem pod-
stawowym, ale takim 
samym prawem jest też 
zapewnienie bezpieczeń-
stwa obywatelom, w tym 
bezpieczeństwa zdrowotne-
go. O tym, jak zaświadczenie 
będzie respektowane na tere-
nie danego kraju członkow-
skiego, decyduje to państwo. 
Władze muszą wiedzieć, 
kto przyjeżdża i czy zga-
dzają się na to w ramach 
obowiązujących u nich 
obostrzeń. Sytuacja epi-
demiczna w UE jest bar-
dzo zróżnicowana i musimy 
na to praktycznie odpowia-
dać. Pamiętajmy – naszym 
celem jest walka z pande-
mią.

Parlament Europejski po-
prze projekt Zielonego Za-
świadczenia Cyfrowego?

Jest takie oczeki-
wanie. Moja gru-
pa polityczna wyraziła już 
dla niego poparcie, choć 
nadal czekamy na szcze-
góły. Patrząc po większo-
ści w PE to jest szansa, że 
to zostanie przyjęte, o ile 
oczywiście zostanie przed-
stawione w sposób wy-
konalny i egzekwowalny. 
Bo pamiętajmy, że system 
musi być czytelny.

Jerzy Roch
Fot. BL (FB)

Kraje członkowskie 
nie powinny dawać się 
rozgrywać szefom firm 
farmaceutycznych!
Kraje członkowskie nie powinny dawać się rozgrywać szefom firm farmaceutycznych. 
Dlatego osobiście bardzo mocno opowiadam się za tym, co robi Komisja Europejska, 
bo KE jest nasza. A firmy farmaceutyczne nasze nie są – mówi o zamieszaniu wokół 
dostaw szczepionek do UE Bogusław Liberadzki, europoseł SLD. Polityk opowiada się 
również za ograniczeniem eksportu szczepionek do krajów spoza Wspólnoty.
Mimo kolejnych problemów z dostawami szczepionek szefowa Komisji Europejskiej 
utrzymuje, że do końca lata uda się zaszczepić 70 proc. dorosłej populacji UE. Uda się?

POWIAT PILSKI

R E K L A M A
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Zarząd WPS S.A. 
w Mirosławiu

Wszystkim klientom i kontrahentom 
oraz pracownikom, emerytom i rencistom

Wytwórni Podkładów Strunobetonowych S.A. 
w Mirosławiu

spokojnych i radosnych

Świąt Wielkiej Nocy
życzy

REKLAMA
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W 2021 r. w budżecie po-
wiatu zabezpieczono na ten 
cel kwotę 440 000 zł. W ra-
mach ogłoszonego i rozstrzy-
gniętego I konkursu ofert 
Zarząd Powiatu przyznał 
345 000 zł.

Tym razem umowę 
podpisano z KS Basket 

Piła reprezentowanym 
przez prezesa  Toma-
sza Pochylskiego. Zarząd 
Powiatu przyznał Klu-
bowi trzy dotacje. Jedną 
na organizację szkole-
nia dzieci i młodzieży 
w koszykówce oraz dwie 
na organizację turnie-

jów koszykarskich. Na re-
alizację tych trzech zadań 
Powiat Pilski przekaże 
łącznie 47 500 zł. Umowę 
podpisano także z przedsta-
wicielami klubu SKS Inter 
- Continental Piła, któ-
ry zajmuje się szkoleniem 
młodzieży w strzelectwie 

sportowym. Na realizację 
tego zadania Klub otrzymał 
dotację w wysokości 10 000 
zł. Na podpisaniu umowy 
obecni byli:  Kazimierz Sa-
dowski, prezes klubu,  Ar-
kadiusz Druszcz, wiceprezes 
oraz  Sylwia Pierzchała, 
skarbnik klubu.

W imieniu WKS Sokół 
Piła umowę podpisywał 
członek zarząd  Sławomir 
Nowicki. Klub otrzymał  
dotację w kwocie 9 000 zł 
na szkolenie dzieci i mło-
dzieży w boksie.

PLKS Gwda Piła reprezen-
towany przez wiceprezesa  
Ignacego Krzewińskie-
go oraz kierownika klubu  
Zbigniewa Łapacza na szko-
lenie w zakresie lekkiej 
atletyki i organizację dwóch 
imprez lekkoatletycznych 
otrzymał łącznie 17 500 zł.

Powiatowe Zrzeszenie 
Ludowe Zespoły Sporto-
we organizuje wydarze-
nia dla osób ze środowisk 
wiejskich. Na realizację 
dwóch zadań przekazaliśmy 
dotację w wysokości 10 000 
zł. W imieniu PZ LZS  umo-
wę podpisali:  Wiesław Łoś, 

przewodniczący i  Henryk 
Dębicki, sekretarz.

Cykl turniejów w piłkę 
nożną zorganizuje w tym 
roku Stowarzyszenie Orlik 
Piła, które na realizację te-
go zadania otrzyma 10 000 
zł. Umowę w imieniu sto-
warzyszenia podpisał prezes  
Łukasz Stasicki.

Jestem pewien, że te do-
tacje będą dobrze spo-
żytkowane - podsumował  
Eligiusz Komarowski, sta-
rosta pilski.

powiat.pila.pl

Operacja realizo-
wana jest w ramach: 
Programu Operacyjne-
go „Rybactwo i Morze” 
Działanie: Realizacja lokal-

nych strategii rozwoju kiero-
wanych przez społeczność”, 
z wyłączeniem projek-
tów grantowych, objęte-
go Priorytetem 4. Zwiększenie 

zatrudnienia i spójno-
ści terytorialnej, zawar-
tym w Programie. Cel: 
Propagowanie dobrosta-
nu społecznego i dziedzic-
twa kulturowego na obszarach 
rybackich i obszarach 
akwakultury, w tym dzie-
dzictwa kulturowego, ry-
bołówstwa i akwakultury 
oraz morskiego dziedzic-
twa kulturowego obejmującej 
Tworzenie, rozwój oraz wy-
posażenie infrastruktury 
turystycznej i rekreacyjnej, 
przeznaczonej na użytek 
publiczny, historycznie lub 
terytorialnie związanej 
z działalnością rybacką. 
W wyniku realizacji ope-
racji zostanie osiągnięty 
następujący cel: dbanie 
o zaspokojenie potrzeb spo-
łeczeństwa i zastanego  
dobrobytu kulturowego na ob-
szarze związanym z akwa-
kulturą poprzez utworzenie 
miejsca przeładunku kaja-

ków "punktu dostępowego", 
czyli zagospodarowania ter-
nu parku kajakowego w Kręp-
sku związane z wykonaniem 
nawierzchni wydzielone-
go miejsca w Krępsku. 
Inwestycja ułatwi społe-
czeństwu dostęp do nowej 
oferty turystycznej i sko-
rzystanie z rekreacji jaką 
jest kajakowanie. Obszar 
Nadnoteckiej Grupy Rybac-
kiej "powiększy się" o nowe 

miejsca turystyczne i wpisze 
się w krajobraz naszego te-
renu.

Planowane wyniki (efek-
ty) operacji:

- Liczba nowo utworzo-
nych obieków małej in-
frastruktury turystycznej 
i rekreacyjnej – 1 szt. War-
tość operacji: 77 338,48 
zł Współfinansowanie ze 
środków UE: 45 750 zł 

(85%) w tym w ramach 
EFMR*: 38 887,50 zł Opera-
cja współfinansowana jest ze 
środków Europejskiego Fun-
duszu Morskiego i Rybackie-
go  w  ramach  priorytetu 4 
“Zwiększenie  zatrudnienia  
i spójności terytorialnej” 
Programu Operacyjne-
go “Rybactwo i Morze” na la-
ta 2014 – 2020.

Szydłowo.pl

Starosta Pilski Eligiusz Komarowski i Arkadiusz Kubich, 
wicestarosta pilski podpisali kolejne umowy 
na przekazanie dotacji dla klubów  w ramach 
wspierania przez Powiat Pilski - Starostwo Powiatowe
w Pile sportu dzieci i młodzieży oraz organizacji
wydarzeń sportowych. 

Wójt Gminy Szydłowo podpisał kolejną umowę 
na dofinansowanie ze środków zewnętrznych.
Tym razem chodzi o zadanie pn. "Zagospodarowanie 
terenu parku kajakowego w Krępsku".

Dofinansowanie na "Zagospodarowanie 
terenu parku kajakowego w Krępsku"

Kolejne kluby sportowe otrzymały
dotacje Powiatu Pilskiego

POWIAT PILSKI

R E K L A M A
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Do pożaru mieszkania do-
szło kilka dni temu na pod-
daszu starej kamienicy 
należącej do gminnych  
zasobów komunalnych 
i zarządzanej przez Miej-
ski Zakład Gospodar-
ki Mieszkaniowej w Pile. 
W wyniku pożaru zniszcze-
niu uległa instalacja elek-
tryczna i trwa szacowanie 
szkód. Rodzina do cza-
su remontu nie może wró-
cić do swojego mieszkania.

W poniedziałek rodzi-
ce dzieci osobiście po-
prosili starostę o pomoc. 
W ciągu niespełna godziny 
zorganizowane zostało bez-
pieczne lokum dla całej 
rodziny w internacie Ze-
społu Szkół im. Stanisła-
wa Staszica w Pile, placówce 
prowadzonej przez Powiat 
Pilski.

Choć jako powiat czy 
starostwo nie mamy 

obowiązku zapewnić ta-
kim rodzinom pomocy, 
gdyż to rola gminy i jej 
władz, to postanowiliśmy 
i tym razem pomóc. Szyb-
ka akcja razem z dyrek-
torem szkoły Markiem 
Wasilewskim i rodzi-
na dostała do dyspozy-
cji trzy wyposażone pokoje 
i dostęp do wszelkich me-

diów. W spokoju może 
teraz czekać na naprawę 
zniszczonej kamienicy – 
mówi  starosta Eligiusz Ko-
marowski.

powiat.pila.pl

UJŚCIE. W centrum mia-
sta powstaje mural, które-
go sponsorem jest Ardagh 
Glass S.A./Huta Szkła Uj-
ście - 25.03.2021 r.

Będzie to dla mieszkań-
ców miła niespodzianka. 
Tak wygląda efekt końcowy.

Fot. 
Agnieszka Norkowska

Rodzina z trojgiem dzieci w wyniku pożaru straciła dach 
nad głową. Starosta pilski Eligiusz Komarowski udzielił jej 
pomocy i zorganizował bezpieczne zakwaterowanie.

Starosta pomógł 
pogorzelcom - rodzinie 
z trojgiem dzieci

Mural w Ujściu
POWIAT PILSKI

PIŁA
BETTER SHOPPING

BETTER  LIFE

Świętujemy na okrągło!

Niech wiosenne kolory 
i radosna atmosfera 

wypełnią Wasze domy i serca!

VIVO! ŚWIĘTA

R E K L A M A
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Zapraszamy:
62-064 Plewiska, ul. Fabianowska 40
Rejestracja telefoniczna w godz. 10:00-16:00 od pon. do pt.
64-863-00-68 lub 506-444-900
www.hertmanowska.pl/neurologiczny.nzoz@gmail.com
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Narodowy Spis Powszech-
ny Ludności i Mieszkań 
2021 roku obejmie infor-
macje to jest m.in. dane 
osobowe, informacje ile 
osób funkcjonuje w miesz-
kaniu i ogólnie, w jakim 
stanie owo mieszkanie jest.

Państwo interesuje to, ja-
kie mamy warunki sanitar-
ne, informacje o tym, czy 
jesteśmy w związku, gdzie 
mieszkaliśmy rok wcześniej 
itd. Wszystkie te informa-
cje sporo mówią o tym, 
jak wygląda stan tech-
niczny mieszkania. Jednak 
czy tylko to powinno być 
brane pod uwagę, gdy mo-
wa o spisie powszechnym, 
czy rzeczywiście coś się 
zmieni, kiedy zerkniemy 
na statystyczny świat? Czy 
państwo pomoże, gdy dowie 
się, że sanitariat, gdzieś nie 
działa? Czy państwo odmie-
ni los osób, którym brakuje 
przestrzeni życiowej?

1 kwietnia zaczyna się 
oficjalny Spis Powszech-
ny. Pamiętajcie o nim, 
bo samospis internetowy 
jest obowiązkowy. Moż-
na też pomyśleć o infoli-
nii lub ruszyć do Urzędu, 
tam mają być stworzone 
miejsca dla osób, które 
chciałyby ogarnąć spra-
wę w Urzędzie. Wszyst-
kie niezbędne informacje 
znajdziemy na spis.gov.pl, 
a ponieważ spis jest obo-
wiązkowy, warto czym 
prędzej go ogarnąć i mieć 
to z głowy.

Obowiązki obywate-
la nie są najprzyjemniejsze, 
bo kto lubi „papierologię”, 
nawet jeśli można ją ogarnąć 

przez Internet? Jednak sko-
ro mus to mus, więc nie 
ociągając się, spróbujmy 
przejść przez te wszystkie 
pytania. A później, póź-
niej można pofilozofować, 
co ja czynię jeszcze chwilę 
przed samospisem. 

Oto i owo podejście 
mało statystyczne, a bar-
dzo życiowe, bo wiemy, 
dlaczego tak ważne są 
kwestie sanitarne, ilość 
osób na metr kwadratowy, 
liczba izb, w których się ży-
je, jednak nic to względem 
naszego stanu ducha. Praw-
dą jest, że warunki bytowe 
wpływają mniej lub bar-
dziej na nasze samopoczu-
cie, ale prawdą jest również 
to, że można mieć duże 
mieszkanie, żyć w związku, 
dobrze zarabiać, a i tak nie 
czuć się dobrze. Spis Po-
wszechny powtarzany jest 
co kilka lat, jednak nikt nie 
spisuje informacji dotyczą-
cych tego, jak się ogółem 
człowiekowi żyje. Nie są-
dzę, byśmy otrzymali do-
datkową rubrykę, w której 
będziemy mogli opowie-
dzieć, o tym, co nam naj-
bardziej wadzi w danym 
budynku. Bo czasem moż-
na mieszkać na 50m² , 
w pięć osób, a największym 

problemem okazuje 
się nie mały me-
traż, a to, że są-
siedzi wystawiają 
za drzwi mieszka-
nia śmieci i czasem 
stoją one po dwa dni. 
I owszem moż-
na podejść do sąsia-
da, można to zgłosić 
do władz spółdziel-
ni, dużo można, 
ale warto byłoby 
dowiedzieć się, ja-
kie są faktyczne 
problemy mieszkań-
ców, a nie jedynie 
sprawdzać technicz-
ne kwestie. 

Wszyscy wiemy 
i czujemy w tym 
p a n d e m i c z n y m 
czasie, że spra-
wy związane ze 
sprawami tech-
nicznymi mieszka-
nia są ważne, to ile osób 
z nami żyje, na co dzień 
też ma znaczenie. Jednak 
o wiele ważniejsze jest 
to, czy pod tym miesz-
kaniem z balkonem stał 
kiedyś jakiś Romeo, czy 
pod te drzwi antywłama-
niowe ktoś kiedyś przy-
niósł pyszne jedzenie, czy 
w tym domu zasypiają lu-
dzie spokojni i szczęśliwi, 

czy ludzie smutni i styra-
ni życiem... To jacy jeste-
śmy jest ważniejsze niż to, 
co chcą byśmy spisali. Nie 
definiuje nas to, w jakim 
miejscu mieszkamy, de-
finiuje nas to czy dbamy 
o miejsce, w którym żyje-
my i to, co robimy każde-
go dnia. Istotne jest to, czy 
stać nas na naprawy form 
wszelakich w mieszkaniu, 

jak i to, czy lubimy spę-
dzać czas u siebie z ludźmi, 
z którymi mieszkamy pod 
jednym dachem. 

Spis Powszechny jest waż-
ny, ale pamiętajmy o tym, 
że nie jesteśmy tylko dany-
mi, które podajemy w owym 
spisie. 

Dagmara Małgorzata

Spis Powszechny
to za mało...

POWIAT CZARNKOWSKO-TRZCIANECKI

25 marca rozpoczę-
ły się szczepienia poli-
cjantów w województwie 
wielkopolskim. Pierwsi w ko-
lejności są szczepieni funk-
cjonariusze liniowi ze służby 
patrolowej, ruchu drogowe-
go i Oddziału Prewencji Po-
licji.

Są to policjanci, którzy 
na co dzień interweniując 
podczas służby są szcze-
gólnie narażeni na trans-
misję wirusa SARS-CoV-2 

– mówi asp. Karolina Górz-
na-Kustra z KPP w Czarn-
kowie. 

W naszym regionie szcze-
pienia służb mundurowych 
będą się odbywać w pię-
ciu szpitalach węzłowych, 
w Poznaniu, Koninie, 
Kaliszu, Koninie i Pile. 
Szczepionkę Astrazene-
ca przyjmie łącznie ponad 
5 tys. policjantów.

(Red.)
Fot. KPP Czarnków

Ruszyły
szczepienia
policjantów

CZARNKÓW. W całej Wielkopolsce
ruszyły szczepienia policjantów.
Pierwsi zostaną zaszczepieni
funkcjonariusze służb prewencyjnych. 
Akcja odbywa się w pięciu szpitalach 
węzłowych naszego regionu.

R E K L A M A
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STAN CIĄGŁEJ 
GOTOWOŚCI

94 łóżka dla pacjentów 
„covidowych”, w tym 10 
łóżek intensywnej terapii, 
z kardiomonitorem oraz 
możliwością prowadzenia 
tlenoterapii i wentylacji me-
chanicznej – tak przedsta-
wia się obecna sytuacja w 
czarnkowskim szpitalu. W 

związku z tym, że pacjen-
tów wciąż przybywa nie jest 
wykluczone, że zaistnieje 
konieczność zwiększenia 
liczby szpitalnych łóżek. 
– Nieustannie borykamy 
się ze wzrastająca liczbą 
chorych i wysoką umie-
ralnością. Jeszcze jesienią 
ubiegłego roku na ponad 
80 łóżek zajętych było 40 

do 50. W tej chwili liczba 
wolnych miejsc waha się 
w okolicach dwóch. Du-
ża śmiertelność wynika 
głównie stąd, że pacjenci 
trafiają do nas za późno. 
Boją się iść do szpitala w 
obawie o utratę pracy lub 
niesłusznie zakładając, 
że sami poradzą sobie z 
chorobą, stosując domowe 

sposoby. Efekt jest taki, że 
trafiają do nas za późno – 
wyjaśnia Bożena Sadowska, 
dyrektor ZZOZ w Czarnko-
wie.

900 ZASZCZEPIONYCH 
OSÓB TYGODNIOWO

- Od samego początku 
czarnkowski szpital pro-
wadzi Narodowy Program 

Szczepień. Niestety je-
steśmy jedyną placówką, 
która szczepi na terenie 
miasta Czarnków, gminy 
Czarnków, gminy Lubasz 
i gminy Wronki. Z na-
szej okolicy nie zgłosiła 
się żadna praktyka lekar-
ska i cały program szcze-
pień spoczywa na naszych 
barkach. Zgłosiliśmy 

gotowość dwóch punktów, 
jednak nie spodziewali-
śmy się, że będziemy sami 
w tym mieście. Pierwsze-
go dnia skala przerosła 
nasze najśmielsze przewi-
dywania, bo zgłosiło się 
do nas ponad 700 osób. 
Oprócz tego mamy tez 
zgłoszenia poprzez infoli-
nię. I to było prawie kolej-
ne tyle pacjentów. Jesteśmy 
szpitalem covidowym, to 
nakłada na nas wiele no-
wych obowiązków, a kadra 
pozostaje ta sama, dlatego 
proszę wszystkich o wyro-
zumiałość,  bo nasze zaso-
by nie są niewyczerpane. 
Poza tym szczepionki nie 
docierają do nas z przewi-
dywaną regularnością. W 
tym tygodniu musieliśmy 
odwołać wszystkie szcze-
pienia, bo nie dotarł do 
nas materiał do szczepień 
– mówi Bożena Sadowska. 
Wyjaśnia również, że per-
sonel medyczny szpitala jest 
zaszczepiony w 95%, a po-
zostałe 5 % stanowią osoby, 
które nie mogły się zaszcze-
pić ze względów zdrowot-
nych lub te które przebyły 
covid. Większość zaszcze-
pionej grupy  poddała się 
szczepieniu w pierwszej 
fazie, szczepionką Pfizer. - 
Obecnie możemy doszcze-
piać personel medyczny 

Kondycja czarnkowskiego szpitala
w rocznicę pandemii
W marcu 2020 roku w całej Polsce wprowadzono stan epidemii.
Rozprzestrzeniający się w zastraszającym tempie wirus
SARS-Cov-2 przewartościował życie wielu osób. Zmieniło się
wszystko, począwszy od codziennego funkcjonowania, 
obwarowanego licznymi obostrzeniami, przez zmiany w miejscach
pracy, zdalne nauczanie, po całkowitą zmianę sposobu
spędzania wolnego czasu. Niezmiennie jednak towarzyszy
nam strach o zdrowie własne i swoich najbliższych. Największy
ciężar związany z koniecznością zapobiegania i przeciwdziałania
rozprzestrzenianiu się epidemii bezsprzecznie wzięły na siebie 
największe placówki lecznicze. Oba powiatowe szpitale mają 
za sobą wyjątkowo trudny rok. Trzcianecka placówka w 2020 roku,
oprócz pandemii borykała się z rozpoczętym remontem, 
a czarnkowski ZZOZ został całkowicie przekształcony 
w szpital covidowy. To właśnie tu przeprowadza się obecnie 
najwięcej szczepień, a wojewoda wciąż zwiększa wymagalną 
liczbę łóżek dla pacjentów chorych na Covid.

POWIAT CZARNKOWSKO-TRZCIANECKI

Bożena Sadowska, dyrektor ZZOZ w Czarnkowie,
objęła funkcję dyrektora tuż przez wybuchem pandemii

i wciąż trwa na posterunku.

R E K L A M A



21
www.waszemedia.pl | znajdź nas na FB

szczepionką Astrazeneca, 
jednak  obserwujemy nie-
chęć do tej konkretnej 
szczepionki. Dziwi mnie 
to, bo z kolei pacjenci w 
wielu 70 i 80 plus przyję-
li ten rodzaj szczepionki 
i nie zgłaszali ani uwag, 
ani problemów po jej 
podaniu. Kolejną grupą 
do zaszczepienia byli na-
uczyciele. Mieliśmy do 
zaszczepienia blisko 1000 
osób, zarówno nauczycie-
li, jak i personelu współ-
pracującego. Z wyjątkiem 
pewnej grupy, która nie 
mogła być szczepiona ze 
względu na indywidu-
alne przeciwwskazania, 
zaszczepiliśmy w tej gru-
pie ponad 890 osób, czyli 
zdecydowaną większość.  
– mówi dyrektor szpitala. 
Do końca marca br. prowa-
dzone będą zapisy pacjen-
tów z rocznika od 1952 do 
1956 roku, na listach jest 
już około 200 osób.

KONIECZNE
INWESTYCJE

Według wstępnych da-
nych, przekazanych przez 
Bożenę Sadowską, dyrek-
tor ZZOZ w Czarnkowie, 
w 2020 rok udało się wy-
pracować zysk w wynosi 
718 tys. zł, a zobowiązania 
wymagalne za 2020 rok 
zostały w całości spłaco-
ne. Na konieczne zakupy 
inwestycje przeznaczono 
ponad 250 tys. zł. Wydat-
ki poza planem opiewają 
na kwotę ponad 1,1 mln. 
zł. W przeważającej części 
dotyczą one zakupu sprzę-
tu medycznego, w tym 
dezynfekcyjnego, związa-
nego z realizacją zadań 
wyznaczonych przez Wo-
jewodę Wielkopolskiego, w 
związku z zapobieganiem, 
przeciwdziałaniem i zwal-
czaniem COVID-19. 

Tylko 150 tys. zł z tej su-
my przeznaczono na roz-
budowę instalacji tlenowej. 
Zadanie to było możliwe 
do zrealizowania dzięki 

wsparciu zewnętrznemu. - 
Pomoc wojewody polegała 
na przekazaniu dotacji w 
kwocie 127 tys. zł, bez ko-
nieczności udziału organu 
założycielskiego, na rozsze-
rzenie, zmodernizowanie i 
postawienie butli z tlenem, 
bo przy tej jednostce cho-
robowej jest to podstawowy 
element prowadzonej tera-
pii. Poza tym konieczny 
był zakup kardiomonitora, 
pulsoksymetrów i odzieży 
ochronnej oraz  respirato-
rów – dwóch stacjonarnych 
i dwóch mobilnych – wy-
jaśnia dyrektor ZZOZ w 
Czarnkowie.

STABILNIE
- Udało nam się prze-

trwać najgorsze chwile 
dzięki wsparciu z wielu 
różnych stron, zwłaszcza 
w tym początkowym okre-
sie walki z pandemią, na 
którą nie byliśmy przygo-
towani. Dziękuję samo-
rządom, przedsiębiorcom 
i osobom prywatnym, 

które pomogły w tym naj-
bardziej krytycznym mo-
mencie. Ich wsparcie to w 
sumie ponad pół miliona 
złotych – mówi Bożena 
Sadowska, dyrektor ZZOZ 
w Czarnkowie. Według 
raportu finansowego w 
2020 roku od samorządów 
szpital otrzymał wsparcie 
w wysokości 155 tys. zł. 
Ponad dwa razy więcej, 
bo aż 333 tys. zł to środki 
finansowe przekazane przez 
lokalnych przedsiębiorców, 
a kwotą 23 tys. zł wsparli 
jednostkę prywatni dar-
czyńcy. Szefowa szpitala 
objęła swoją funkcję tuż 
przed wybuchem pandemii. 
Oprócz trudnej sytuacji fi-
nansowej placówki musia-
ła już na samym początku 
zmierzyć się z dużo trud-
niejszym, karkołomnym 
wręcz zadaniem. 

Biorąc jednak pod uwagę 
wstępny wynik finansowy 
szpitala można wysnuć 
przypuszczenie, że dosko-
nale sobie z tym poradzi-
ła. - Sytuacja ekonomiczna 
czarnkowskiego szpitala 
jest stabilna. 

Funkcjonuje on co praw-
da w ułamkowej wysokości 
kontraktu z NFZ, jednak 
całkowite przekształcenie 
jednostki w szpital covido-
wy generuje dochody z in-
nej puli. Wszystkie szpitale 

w Polsce zostały sparaliżo-
wane przez pandemię ko-
ronawirusa. W związku z 
tym na dalszy plan odsu-
nięte zostały wszystkie in-
ne choroby, które jednak z 
tego powodu nie przestały 
istnieć. Wręcz przeciwnie, 
nieleczone nasilają się i 
wkrótce będzie to kolejny 
duży problem. Szpital w 
Czarnkowie właściwie od 
roku pozostaje w reżimie 
sanitarnym covidowym. - 
Mieliśmy dużo oporów we-
wnętrznych, aby zgodzić  się 
na przekształcenie szpitala 
w szpital covidowy. Padały 
pytania dlaczego w Czarn-
kowie, dlaczego np.nie w 
Chodzieży? Przeważyły 
decyzje wojewody, które 
mają charakter bezwzględ-
ny, sytuacja finansowa i 
ekonomiczna szpitala też 
nie była najlepsza. A biorąc 
pod uwagę funkcjonowanie 
dwóch szpitali w powiecie, 
trzeba wziąć pod uwagę 
konieczność zapewnienia 
opieki pacjentom nie covi-
dowym. Było i jest z tym 
wiele problemów do dzisiaj. 
Szpital zbiera nieszczęśliwe 
żniwo z całego wojewódz-
twa. Trzcianka miała kilka-
dziesiąt łóżek covidowych, 
które jednak 1 stycznia br. 
zdjęto. 

Pozostawiono jedynie 
łóżka obserwacyjne, które 

funkcjonują do dziś - mó-
wi Feliks Łaszcz, starosta 
czarnkowsko-trzcianecki. 
Niestety wzrost zachoro-
wań powoduje, że sytu-
acja ciągle się zmienia. Od 
20 marca w trzcianeckim 
szpitalu, decyzja wojewody 
utworzono 20 miejsc dla 
pacjentów covidowych, a do 
27 marca w sumie ma ich 
być aż 42, w tym 3 łóżka 
intensywnej terapii. Całko-
wite i ostateczne rozliczenie 
obu szpitali, na ich wnio-
sek, przewidywane jest do 
końca czerwca br. Oprócz 
finansowej i organizacyj-
nej strony funkcjonowania 
szpitala, równie ważną kwe-
stią jest atmosfera w miej-
scu pracy, na którą składa 
się wiele czynników, w 
tym sprawne zarządzanie. 
-Dyrektor Sadowska za-
wiaduje szpitalem bardzo 
dobrze, biorąc pod uwa-
gę dramatyczną sytuację. 
Dzisiaj szpital jest znacz-
nie sprawniejszy finansowo 
i nie tylko . Panuje tam w 
miarę przyzwoita atmos-
fera międzyludzka, co jest 
istotne w każdym miejscu 
pracy. Za to Pani dyrek-
tor dziękuję – mówi Feliks 
Łaszcz, starosta czarnkow-
sko-trzcianecki.

Ludwika Wikieł
Starostwo Powiatowe

w Czarnkowie

Nareszcie rozpoczy-
namy długi marsz, 
na końcu którego będzie 
nasza upragniona obwod-
nica, potrzebna Trzciance, 
ale także całej Wielkopol-
sce i tranzytowi – mówi  
Adam Bogrycewicz, rad-
ny Sejmiku Wojewódz-
twa Wielkopolskiego.

Jak podkreśla, przygoto-
wanie inwestycji polegają-
cej na budowie obwodnicy, 
a następnie jej rzeczowa re-
alizacja jest procesem długo-
trwałym.
1. Przygotowanie mate-

riałów przetargowych 
wraz z przeprowadze-
niem procedury przetar-
gowej na opracowanie 
koncepcji projektowej.

2. Opracowanie kon-
cepcji projektowej 
wraz z uzyskaniem de-
cyzji środowiskowej.

3. Przygotowanie mate-
riałów przetargowych 
wraz z przeprowadzeniem 
procedury przetargowej 
na opracowanie projek-
tu budowlanego i wyko-
nawczego.

4. Opracowanie ww. doku-
mentacji, przygotowanie 
materiałów do złoże-
nia wniosku o wydanie 
decyzji o zezwoleniu na reali-
zację inwestycji drogowej, 
uzyskanie decyzji ZRID.

5. Przygotowanie mate-
riałów przetargowych 
wraz z przeprowadze-
niem procedury prze-
targowej na wyłonienie 
Wykonawcy robót dro-
gowych

6. Rzeczowa realizacja za-
dania.

W starania o obwodni-
cę Trzcianki od lat za-
angażowanych jest wiele 
osób, a wśród nich Po-
seł na Sejm RP Krzysztof 
Czarnecki, Radna Sejmi-
ku WW Mirosława Rut-
kowska-Krupka , Członek 
Zarządu PCT, były Radny 
Sejmiku WW Włodzi-
mierz Ignasiński oraz Wiel-
kopolski Zarząd Dróg 
Wojewódzkich w Pozna-
niu z dyrektorem Pawłem 
Katarzyńskim.

Cieszę się, że mogę być 
w tym gronie – mówi Adam 

Bogrycewicz. Odnoszę 
wrażenie, że dotychczas 
nieprzekonany do tej in-
westycji wicemarszałek 
Wojciech Jankowiak, za-
czyna być jej zwolennikiem. 
Oby tak było. Polity-
ków PO i PSL rządzących od 
wielu lat w Województwie 
Wielkopolskim można za-
pytać dlaczego tak późno?! 
Obwodnica Trzcianki by-
ła wpisana w aktualizację 
Planu Transportowego Wo-
jewództwa Wielkopolskiego, 
inwestycji przewidzianych 
do realizacji do 2020 roku. 
A mamy… 2021 i dopie-
ro zaczynamy prace do-
kumentacyjne – puentuje 
radny sejmiku wielkopol-
skiego.

(Red.)

250 tysięcy dla Gminy 
Trzcianka na obwodnicę 
miasta

250 tysięcy złotych dla Gminy Trzcianka na współfinansowanie 
koncepcji obwodnicy miasta. Sejmik Wielkopolski podjął 
uchwałę o zmianach w budżecie na 2021 rok.

POWIAT CZARNKOWSKO-TRZCIANECKI
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Pożar wybuchł 24 
marca po godzinie 20. 
Do akcji skierowa-
no strażaków z Jednostek 
Ratowniczo-Gaśniczych 
w Trzciance i Czarnkowie, 
Ochotniczą Straż Pożarną 
z Białej, Stobna i Trzcian-
ki oraz Oficera Operacyj-
nego z Komendy Powiatowej 

PSP w Czarnkowie. Obecny 
był również Zastępca Ko-
mendanta Powiatowego PSP 
w Czarnkowie.

Gdy pierwsze zastępy do-
tarły na miejsce, ogniem 
objęte było całe poddasze.

Ze względu na silne za-
dymienie, dla poprawy wi-
doczności podczas działań 

gaśniczych zastosowano  
wentylację  nadciśnienio-
wą. Po stłumieniu  pło-
mieni przystąpiono do r 
ozbiórki poszycia dachowe-
go w  celu  dogaszenia  za-
rzewi ognia. Końcowym 
etapem działań było spraw-
dzenie kamerą termowizyj-
ną wszystkich pomieszczeń 
oraz stanu atmosfery gazo-
wej w budynku – informuje 
mł. kpt. Ireneusz Łukaszew-
ski.

W akcji gaśniczej udział bra-
ło 9 zastępów straży pożarnej.

(Red.)
Fot. JRG Trzcianka

Jak na rangę tak ważnej 
rocznicy przystało, w obu spo-
tkaniach uczestniczył bur-
mistrz Trzcianki Krzysztof 
W. Jaworski, który wręczył 
małżonkom medale przy-
znane przez Prezyden-

ta Rzeczypospolitej Polskiej 
– Andrzeja Dudę, za „Dłu-
goletnie Pożycie Małżeńskie”, 
list gratulacyjny oraz bukiet 
kwiatów. Do życzeń dołą-
czyła się również kierownik 
USC Renata Banasiak.

Jubilatom życzymy kolej-
nych rocznic małżeńskich 
w zdrowiu i radości!

trzcianka.pl

Złote Gody
w Trzcianeckim Ratuszu

TRZCIANKA. Państwo Henryka i Franciszek Skupińscy 
oraz Państwo Maria i Andrzej Wtulichowie to kolejne 
pary, które świętowały w trzcianeckim Urzędzie 
Stanu Cywilnego jubileusz 50-lecia pożycia małżeńskiego.

Ogień na
poddaszu
WAPNIARNIA. Blisko 30 strażaków walczyło
z pożarem poddasza w budynku jednorodzinnym 
w Wapniarni. 

POWIAT CZARNKOWSKO-TRZCIANECKI
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Usługa wykonywana jest 
na terenie gminy i dedyko-
wana dla osób o specjalnych 
potrzebach tj.:
• osób w wieku 65+,
• osób zależnych 15+,
• osób z niepełnosprawno-

ściami,
• opiekunów faktycznych 

osób zależnych,
• opiekunów pieczy zastęp-

czej.
Załatwienie spraw za pośred-

nictwem mobilnego urzęd-
nika dotyczy wyłącznie 
spraw pilnych, niecierpiących 
zwłoki, w przypadku gdy 
mieszkaniec faktycznie nie 
może dotrzeć do Urzędu.

Zgłoszeń można dokonywać 
telefonicznie pod nr tel. 67 
352 73 25, mailowo na adres: 
mobilnyurzednik@trzcianka.
pl oraz za pośrednictwem 
osoby trzeciej (członka ro-
dziny, opiekuna faktycznego).

Jeżeli jesteś osobą, która nie 
jest w stanie dotrzeć do na-
szego urzędu

Zapraszamy do skorzysta-
nia z usługi Mobilny Urzęd-
nik!

trzcianka.pl

Już od 1 kwietnia 2021 
r. siedziba NGR, która 
jest dysponentem środków 
unijnych dedykowanych 
rozwojowi akwenów wod-
nych (m.in. w zakresie 
przedsiębiorczości, ochro-
ny wód, zagospodarowania 

turystycznego), przeniesie 
się do gminy Trzcianka.

NGR zrzesza samorządy, 
przedsiębiorców i organi-
zacje społeczne z terenu 
Trzcianki oraz gmin Szy-
dłowo, Chodzież, Czarn-
ków, Wieleń, Drawsko 
i Krzyż Wlkp.

Siedziba stowarzysze-
nia będzie znajdowała się 
w Centrum Integracji Spo-
łecznej na Placu Poczto-
wym.

trzcianka.pl

Mobilny Urzędnik Nadnotecka Grupa Rybacka
będzie miała siedzibę 

w Trzciance
Urząd Miejski Trzcianki jest uczestnikiem projektu „Mobilny Urzędnik”, 
którego celem jest wypracowanie modelu świadczenia usług publicznych 
przez pracowników samorządowych, w miejscu zamieszkania klienta.

POWIAT CZARNKOWSKO-TRZCIANECKI
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Człowiek myśli, że gdy 
odejdzie z tego świata, 
to znikną jego wszyst-
kie problemy. I ma ra-
cję. Jednak ci, którzy 
pozostają wśród żywych 
muszą radzić sobie nie 
tylko ze stratą bliskiej 
osoby, ale również dbać 
o jej grób i pilnować… 
terminów opłat. Bo nie-
stety, na tym świecie 
nie ma nic za darmo. 
Nawet na cmentarzu.

Nekropolia w Czarn-
kowie. Przy niektórych 
grobach widnieją tabli-
ce z napisem „Miejsce 
do likwidacji”.

Na pewno rodzina już wy-
marła i nie miał kto zapłacić 
za miejsce – wyjaśnia star-
sza pani napotkana przy ta-
kiej właśnie mogile.

I ma rację. Bowiem 
zgodnie z ustawą o cmen-
tarzach i chowaniu zmar-
łych, grób może być użyty 
do ponownego chowania, 

jeśli po upływie 20 lat 
od zawarcia przez zarząd 
cmentarza umowy cywil-
noprawnej z dysponentem 
grobu, nie zostanie doko-
nana kolejna opłata.

Najprościej mówiąc – je-
śli nie wniesiemy opłaty 
prolongującej nienaruszal-
ność grobu, może on przy-
paść komu innemu. Jednak 

samo stwierdzenie – li-
kwidacja grobu – nie 
jest właściwie. Ponie-
waż grobu się nie likwi-
duje, lecz przydziela się 
go do pochowania kolej-
nym osobom. W takiej 
sytuacji jest tylko roz-
bierany nagrobek. A że 
po 20 latach – zdaniem 
ekspertów – zwło-
ki są już zmineralizo-
wane, więc otwiera się 
grób i dokłada kolej-
ne ciało. Przy czym 
nazwiska osób po-
przednio pochowanych 
nie widnieją już wtedy 

na grobie, a pozostają je-
dynie w księgach cmentar-
nych.

Warto wspomnieć też 
o kosztach. Zarówno opła-
ty za miejsce pod grób 
jak i prolongaty – gdy 
mowa o cmentarzach ko-
munalnych – stanowią 
akty wewnętrzne gminy. 
W przypadku nekropo-

lii parafialnych decydują 
o tym regulaminy władz ko-
ścielnych.

Bez względu na to, ja-
ki status posiada cmen-
tarz, ich zarządcy od lat 
borykają się z tym samym 
problemem, czyli nieopła-
caniem grobów. To zawsze 
była bardzo delikatna kwe-
stia, a od tego kontrower-
syjna etycznie. Być może 
z tych powodów nawet gro-
by „spełniających kryte-
ria”, nie są likwidowane, 
jeśli ma takiej potrzeby.

Tak właśnie dzieje się 
na Cmentarzu Komunal-
nym Złotowie.

Kilkanaście grobów, 
zwłaszcza z lat 70-tych 
minionego wieku jest 
przeznaczonych do li-
kwidacji. Jednak na razie 
nie uruchamiamy żad-
nych procedur, ponieważ 
na cmentarzu są jeszcze 
wolne miejsca do pochów-
ku – mówi Bożena Brewka, 
kierownik zakładu pogrze-
bowego w Złotowie.

Na złotowskiej nekropo-
lii jest 8 500 grobów. Ponad 
połowa z nich jest syste-
matycznie opłacana (opła-
ta prolongacyjna wynosi 486 
zł od pojedynczego gro-
bu). A pozostałe? Zarząd-
ca szuka członków rodziny 
i wysyła do nich zawiado-
mienia o zamiarze likwida-
cji grobu. Licząc oczywiście 
na zwrotną informację.

Praktykę monitów i to z co-
raz lepszym skutkiem stosuje 
także zarządca Cmentarza Ko-
munalnego w Wałczu. Na 15 
tysięcy grobów, tych nieopła-
conych jest około 4,5 tysiąca.

W takich przypad-
kach staramy się docie-
rać do rodzin zmarłych 
i przypominać im o tym 
obowiązku opłat za groby. 
Od kilku lat monitorujemy 
ten temat i można powie-
dzieć, że z roku na rok 
sytuacja się poprawia – 
mówi Marta Wilińska, kie-
rownika działu cmentarzy 
ZGK w Wałczu zapewnia-
jąc: Do tej pory nie zlikwi-
dowaliśmy żadnego grobu. 
To wszystko jeszcze przed 
nami, oczywiście jeśli ta-
kie będą decyzje przeło-
żonych. 

Niewykluczone, że ta-
kie decyzje zapadną 
i to nie tylko w przypad-
ku wałeckiej nekropolii. 

Na Cmentarzu Komunal-
nym w Pile, w tym ro-

ku ma być “zlikwidowanych” 
150 grobów.

Na nekropolii znajdu-
je się ponad 27 tysięcy 
miejsc wykorzystanych 
jako miejsca grzebalne. 
Biorąc pod uwagę sposób 
zagospodarowania kwater 
na naszym cmentarzu wy-
różniamy miejsca pod gro-
by pojedyncze, rodzinne, 
urnowe ziemne, urno-
we murowane, grobow-
ce głębinowe, grobowce 
płytkie – wyjaśnia Piotr 

Ziółkowski, starszy specja-
lista ds. zamówień publicz-
nych ZDiZ w Pile. Z chwilą 
pochówku zmarłego wno-
szona jest opłata tzw. po-
kładne, w większości miejsc 

na okres 20 lat. Wyjątkiem 
są grobowce, za które 
okres pokładnego wyno-
si 60 lat. Po upływie tych 
lat oraz w przypad-
ku nieprzedłużenia opłaty 
przez  dysponentów gro-
bów lub rodzinę, zgodnie 
z ustawą o cmentarzach 
i chowaniu zmarłych 

administracja cmenta-
rza ma  prawo  do  roz-
poczęcia  procedury 
ponownego użycia miejsca  
grzebalnego. W praktyce 
oznacza to fizyczne usunię-
cie nagrobka i możliwość 
pochówku w tym miejscu in-
nej osoby, z poszanowa-
niem pamięci po wcześniej 
spoczywającym zmarłym.

Przed ponownym użyciem 
miejsca administracja podejmu-
je następujące czynności celem 
przypomnienia dysponentom 
oraz rodzinom o konieczno-
ści przedłużenia opłaty po-
kładnego:
• w ciągu dwóch lat czte-

rokrotnie naklejane są 
kartki na nagrobkach przy-
pominające o konieczno-
ści uiszczenia opłaty,

• w przypadku posiadania da-
nych korespondencyjnych 
do dysponentów grobów wy-
syłane jest pismo z przypo-
mnieniem.

Jak zaznacza Piotr Ziół-
kowski, w przypadku nie-
wniesienia stosownej opłaty 
administracja cmenta-
rza ma możliwość 
ponownego wykorzysta-
nia nieopłaconego miejsca. 
W ciągu ostatnich dwóch 
lat procedurę przypomina-
jącą wszczęto w przypad-
ku około 600 grobów.

W ciągu ostatnich pię-
ciu lat do ponownego uży-
cia wykorzystano 365 grobów. 
W bieżącym roku do po-
nownego użycia przewidu-
je się 150 grobów. Obecnie 
na cmentarzu komunalnym 
pozostaje ok. 1600 wolnych 
miejsc grzebalnych.

***

W dobie pandemii, w ja-
kiej przyszło nam żyć, licz-
ba pochówków kolosalnie 
wzrosła. Na niektórych 
nekropoliach prędzej czy 
później zacznie brakować 
miejsca na nowe groby. 
A wówczas te stare – nawet 
zadbane – lecz przez lata nie-
opłacone, będą w centrum 

zainteresowania. I mi-
mo najszczerszych chęci za-
rządcy cmentarza – zostaną 
“zlikwidowane”. 

(Red.)
Fot. Agnieszka Norkowska

Nie opłacisz grobu – będzie… zlikwidowany?
Zazwyczaj są zaniedbane, często zniszczone, gdzieniegdzie pokryte
mchem, z ledwo widocznym epitafium wyrytym na płycie,
wypłowiałymi sztucznymi kwiatami i wypalonym zniczem, którego
ktoś z dobrego serca postawił w dzień zaduszny…  Zapomniane 
groby… Groby, którymi już nie ma kto się opiekować, albo
– co bardziej bolesne – nie chce… Jaki jest ich los? Czy mają
jeszcze szansę „na życie”. Czy „umrą” tak jak ci, których miejsca
pochówku upamiętniają?
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 Plan to podstawa

Przygotowania do inwesty-
cji, polegającej na rozbudowie 
budynku głównego szpi-
tala czterokondygnacyjnej 
części o łącznej powierzch-
ni użytkowej 715,73m2 roz-
poczęły się w 2018 roku. 
Powstała wówczas do-
kumentacja projektowa, 
na podstawie której moż-
liwe było ogłoszenie prze-
targu. Jej koszt to blisko 90 
tysięcy złotych, a środ-
ki na ten cel zostały prze-
kazane z budżetu powiatu. 

Przystąpiły do niego 4 fir-
my, a wygrała oferta, którą 
złożył Zakład Produkcyj-
no-Handlowo-Usługow y 
z Chodzieży. Kwota inwesty-
cji opiewała na sumę 7 844 
000,00 złotych. Ostatecznie 
rozbudowa szpitala koszto-
wała 9,5 miliona złotych. 
Większa część tej sumy 
to środki własne szpita-
la (ponad 6,8 mln. zł, w tym 
2,5 mln zł pochodzące 
z zaciągniętego kredy-

tu inwestycyjnego). Ponad 
2,5 mln zł na inwestycję 
pochodziło z budżetu po-
wiatu czarnkowsko-trzcia-
neckiego. Znacząco wyższa, 
finalna kwota inwesty-
cji wynika z koniecznych 
do przeprowadzenia prac 
dodatkowych, które wynik-
nęły w trakcie inwestycji. 
Były to między innymi prace 

budowlane związane z do-
datkową wylewką betonową, 
instalacją sygnalizacji prze-
ciwpożarowej i instalacją 
oświetlenia ewakuacyjnego, 
a także wymianą stolar-
ki okiennej i remontem da-
chu starej części budynku.

Dobre tempo

18 lipca 2019 ro-
ku w Szpitalu Powiatowym 
im. Jana Pawła II w Trzcian-
ce odbyło się oficjalne 
podpisanie umowy wy-
konania inwestycji pn.  

Przebudowa i rozbudo-
wa budynku Szpitala. 

W spotkaniu uczestniczył 
Mirosław Szymajda - dyrek-
tor Szpitala Powiatowego im. 
Jana Pawła II w Trzciance i je-
go zastępca, Sławomir Kryger 
- wicestarosta czarnkowsko-
-trzcianecki oraz właściciel 
generalnego wykonawcy.

Przekazanie placu budo-
wy, czyli wszystkich pięter 
budynku głównego, prze-
znaczonych do moderniza-
cji, nastąpiło z końcem 2019 
roku, a planowany termin 
oddania budynku określo-
no na maj 2020 r. Zgodnie 
z projektem na pierwszej 
kondygnacji zaplanowa-
no salę do ćwiczeń, prze-
znaczoną na potrzeby 
oddziału rehabilitacyj-
nego oraz salę konfe-
rencyjną. Na drugim 
poziomie - trzy nowe sale, 
wyposażona w trzy łóż-
ka sala intensywnej tera-
pii, sala do cięć cesarskich 
oraz trzyłóżkowa sala wy-
budzeń z zapleczem. Trze-
cie piętro to nowy oddział 
noworodkowy, a także blok 
porodowy wyposażony 
w dwa stanowiska z no-
woczesnymi łóżkami po-
rodowymi. Przyszłe mamy 
mają do dyspozycji komfor-
towe sale, z węzłami sani-
tarnymi. Czwarty poziom 
to przedłużenie istniejące-
go oddziału chirurgiczne-
go wraz z pododdziałem 

chirurgii urazowo – orto-
pedycznej. -  Oprócz roz-
budowy, została również 
wyremontowana pozosta-
ła część istniejącego już 
budynku oraz odnowiona zo-
stała cała jego elewacja – 
mówi Mirosław Szymajda, 
dyrektor Szpitala Powia-
towego im. Jana Paw-
ła II w Trzciance. Dodaje on 
również, że pomimo ogło-
szonego w marcu 2020 
roku stanu epidemiczne-
go w Polsce, realizacja rozbu-
dowy nie została zakłócona. 
Ostateczne przekazanie 
obiektu nastąpiło 30 listopa-
da 2020 roku. Dopełnieniem 
całej inwestycji było otrzy-
manie dotacji na zakup 
sprzętu i aparatury me-
dycznej tj. stół operacyjny, 
diatermia chirurgiczna, 
zestaw laparoskopowy z ze-
stawem do artroskopii, 2 

respiratory, 2 łóżka porodo-
we i 4 łóżka wielofunkcyj-
ne, na kwotę 1.310.299,00 
zł,  z czego 1.000.000,00 zł 
stanowiły środki z Budże-
tu Państwa, 250.000,00 zł 
środki z Budżetu Gminy 
Trzcianka i 60.299,00 zł 
środki z Powiatu Czarnkow-

sko-Trzcianeckiego. Dzięku-
ję wszystkim instytucjom 
i osobom prywatnym, fir-
mom współpracującym  
i pracownikom szpita-
la, którzy przyczynili się 
do rozpoczęcia i zakoń-
czenia inwestycji, w trud-
nym i niepewnym czasie 

pandemii. Dzięki temu pa-
cjenci mogą liczyć na kom-
fortowe warunki lokalowe 
oraz nowy sprzęt medyczny 
– mówi dyrektor szpitala.

Ludwika Wikieł
Starostwo Powiatowe 

w Czarnkowie

Zakończono rozbudowę trzcianeckiego szpitala
9,5 mln zł za ponad 715 metrów kwadratowych szpitalnych
oddziałów – to ostateczny koszt inwestycji, zrealizowanej
w Szpitalu Powiatowym im. Jana Pawła II w Trzciance.
Oprócz wybudowania nowego obiektu, dokonano również
modernizacji istniejącej części, a całość doposażono w niezbędny
sprzęt. Przedsięwzięcie udało się zakończyć mimo trudnego
czasu pandemii.
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18 marca policjanci czarn-
kowskiej drogówki zatrzy-
mali w Dębem gm. Lubasz 
osobowe audi. Za kierowni-
cą siedział 39-letni miesz-
kaniec Czarnkowa. 

Podczas legitymowania 
mężczyzna był bardzo 
nerwowy i pobudzony. 
Wkrótce wyjaśnił się po-
wód jego zachowania. Kie-
dy policjanci skontrolowali 
wnętrze pojazdu, znaleźli 
dwa zawiniątka, a w nich 
16 gramów amfetaminy. 
Ponieważ z zachowania 
39-latka wynikało, że mógł 
wcześniej zażyć substan-
cję psychotropową, został 

poddany badaniu testerem 
narkotykowym, które wy-
kazało w jego organizmie 
zawartość amfetaminy. 
Dodatkowo pobrano od 
niego krew – informuje 
asp. Karolina Górzna-Ku-
stra z czarnkowskiej Policji.

Mężczyzna został zatrzy-
many i przewieziony do 
policyjnej celi. Podczas 
przeszukania jego miejsca 
zamieszkania, kryminalni 
znaleźli kolejne porcje nar-
kotyków. 

W sumie na czarny rynek 
nie trafi ponad 257 gra-
mów amfetaminy – mówi 
Górzna-Kustra.

39-latek usłyszał zarzut 
posiadania znacznej ilości 
nielegalnych środków, za 
co grozi mu kara do 10 lat 
pozbawienia wolności. Jeże-
li badanie krwi potwierdzi, 
że mężczyzna kierował au-
tem będąc pod działaniem 
zabronionych środków, od-
powie również i za to prze-
stępstwo.

Prokurator na wniosek 
czarnkowskich munduro-
wych, zastosował wobec 
39-latka dozór policyjny.

(Red.)
Fot. KPP Czarnków

W lutym policjanci z 
Krzyża Wlkp. otrzymali 
zgłoszenie o kradzieży z 
terenu jednej z lokalnych 
firm prawie 3 kilometrów 
miedzianych przewodów 
wykorzystywanych w trak-
cie prac remontowych 
torowiska. Właściciel skra-
dzionego mienia wycenił 
jego wartość na około 20 
tysięcy złotych.

Sprawą zajęli się krymi-
nalni. Z każdym dniem 
gromadzenia materiału 
dowodowego zawężali krąg 
osób podejrzewanych o to 
przestępstwo. 

W rezultacie ustalili, że 
za kradzieżą stoją dwaj 
mieszkańcy Krzyża Wlkp. 
w wieku 22 i 26 lat –mó-
wi asp. Karolina Górzna-
-Kustra z czarnkowskiej 
Policji. Mężczyźni zostali 
zatrzymani. W miejscu 
zamieszkania 26-latka 
policjanci znaleźli część 
skradzionych przewodów, 
natomiast pozostałe – po-
zbawione otuliny – zło-
dzieje sprzedali w punkcie 
skupu złomu. W sumie za 
170 kilogramów miedzi 
,,zarobili” ponad 3 tysiące 
złotych.

Obaj mężczyźni usłyszeli 
zarzuty kradzieży. Przyzna-
li się do winy i złożyli wy-
jaśnienia. 26-latek odpowie 
także za posiadanie narko-
tyków, ponieważ  w biurku 
przechowywał marihuanę.

(Red.) Fot. KPP Czarnków

257 gramów
amfetaminy 

Zwinęli
3 kilometry

miedzianego kabla
CZARNKÓW. Policjanci z czarnkowskiej komendy 
zatrzymali 39-latka podejrzanego o posiadanie 
znacznej ilości narkotyków. W jego aucie 
oraz mieszkaniu znaleźli ponad 257 gramów amfetaminy. 

KRZYŻ WLKP. Było ich dwóch. Z terenu jednej 
z lokalnych firm ukradli prawie 3 kilometry miedzianych 
przewodów o łącznej wartości około 20 tysięcy złotych. 
Złodziejski duet wpadł w ręce mundurowych. Policjantom 
udało się też odzyskać część skradzionego mienia.
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17 marca policjanci czarn-
kowskiej drogówki na ulicy 
Sikorskiego w Czarnkowie 
zatrzymali do kontroli to-
yotę…

Autem podróżowało czte-
rech mężczyzn. W trakcie 
legitymowania byli bardzo  
zdenerwowani. Munduro-
wi postanowili sprawdzić 
powód ich zachowania. 
Kierowca toyoty, 19-let-
ni mieszkaniec gminy 
Lubasz został przebadany 
testerem narkotykowym, 
który wykazał w jego orga-
nizmie obecność marihuany 
i amfetaminy. Mężczyźnie 
zatrzymano prawo jazdy. 

Dodatkowo po-
brano  od nie-
go krew do dalszych 
badań. Jeśli po-
twierdzi się, że 
19-latek kiero-
wał autem pod 
wpływem niele-
galnych środków, 
usłyszy zarzut popełnie-
nia przestępstwa, za które 
grozi do 2 lat pozbawienia wol-
ności – informuje asp. Ka-
rolina Górzna-Kustra z KPP 
w Czarnkowie. Z kolei u jed-
nego z pasażerów,  18-letnie-
go  mieszkańca Czarnkowa, 
przybyli na miejsce kon-
troli kryminalni znaleź-

li kilka gramów marihuany. 
Mężczyzna zaraz po zatrzy-
maniu trafił do komendy, 
gdzie został przesłuchany. 

Za posiadanie narkoty-
ków grozi mu do 3 lat po-
zbawienia wolności.

(Red.)

Do wypadku doszło 22 
marca w godzinach po-
południowych. Na miej-
sce skierowano zastępy 
ochrony przeciwpożarowej  
z Jednostki Ratowniczo-
-Gaśniczej w Czarnkowie 
oraz Ochotniczej Straży 
Pożarnej z Połajewa.

Na miejscu strażacy za-
stali dwa uszkodzone sa-
mochody poza jezdnią 
i jeden z niewielkimi prze-
tarciami karoserii na dro-
dze gruntowej. Każdym 
z tych pojazdów kierowa-
ła kobieta. Jedna z nich 
– jak się później okaza-

ło sprawca kolizji – dozna-
ła obrażeń wymagających 
udzielenia kwalifikowa-
nej pierwszej pomocy 
– informuje mł. bryg. Łu-
kasz Perz z KP PSP w Czarn-
kowie.

Na czas działań ratow-
niczych droga wojewódz-
ka była nieprzejezdna. 
Strażacy zorganizowali ob-
jazd drogami gruntowymi. 
Akcja na DW 178 trwa-
ła ponad dwie godziny. 

Brało w niej udział 14 stra-
żaków państwowej i ochot-
niczej straży pożarnej.

(Red.)
Fot. JRG Czarnków

Kierowca na haju, 
pasażer

z narkotykami

Zderzyły się
trzy osobówki

CZARNKÓW. Policjanci ruchu drogowego czarnkowskiej 
komendy zatrzymali do kontroli 19-latka, który 
kierował toyotą pod wpływem narkotyków. Badanie 
testerem wykazało, że miał w organizmie marihuanę 
i amfetaminę. W ręce mundurowych wpadł również 
18-letni pasażer, który posiadał kilka gramów marihuany. 
O dalszym losie mężczyzn zadecyduje sąd.

POŁAJEWO. Trzy samochody 
osobowe zderzyły się na DW 178
w Połajewie. Każdym kierowała
kobieta. Jedna z nich wymagała
pomocy medycznej.
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W ubiegłym roku odbyła się 
jubileuszowa 50. edycja warsz-
tatów. Była specyficzna. 
Jednak pomimo rygorów, 
obostrzeń i zakazów, jak 
zwykle wyjątkowa. Gro im-
prez przeniesiono do amfi-
teatru, muzycy szkolili także 
w terenie. Pomimo utrud-
nień, organizatorom udało się 
stworzyć klimat wspólne-
go muzykowania oraz przeży-
wania emocji. Byli uczniowie, 
a dziś profesorowie, czę-
sto z łezką w oku, opowiada-
li o swoich doświadczeniach, 
żartach i przygodach. Podczas 
koncertów skrzyły się żarty, 
dowcipy i dykteryjki. Waż-
nym wydarzeniem była in-
auguracja książki „Warsztaty 
Muzyczne w Chodzieży 1971-
2010. Monografia”, napisanej 
przez obecnego dyrektora artystyczne-
go warsztatów, Janusza Szro-
ma. Tegoroczna edycja otworzy 

kolejną dekadę warsztatów. 
Jaka będzie, pytamy Janu-
sza Szroma, odpowiedzial-
nego za muzyczną stronę 
wydarzenia. 

Decyzja zapadła, zapo-
wiedziano kolejne warsz-
taty jazzowe w Chodzieży. 
Nie boi się Pan nieprzewi-
dzianych sytuacji związa-
nych z epidemią?

Zagrożenie z którym mamy 
do czynienia jest nieprze-
widywalne. Nie można jed-
nak zakładać najgorszego. 
Zdecydowaliśmy, że kolej-
ną imprezę w Chodzieży 
trzeba przygotować. Należy 
trzymać kciuki za poluzowa-
nie obostrzeń cowidowych 
i powtórzenie warsztatów, 
na które czeka wiele osób. 
Jeżeli będzie konieczność 
zastosowania specjal-
nych rygorów, to główny 

organizator, dyrektor Mar-
cin Kita, jest z całą pewno-
ścią na nie przygotowany. 
Mamy już doświadcze-
nia z ubiegłego roku. Im-
preza się odbyła zgodnie 
z zaleceniami Sanepidu i nie 
przyniosła negatywnych 
konsekwencji. Jeśli więc 
nie wydarzy się nic nad-
zwyczajnego, to widzimy się 
w Chodzieży. My, jazzmani, 
mamy takie branżowe po-
wiedzenie: jazz nie zna li-
tości! (śmiech)

Wiemy już, że nabór 
uczestników był entuzja-
styczny…

To prawda. Marcin Ki-
ta po raz kolejny udowod-
nił swój menedżerski talent. 
Nie pamiętam w całej hi-
storii warsztatów, także tej, 
sprzed kilku dekad, aby 
tak szybko trzeba było za-
mknąć listę uczestników. 
Mówiąc kolokwialnie, bi-
lety wyprzedały się w kil-
kadziesiąt minut. Do tego, 
wydarzyło się to w sytu-
acji wielkiej niewiadomej, 
jaką jest pandemia. Jestem 
tym faktem głęboko poru-
szony i jednocześnie szczę-
śliwy. CHDK stworzył nie 
tylko wielkie wydarzenie, 
ale także markę, która jest 
znana i szanowana w kra-
ju i za granicą. Nie znam 

ludzi w środowisku mu-
zycznym, którzy nie wie-
dzieliby, co to chodzieskie 
warsztaty jazzowe. I mam 
na myśli muzyków nie tyl-
ko z naszego środowiska. 
Przed nami wielka spra-
wa i odpowiedzialność. 
Znając drużynę z jaką pra-
cuję w Chodzieży, mogę za-
pewnić, że nie zawiedziemy. 

Czy zagraniczni goście 
będą też w tym roku?

Na pewno tak. Liczymy 
na stałą współpracę z Ukra-
iną. Rozwija się ona znako-
micie. Od lat w kadrze 
wspomagają nas akademik 
i perkusista Igor Hnydn 
i pianistka Anastasija Litvi-
nyuk. Stałymi bywalca-
mi są też trębacz Hans-Peter 
Salentin oraz gitarzy-
sta Atilla Muehl. Mamy też 
nadzieję na młodzież na-
szych nie tylko wschodnich 
sąsiadów. Młodzież w tym 
miejscu jest najważniejsza. 
To ona tworzy klimat 
warsztatów. To z niej 
wyrosną kiedyś 

przyszli profesorowie tej 
imprezy. 

A nowości?
Z rzeczy całkiem nowych 

pojawia się klasa skrzy-
piec. Do tej pory jakoś 
to warsztatom umknęło, 
a mamy przecież bogate 
tradycje jazzowych skrzy-
piec: Krzesimir Dębski, 
Zbigniew Seifert, Michał 
Urbaniak. W tym ro-
ku naprawiamy te zaległości. 
Zaprosiliśmy znakomite-
go skrzypka Tomasza Chyłę, 
aby poprowadził młodzież 
w tym kierunku. Skrzypce 
są wyjątkowo wymagającym 
instrumentem. Cieszę się, że 
znajdujemy chętnych wioli-
nistów, którzy podejmują 
trud wykorzystania tego in-
strumentu w jazzie. Brakuje 
nam jeszcze wibrafonu. Ale 
kto wie, może i to nadro-
bimy? Nowym muzykiem 
i profesorem będzie ame-
rykański puzonista, Dante 
Luciani. Zasadniczego trzo-
nu kadry nie zmieniamy 
od lat. To jest sprawdzona, 

zaprawiona w bojach druży-
na. Nie ma potrzeby burzyć 
tego, co najlepsze. Nazwi-
ska będą się więc powtarza-
ły. Uważam to za atut, a nie 
wadę naszych warsztatów. 

 
Tradycyjnie będą też kon-

certy dla melomanów? 
Warsztaty, to także du-

że wydarzenie kulturalne. 
Można powiedzieć, że ma-
my już do czynienia z festi-
walem muzycznym. W tym 
roku równolegle ruszy I-szy 
Jazz Workshops Festival. 
To kolejny pomysł Marci-
na Kity. Odbędą się codzien-
ne, wieczorne koncerty, 
na których usłyszeć będzie 
można elitę jazzu w bar-
dzo różnych i niespotyka-
nych konfiguracjach. To są 
wydarzenia unikalne i nie-
powtarzalne. Będziemy te 
akcenty eksponować co-
raz mocniej aby przyciągnąć 
do jazzu jak najwięcej osób, 
a melomanom, dać możli-
wość degustacji najbardziej 
wyrafinowanych, muzycz-
nych potraw. Koncerty są 
nieodłącznym składnikiem 
warsztatów i jak zwykle 
będzie można zobaczyć 
i usłyszeć polskie oraz za-
graniczne gwiazdy jazzu. 

Edytor

już w lipcu

Mało kto trudni się dziś 
przygotowaniem własnych 
palm oraz pisanek. Najczę-
ściej odwiedzamy markety, 
gdzie wszystko leży poukła-
dane na półkach. Do wybo-
ru i koloru. Inicjatywa pań 
z Budzynia przeczy jednak 
tej teorii. Warto wiedzieć, że 
świętowanie Wielkiej Nocy 
rozpoczynamy już tydzień 
przed Wielką Niedzielą. 
Dawniej robiono palemki sa-
modzielnie – z wierzbowych 
gałązek, bukszpanu, porze-
czek, malin, suszonych ziół, 
piórek i kwiatów. Poświęconej 
palemce przypisywano ma-
giczne właściwości, dlate-
go zanoszono ją do domów, 
by zapewniała rodzinie szczę-
ście. Wykonany z niej krzyżyk 
wtykano w pierwszą zaora-
ną skibę, by chroniła przed 
gradobiciem, gałązki wkła-
dano także pod próg, by 
strzegły domowników przed 
chorobami, a te zatknięte pod 
strzechą chroniły dom przed 
piorunami. A wierzbowe 

kotki z palemki… połyka-
no! Miało to ustrzec od bó-
lu gardła i zapewnić zdrowie. 
Taka palemką delikatnie bi-
jano nie tylko domowników, 
ale również zwierzęta i do-
bytek, by przekazać w ten 
sposób magiczne siły. Nikt 
nie oczekuje dziś by tak fo-
rować ulubiony telefon, tablet, 
czy samochód. Warto jed-
nak w Wielkanoc zatrzymać 
się na chwilę i pomyśleć 
jak kiedyś bywało.  Daw-
niej święcono wszystkie po-
karmy, które miały zostać 
spożyte w czasie wielkanoc-
nego śniadania! Układano je 

w większych koszach i zano-
szono do kościoła lub świę-
cono przy kapliczce, a nawet 
przed domostwem. Rozkła-
dano dania na białych płach-
tach lub obrusach, by zostały 
poświęcone przez księdza, 
który przyjeżdżał specjalnie 
w tym celu do wsi. Wie-
rzono, że taka biała płach-
ta ma moc ochrony przed 
piorunami, dlatego rozkła-
dano ją przed domem, gdy 
nadchodziła burza. Zwyczaj 
święcenia pokarmów zacho-
wał się do dzisiaj. Tylko czy 
wiemy po co?

Edytor 

Chojazz

Wielkanocny stół w Budzyniu

Chodzieskie Warsztaty Jazzowe zagrały już pięćdziesiąt 
razy. Dziś wiemy, że będą kolejne. Pomimo szalejącej 
pandemii, organizatorzy nie odpuścili. W ubiegłym 
tygodniu zamknięto listę zgłoszeń. Jest rekordowa. 
Nabór zakończył się w kilkadziesiąt minut. 

Pomimo panującej epidemii, Panie ze Stowarzyszenia Razem
dla Budzynia, nie zapomniały o tradycji wspólnego
przygotowywania palm, pisanek oraz potraw związanych
z Wielkanocą. W miejscowym Gminnym Ośrodku Kultury,
stworzono wielkanocny stół, jaki trudno znaleźć w niejednym
domu.

Janusz Szrom z monografią warsztatów
foto: Jowita Mormul
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Fundacja Eduka-
cyjna „Perspektywy” 
ogłosiła wyniki Ogólno-
polskiego Rankingu Li-
ceów i Techników 2021. 
Każdego roku ranking 
wzbudza ogromne zain-
teresowanie uczniów, ich 
rodziców i nauczycie-
li. Zestawienie cieszy się 
dość dużą popularnością 

i z całą pewnością jest 
opiniotwórcze. Kryte-
rium przyznawania punk-
tów w rankingu były 
sukcesy szkoły w olim-
piadach przedmiotowych, 
wyniki matury z przed-
miotów obowiązkowych, 
wyniki matury z przed-
miotów dodatkowych 
oraz dodatkowo wyni-

ki z egzaminu zawodowe-
go w przypadku techników. 
Jak informuje Wydział 
Oświaty w Starostwie Po-
wiatowym - I Liceum Ogól-
nokształcące im św. Barbary 
w Chodzieży zajęło 52 miej-
sce i zdobyło brązową 
tarczę w rankingu najlep-
szych liceum na terenie 
województwa wielkopol-

skiego (613 miejsce w kra-
ju na łącznie około 3500 
liceów w Polsce). W 2020 
ILO było w rankingu na 39 
pozycji w Wielkopolsce 
i 477 w kraju. Dodać na-
leży, że gdyby wziąć pod 
uwagę tylko publiczne li-
cea ogólnokształcące z te-
renu subregionu pilskiego, 
chodzieskie I LO znala-

złoby się na wysokim 3 
miejscu (wspólnie, ze zbli-
żonym wynikiem, z I Li-
ceum Ogólnokształcące im. 
Marii Skłodowskiej-Curie 
w Pile i II Liceum Ogólno-
kształcące w Zespole Szkół 
im. Stanisława Staszica).   

Dużym sukcesem mo-
że pochwalić się Tech-
nikum w Zespole Szkół 
im. Hipolita Cegielskie-
go w Chodzieży, które 
znalazło się na 18 miej-
scu i zdobyło srebrną tar-
czę w rankingu najlepszych 
techników w Wielkopolsce 
(222 miejsce w kraju na łącz-
nie około 2000 techników). 
W przypadku tej szkoły 
nastąpił duży awans w po-
równaniu do 2020, kie-
dy Technikum było na 73 
miejscu wśród najlepszych 
techników w Wielkopolsce. 
Biorąc pod uwagę techni-
ka tylko z terenu subre-
gionu pilskiego, nasze 

Technikum znalazłoby się 
na 3 miejscu. Na wyższej 
pozycji w rankingu woje-
wódzkim z terenu nasze-
go regionu znalazły się 
tylko Technikum nr 2 im. 
Jana Pawła II w  Złotowie 
i Technikum nr 3 w Ze-
spole Szkół Ekonomicz-
nych  w Pile Technikum 
w Zespole Szkół im. Jó-
zefa Wybickiego w Ra-
tajach znalazło się na 82 
miejscu wśród najlepszych 
techników w Wielkopol-
sce. W 2020 Technikum 
było w rankingu na lep-
szej bo 39 pozycji w miej-
scu w Wielkopolsce i 312 
w kraju. Serdecznie gratu-
lujemy szkołom osiągnię-
tych wyników i życzymy, 
aby stanowiły one motywa-
cję do odnoszenia jeszcze 
większych sukcesów w ko-
lejnych latach.

Jak ocenia Pani pozycję chodzieskie-
go LO w rankingu PERSPEKTYW ?

Po tak ciężkim roku szkolnym , 
jakim był 2019/2020 I LO zdoby-
ło brązową odznakę PERSPEKTYW, 
więc uważam że to ogromny sukces 
zarówno uczniów jak i nauczycieli. 
Wpływ na to miały bardzo wysokie wy-
niki maturalne z przedmiotów rozszerzo-
nych, w szczególności: biologii, chemii, 
fizyki, geografii, historii, języka angiel-
skiego, języka polskiego oraz matema-
tyki. Maturzyści uzyskali rewelacyjne 
wyniki z matematyki  i języka angiel-
skiego na poziomie podstawowym, 
co na pewno miało wpływ na miejsce 
w rankingu. Z pewnością zabrakło nam 
olimpijczyków i wyników w konkursach, 
by uplasować się na wyższej pozycji. 

Już dzisiaj trzymamy kciuki za wy-
niki matur majowych, cieszymy się 
z sukcesu Sławomira Smolczewskie-
go – laureata Olimpiady Solidarno-
ści oraz Oliwera Marcinkiewicza, który 
już jest finalistą i czeka na etap ogólno-
polski. Dodam jeszcze, że żadne rankin-
gi tak naprawdę nie gwarantują naszym 

absolwentom sukcesów w ich przyszłym 
zawodowym życiu i karierze, na czym 
najbardziej nam zależy.

Liceum jest po próbnych maturach. 
Jaka była frekwencja, wyniki, przebieg? 
Czy licealiści są dobrze przygotowani?

Egzaminy odbyły się w formie sta-
cjonarnej w reżimie sanitarnym, 
z zachowaniem zalecanych środków  
ostrożności. Frekwencja   na testach 
diagnozujących przygotowanych 
przez CKE była prawie 100%  -  kil-
koro uczniów nie przystąpiło do egza-
minów z pojedynczych przedmiotów. 
Wyniki są konstruktywne, a niekie-
dy zaskakująco wysokie (j. angielski). 
Uczniowie zabrali się  do uzupeł-
niania drobnych braków. Piłka jest 
w grze, a w przyszłość patrzymy z na-
dzieją, że wszyscy uczniowie odniosą 
sukces w maju.

Jak wyobraża sobie Pani przebieg 
matur w maju i rekrutację na studia?

Chyba już nauczyliśmy się nie plano-
wać, nie wyobrażać. Decyzje zapadają 
z dnia na dzień, a my – szkoły, do nich 
się dostosowujemy. Zatem , póki co, je-
steśmy całkowicie gotowi na stacjonarny 
przebieg egzaminów maturalnych  w ter-
minach majowych. Myślę, że uczelnie 

wyższe są w symbiozie  z nami i rów-
nież dostosują  się do wszelkich sytuacji, 
które mogą się pojawić w oświacie.

Edytor 

Chodzieskie LO z brązową 
tarczą. A jak maturzyści? 
Liceum im św. Barbary zdobyło wyróżnienie w ogólnopolskim rankingu szkół. 
Nagrodą jest laur w postaci Brązowej Tarczy. Czy takie wyróżnienie, 
przekłada się na poziom nauczania i zdawalność matur? O problemach 
edukacji, rankingu oraz przygotowaniach maturzystów do majowych 
egzaminów, rozmawiamy z dyrektor LO, panią Reginą Nalepą.  

Rozmowa z dyrektor LO im św. Barbary w Chodzieży

R E K L A M A



30
30 marca 2021 r.POWIAT CHODZIESKI

Marta L. jest podejrza-
na o to, że w okresie od 13 
grudnia 2018 roku do 22 
grudnia 2018 roku w Cho-
dzieży, działając z gó-
ry powziętym zamiarem 
w celu osiągnięcia korzy-
ści majątkowej za pośred-
nictwem sieci internet, 
doprowadziła do nieko-
rzystnego rozporządze-
nia mieniem szereg osób 
poprzez wprowadzenie 
ich w błąd co do okolicz-
ności zbierania pieniędzy 
na leczenie swojej chorej 
córki. Na portalu inter-
netowym zrzutka.pl za-
łożyła zbiórkę publiczną, 
w ramach której zbiera-
ła pieniądze na rzekome 
leczenie komórkami macie-
rzystymi swojej małoletniej 

córki Anny. W ten spo-
sób wyłudziła pienią-
dze w łącznej kwocie 
19.826,90 zł, które prze-
znaczyła na zaspokojenie 
własnych potrzeb – mówi  
prok. Łukasz Wawrzyniak, 
rzecznik prasowy Prokura-
tury Okręgowej w Pozna-
niu.

Jak dodaje, w prowadzo-
nym postępowaniu ustalo-
no, że przez portal zrzutka.
pl na w/w zbiórkę publicz-
ną w okresie od 13 grud-
nia 2018 roku do 22 
grudnia 2018 roku wpłat 
dokonały 672 osoby.

W związku z powyż-
szym Prokuratura Rejono-
wa w Chodzieży zwraca się 
do wszystkich osób , które 
wpłaciły w okresie od 13 

grudnia 2018 roku do 22 
grudnia 2018 roku pienią-
dze na zbiórkę publiczną 
zorganizowaną na porta-
lu internetowym zrzutka.
pl na leczenie komórka-
mi macierzystymi małolet-
niej Anny – o zgłoszenie się 
w tej sprawie – w terminie 
do dnia 31 marca 2021 r. 
do właściwej dla ich miej-
sca zamieszkania jednost-
ki policji albo o kontakt 
telefoniczny z Komendą 
Powiatową Policji w Cho-
dzieży pod numerem tel. 
47-77-45-278 lub 47-77-
45- 211 z powołaniem się 
na numer sprawy PR Ds 
19.2019- RSD52/2019.

(Red.)
Źródło: gov.pl

Chodzieżanka to statek 
spacerowy turystyczny, 
który zabrać może na swój 
pokład do 12 pasażerów, 
a rejsy wycieczkowe od-
bywają się wokół Jezio-
ra Miejskiego w Chodzieży. 
Miałyby rozpocząć się już 
w maju. Jednak bez kapi-
tana kultowy stateczek nie 
wypłynie. Dlatego ten jest 

pilnie poszukiwany. Jakie 
warunki musi spełnić?

“Aby zostać kapitanem 
naszej Chodzieżanki należy 
posiadać patent zawodowy, 
żeglarską  książeczkę pracy 
i kwalifikacje stermotorzy-
sty oraz pokochać stateczek 
takim uczuciem jakim da-
rzy go większość miesz-
kańców naszego miasta” 
– czytamy dalej.

Wszyscy zaintere-
sowani proszeni są 
o zgłaszanie się do biu-
ra Miejskiego Ośrodka Spor-
tu i Rekreacji w Chodzieży, 
mieszczącego się w budyn-
ku Pływalni Delfin.

(Red.)
Fot. MOSiR Chodzież

Wydarzyło się to w so-
botę, 20 marca na polnej 
drodze…

Podczas pełnienia służby 
na terenie gminy Szamocin, 

dzielnicowi z Margoni-
na zauważyli jadący polną 
drogą samochód, który 
na widok radiowozu nagle 
się zatrzymał. Policjan-
ci postanowili to sprawdzić. 
Podczas rozmowy z kie-
rowcą opla, od razu wy-
czuli od niego alkohol. 
Badanie trzeźwości po-
twierdziło ich przypusz-
czenia. Mężczyzna miał 
1,5 promila alkoholu w or-
ganizmie. W tym stanie 
przewoził blisko 90-let-
niego ojca oraz swoje-
go 3-letniego wnuczka. 

Dziecko było przewożone 
bez wymaganego przepi-
sami fotelika. Na domiar 
złego okazało się, że 51-la-
tek nie posiada uprawnień 
do kierowania – informuje 
asp. Karolina Smardz-Dy-
mek z KPP w Chodzieży.

Mężczyzna odpowie 
za kierowanie w stanie 
nietrzeźwości, a ponad-
to za jazdę bez uprawnień 
oraz przewożenie dziec-
ka niezgodnie z przepisami.

(Red.)
Fot. KPP Chodzież

Zbierała na leczenie 
rzekomo chorej 
córki. Na litość 

nabrała 672 osoby…

Kapitan Potrzebny 
Na Cito!

Pijany syn i dziadek 
za kółkiem

Prokuratura Rejonowa w Chodzieży prowadzi
postępowanie przygotowawcze przeciwko Marcie L., 
która jest podejrzana o wyłudzenie za pośrednictwem 
portalu zrzutka.pl blisko 20 tysięcy złotych na leczenie 
rzekomo chorej córki. Osoby, które dokonały 
wpłat proszone są o pilny kontakt z Policją.

CHODZIEŻ. Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji
w Chodzieży poszukuje kapitana dla statku spacerowego
“Chodzieżanka”. –Bardzo chcemy, by motorówka mogła
wypłynąć na jezioro już od maja – czytamy na stronie
internetowej ośrodka. Niestety. Bez kapitana nie będzie
to możliwe…

MARGONIN. Pijany 51-latek wybrał się na przejażdżkę 
ze swoim i 3-letnim wnuczkiem i 90-letnim ojcem.
Nie dość, że wsiadł za kierownicę mając 1,5 promila
w organizmie, to na dodatek nie miał uprawnień 
do kierowania, a trzylatka wiózł bez fotelika.
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Zaczęło się od zakrapiane-
go alkoholem spotkania… 

Kiedy zabrakło procento-
wych trunków, pokrzyw-
dzony mieszkaniec gminy 

Człopa dał swoją kartę 
płatniczą wraz z numerem 
PIN znajomemu, który 

również był uczestnikiem 
imprezy, aby ten udał się 
po zakup alkoholu. Kole-
ga poszedł, kupił alkohol 
i wrócił do mieszkania. 
Kiedy nazajutrz pokrzyw-
dzony zorientował się, 
że z karty bankomatowej 
dokonano kilku wypłat 
pieniędzy, zgłosił sprawę 
policjantom. Spożyta ilość 
alkoholu uniemożliwi-
ła mu jednak udzielenie 
stróżom prawa istotnej 
informacji dotyczącej toż-
samości uczestników spo-

tkania – relacjonuje asp. 
Beata Budzyń z wałeckiej 
Policji.

Policjanci przyjęli od 
mężczyzny zawiadomienie 
o popełnieniu przestęp-
stwa i zaczęli typować oso-
by mogące mieć związek ze 
sprawą. Ustalenia nie trwa-
ły długo. Jeszcze tego sa-
mego dnia funkcjonariusze 
dotarli do mieszkania po-
dejrzewanego o kradzież 
pieniędzy mężczyzny.

To znany policjan-
tom 45-letni miesz-
kaniec gminy Człopa. 
Przyznał się, że skorzystał 
z karty bankomatowej 
swojego kolegi i dokonał 
w sumie czterech  trans-
akcji na łączną kwotę 
1400 złotych. Wśród za-
kupów były artykuły co-
dziennego użytku i alkohol 
– dodaje Budzyń..

45-latkowi grozi nawet 10 
lat więzienia. 

(Red.)

Niechronieni uczestnicy 
ruchu drogowego, to gru-
pa objęta szczególnym nad-
zorem przez policjantów.

Asp. Beata Budzyń z wa-
łeckiej policji:  Przeprowa-
dzona przez policjantów  
akcja to swoistego ro-
dzaju  apel do uczestni-
ków ruchu drogowego, aby 
w szczególności na przej-
ściach dla pieszych i w ich 
pobliżu zwiększyli swoją 
uwagę i zachowali szczegól-
ną  ostrożność, a  podczas  
przekraczania jezdni bez  

względu  na posiadane 
pierwszeństwo, pamię-
tali o obserwacji pojaz-
dów. Natomiast kierujący 
pojazdami widząc znak 
informacyjny o przej-
ściu dla pieszych, zgodnie 
z przepisem  zmniejszyli  
prędkość i zwiększyli uwa-
gę.

Policyjna akcja to także 
edukacja dzieci. W spo-
tkaniu z funkcjonariusza-
mi najmłodsi wykazali się 
znakomitą wiedzą na temat 

zasad przechodzenia na dru-
gą stronę ulicy. 

Podczas akcji mundu-
rowi wręczali elementy 
odblaskowe. Dla rowerzy-
stów były kamizelki odbla-
skowe  oraz broszury na temat 
ekologicznego i bezpieczne-
go poruszania się na dwóch 
kółkach. Dla pieszych sa-
mozaciskowe opaski odbla-
skowe, a dla najmłodszych 
miłośników jednośladów - 
kamizelki odblaskowe.

Działania prowadzone 
były w Mielęcinie, Tucznie, 
Lubieszy i Marcinkowicach.

(Red.)
Fot. KPP Wałcz

Do zdarzenia doszło we 
wtorek (23 bm.) tuż przed 
godziną 20.00 na ul. Ko-
łobrzeskiej w Wałczu. 
Policjanci ruchu drogowe-
go próbowali zatrzymać 
do kontroli  kierowcę sa-
mochodu osobowego mar-
ki Subaru, który jechał 
107 km/h w miejscu, gdzie 
prędkość jest ograniczo-
na do 50 km/h.

 Mimo wysyłanych sygna-
łów do zatrzymania, męż-
czyzna kontynuował jazdę 
i zaczął uciekać, w związ-
ku z czym policjanci pod-
jęli pościg – relacjonuje asp. 
Beata Budzyń z Komendy 
Powiatowej Policji w Wał-
czu. Do pościgu dołączył 
drugi patrol ruchu drogo-
wego, który wykorzystując 
broń służbową, skutecznie 
zatrzymał pojazd.

Policjanci strzelali w opo-
ny. Kierowcę udało się za-
trzymać na ul. Okrężnej 
na Raduniu. Mężczy-
zna przebywa w jednostce 
policji i w żaden sposób nie 
tłumaczy swojego zacho-
wania - dodaje B. Budzyń. 
W chwili obecnej prowa-
dzimy czynności wstępnie 
z artykułu 178 b Kodek-
su Karnego, tj. niewykonanie 
polecenia zatrzymania po-
jazdu mechanicznego.

Kierującym okazał się 
27-letni mieszkaniec Wał-
cza doskonale znany miej-
scowym policjantom (był 
wcześniej karany). Mężczy-
zna był trzeźwy. W jego or-
ganizmie nie wykryto także 
substancji psychoaktyw-
nych.

MK (extrawalcz.pl)

Zrobił zakupy 
na koszt znajomego

Czy pieszo, czy 
rowerem – zawsze 

bezpiecznie

Strzały na Raduniu

CZŁOPA. Policjanci z Posterunku Policji w Człopie 
zatrzymali 45-letniego złodzieja, który zrobił zakupy
wykorzystując kartę płatniczą znajomego. Tę kradzież
może przypłacić utratą wolności.

POWIAT WAŁECKI. Policjanci z jednostki policji w Wałczu
przeprowadzili działania informacyjno-edukacyjne
dla niechronionych uczestników ruchu drogowego. 
Odbiorcami tej niecodziennej profilaktyki byli mieszkańcy 
małych miejscowości, zarówno dzieci jak i dorośli.

WAŁCZ. Policjanci oddali strzały 
w kierunku samochodu, którego
kierowca nie chciał zatrzymać 
się do kontroli.
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Otwarte mistrzo-
stwa to cykliczny turniej 
Polskiego Związku Kick-
boxingu. Tegoroczna impre-
za zgromadziła rekordową 
liczbę uczestników. Swoich 
zawodników wystawiło 38 
klubów sportowych z całej 
Polski. Prawie 300 zawod-
ników walczyło w formule 
walki „Kick-Light”, a ponad 

100 dzieci rywalizowa-
ło na piankowe pałki .

HUSARIA zdobyła łącz-
nie 15 medali w formułach 
walk, co dało jej pierwsze 
miejsce w klasyfikacji dru-
żynowej.

„Dodatkowo nasze ma-
luchy dołożyły do dorob-
ku 9 medali w walkach 
na piankowe pałki. Lepsze-
go rozpoczęcia sezonu nie 

mogliśmy sobie wymarzyć. 
Wielkie brawa dla wszyst-
kich zawodników i zawod-
niczek za serducho do walk” 
– czytamy na facebooko-
wym profilu KSW „Husa-
ria”.

Wyjazd na mistrzo-
stwa dofinansowała Gmi-
na Miejska Wałcz.

(Red.)
Fot. Jan Dreczkowski

Umowy dotyczą:
-Upowszechniania kul-

tury fizycznej i spor-
tu wśród dzieci, młodzieży 
z terenu Gminy Tucz-
no poprzez prowadzenie 
działalności w dyscypli-
nie piłki nożnej, 

-Upowszechniania kultu-
ry fizycznej i sportu wśród 
dzieci, młodzieży i doro-
słych z terenu Gminy Tucz-
no poprzez prowadzenie 
działalności w dyscyplinie 
lekkoatletyki, piłki noż-
nej, unihokeja dziewcząt 
i chłopców oraz teni-
sa ziemnego. 

-Wspierania działań 
w zakresie organizowa-
nia imprez rekreacyj-
nych i krajoznawczych, 
-Przeciwdziałania uza-
leżnieniom i patologiom 
społecznym, ( prowadzenie 
placówki wsparcia dzien-
nego w formie pracy po-
dwórkowej 13 godzin 
tygodniowo).

Umowy podpisano z Fun-
dacją LIDER WAŁECKI, 
Kołem Gospodyń Wiejskich 

„Ma-Lwa” oraz Uczniowskim 
Klubem Sportowym „Tygry-
sy”.

„Bardzo się cieszymy, 
że wygrałyśmy konkurs 
na realizację zadania pu-
blicznego w gminie Tuczno, 
dotyczący wspierania dzia-
łań w zakresie organizowa-
nia imprez rekreacyjnych 
i krajoznawczych. Naszą 
propozycją jest wyciecz-
ka historyczna z przewod-
nikiem po zabytkowych 
miejscach w Tucznie, 
dla osób które wezmą udział 
w wydarzeniu przygotujemy 
też integracyjny poczęstu-
nek i inne niespodzianki” 
- napisały na Facebooku pa-
nie z KGW „Ma-Lwa”.

Corocznie organizacje, któ-
re pokazują swoją aktywną 
działalność na rzecz miesz-
kańców Gminy Tuczno i z ich 
udziałem mogą liczyć na wspar-
cie Urzędu Miejskiego.

 (Red.)
Źródło:tuczno.pl

Mamy mistrzostwo!

Umowy podpisane
TUCZNO. 23 marca podpisano cztery 
umowy realizację tegorocznych zadań 
publicznych na terenie Gminy Tuczno  
przez organizacje pozarządowe.

WAŁCZ. Kilkuset zawodników rywalizowało w Otartych
Mistrzostwach Województwa Pomorskiego w Kickboxingu.
KSW „Husaria” zdobyła aż 15 medali i tytuł mistrza.

Miłośnicy ptaków z pew-
nością doskonale pamiętają 
pierwszą w Polsce trans-
misję online ze znaj-
dującego się na słupie 
energetycznym gniaz-
da rybołowów z Nad-
leśnictwa Lipka. Także 
doświadczenia z Niemiec 

pokazują, że rybołowy 
chętnie wybierają takie 
stanowiska. Obecnie niemal 
jednej trzecia  populacji ry-
bołowów w Niemczech (ok. 
250 par) gniazduje na słu-
pach wysokiego napięcia. 
Zdarza się, że na kolejnych 
słupach oddalonych od 

siebie o 500 metrów znaj-
duje się kilkanaście gniazd.

Montaż platform na słu-
pach nie jest prosty, wyma-
ga odpowiedniego sprzętu, 
doświadczonych monterów, 
a przede wszystkim wyłą-
czenia napięcia w liniach 

o znaczeniu strategicznym 
dla kraju.

W ramach realizacji pro-
jektu LIFE montowane były 
też platformy na drzewach. 
W sześciu nadleśnic-
twach Regionalnej Dyrek-
cji Lasów Państwowych 
zainstalowano je w 25 
miejscach, starannie wy-
branych przez ornitolo-
gów z Komitetu Ochrony 
Orłów i leśników. Niektó-
re z nich są już zasiedlone 
i to nie tylko przez rybo-
łowy. Na jednej z platform, 
w Nadleśnictwie Wałcz, 
zadomowił się inny bar-
dzo rzadki ptak drapieżny 
– sokół wędrowny (Fal-
co peregrinus) co pokazu-
je, że działania ochronne 
na rzecz jednego gatun-
ku przynoszą korzyści wie-
lu innym, równie cennym 
przyrodniczo.

Projekt „Ochrona ryboło-
wa na wybranych obszarach 
SPA Natura 2000 w Pol-
sce” - to wspólne działa-
nie DGLP (koordynator 
przedsięwzięcia), 20 nadle-
śnictw położonych na pół-
nocy Polski oraz KOO, który 
od lat podejmuje próby oca-
lenia gatunku

Dominika Nadolna
RDLP Piła

Nowe domy 
dla rybołowów

WAŁCZ. 15 marca w Nadleśnictwie Wałcz zamontowano 4 
platformy na słupach wysokiego napięcia. Są to ostatnie 
z 20 zamontowanych tego typu platform w ramach 
realizacji projektu „Ochrona rybołowa (Pandion 
haliaetus)  na wybranych obszarach Natura 2000”.
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W Rządowym Centrum 
Legislacji ukazał się projekt 
rozporządzenia Prezesa Ra-
dy Ministrów w sprawie 
w sprawie przedtermino-
wych wyborów burmi-
strza Tuczna – informuje 
portalsamorzadowy.pl.

Przypomnijmy, w po-
łowie października 2020 

roku ze stanowiska odwo-
łany został w drodze re-
ferendum dotychczasowy 
burmistrz Krzysztof Hara.

Prawo stanowi, że po ogło-
szeniu oficjalnych wyni-
ków referendum w sprawie 
odwołania burmistrza prze-
prowadzonego na wniosek 
mieszkańców kończy się 

jego kadencja. W takiej 
sytuacji prezes rady mini-
strów wyznacza komisarza, 
a ta osoba pełnić będzie 
funkcję burmistrza i zarzą-
dzi przedterminowe wybory, 
o ile nie zostanie wniesiony 
protest przeciwko ważno-
ści referendum. 

Wynik referendum 
został jednak oprote-
stowany, ale – jak dono-
si portalsamorzadowy.pl 
– najpierw Sąd Okręgowy 
w Koszalinie (13 listopa-
da 2020 r.), a następnie Sąd 
Apelacyjny w Szczecinie (17 
lutego 2021 r. ) oddaliły 
protest o stwierdzenie nie-
ważności wyniku referen-
dum, co zakończyło prawne 
możliwości kwestionowa-
nia decyzji mieszkańców.

Wobec powyższego termin 
wyborów został wyznaczo-
ny na 16 maja.

(Red.)

Mimo pandemii i obostrzeń 
krwiodawcy nie zawiedli. 23 
marca tym życiodajnym pły-
nem podzieliły się 34 osoby, 
w tym aż 16 żołnierzy, któ-
rzy wsparli akcję pod hasłem 
„SpoKREWnieni Służbą”. 
Łącznie zebrano 15,3 

litrów krwi. Przedsięwzięcie 
zorganizował 104. batalion 
logistyczny w Wałczu.

(Red.)
Fot. Wojskowy Klub 

HDK PCK „Logistyk”

Na ostatniej Komisji Bu-
dżetu przedstawiono  wizu-
alizację nowych nasadzeń 
w mieście. Byłyby to rośliny 
wieloletnie. Co nieco moż-
na już podejrzeć na po-
glądowych wizualizacjach 
(w perspektywie kilku lat 
po posadzeniu roślin).  Au-
torem projektów jest Dawid 

Kuna z Wydziału Zago-
spodarowania Przestrzen-
nego i Środowiska UM 
w Wałczu. Czy jego pomy-
sły  będą wcielone w życie? 
O tym zadecydują  rad-
ni miasta.

(Red.)
Fot. Miasto Wałcz

WAŁCZ. Zakład Go-
spodarki Komunalnej 
i  Miejski Zwieszak wpa-
dli na pomysł, jak wykorzy-
stać nieczynny przystanek 
autobusowy do populary-
zacji idei zero waste. Głów-
nym założeniem inicjatywy  
- przypomnijmy - jest ogra-
niczenie produkcji śmieci  
w myśl powiedzenia: „Nie 

potrzebujesz - oddaj, po-
trzebujesz - weź”. 

Przystanek już tętni życiem, 
a Miejski Zwieszak zapowia-
da jego odnowienie, by wpa-
sował się w krajobraz i nie 
kojarzył tylko z rozkładem 
autobusowym.

 (Red.)
 Fot. Miejski  Zwieszak

Przez ostatnie lata Edward  
Ząbek kierował szpitalem, 
ale w swoim życiu zawodo-
wym, od najwcześniejszych 
lat piastował inne ważne, 
kierownicze funkcje,  w tym 
również Burmistrza Mia-
sta i Gminy Mirosławiec. 

Dziś możemy na pewno po-
wiedzieć, że Leśna Ustroń, 
to ważna placówka leczni-
cza na mapie ośrodków zdro-
wia w powiecie wałeckim. 
Dzięki dyrektorowi Edwar-
dowi Ząbkowi ta jednost-
ka została na nowo odkryta. 
Poza leczeniem długotermi-
nowym, rehabilitacji sta-

cjonarnej i ambulatoryjnej, 
organizuje również turnu-
sy sanatoryjne. Korzystają 
z tych usług pacjenci z całej 
Polski. 

Również 17 marca Zarząd 
Województwa Zachodnio-
polskiego wyznaczył Paw-
ła Suskiego na pełniącego  
obowiązki dyrektora Zakła-
du  Opiekuńczo -Lecznicze-
go w Tucznie. Obowiązki te 
będzie sprawował przez okres 
6 miesięcy, czyli do dnia 17 
września bieżącego roku. 

(Red.)
Źródło: Powiat Wałecki

16 maja mieszkańcy 
Tuczna pójdą do urn

Polała się krew 

Nowe życie dla
miejskiego przystanku

Jaśniej, bezpiecz-
niej i przyjemniej 

Edward Ząbek,
dyrektor ZOL 
„Leśna Ustroń” 
odszedł na emeryturę

TUCZNO (pow. wałecki). 16 maja odbędą się wybory 
burmistrza Tuczna. Poprzedni włodarz miasta został 
odwołany pięć miesięcy temu.

WAŁCZ. Na parkingu przed Klubem
Brygadowym przy ul. Mazowieckiej
zorganizowano akcję honorowego
poboru krwi. 

WAŁCZ. Noce w Wałczu są coraz
jaśniejsze. Nie dzieje się to jednak 
za sprawą zmian klimatycznych, 
lecz dzięki  sukcesywnej wymianie 
ledowych opraw.  W mieście 
dwóch jezior jest coraz jaśniej 
i coraz bezpieczniej. A niebawem, 
być może… i  bardziej zielono…

WAŁCZ. „Z okazji przejścia
na emeryturę składam Panu wyrazy 
uznania i podziękowanie za wiele lat 
owocnej pracy i zaangażowanie…”- 
słowa te Starosta Wałecki Bogdan 
Wankiewicz skierował do Edwarda
Ząbka, dyrektora Zakładu Opiekuńczo-
Leczniczego ,,Leśna Ustroń” 
w Tucznie. Spotkanie odbyło się 
17 marca w wałeckim starostwie. 
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W obecności Skarb-
nika Powiatu Grzego-
rza Piękosia podpisali ją 
Starosta Złotowski Ryszard 
Goławski i jego zastęp-
czyni Małgorzata Sameć 
oraz ks. Piotr Szczepaniuk, 
proboszcz parafii pw. Mat-
ki Bożej od Wykupu Nie-
wolników w Okonku.

Dotacja w wysokości 17.500 
złotych spożytkowana zo-
stanie na wykonanie badań 
konserwatorskich pierwot-
nej dekoracji malarskiej 

ścian stropu i empor 
kościoła wraz z wypo-
sażeniem w zabytkowej 
świątyni w Brokęcinie.

Warto przypomnieć, że 
kościół, o którym mo-
wa, został wzniesiony 
w 1582 roku przez zało-
życieli i właścicieli wioski. 
Posiada konstrukcję zrę-
bową - został zbudowany 
bez użycia gwoździ. Jest 
zabytkiem klasy I.

(zlotow-powiat.pl)

Zmiany te dotyczą wy-
konania w roku 2021 
dodatkowych inwesty-
cji drogowych na terenie 
gminy: budowa kolejnych 

dróg na osiedlu Jedno-
ści Robotniczej w Jastrowiu, 
przebudowa drogi gminnej 
do Centrum Logistycz-
nego DINO w Jastrowiu, 

przebudowa dróg gmin-
nych na terenie Sambor-
ska, Brzeźnicy i Nadarzyc 
oraz budowa kanaliza-
cji deszczowej w drogach 

gminnych na osiedlu Jedno-
ści Robotniczej oraz Osie-
dlu Sosnowym w Jastrowiu.

Łączna kwota, która zo-
stanie przeznaczona na te 
inwestycje drogowe prze-
kroczy 2 miliony zł.

Podczas wspólnego po-
siedzenia komisji szczegó-
łowo omówiono także, 
przebudowę drogi gminnej 
ul. Konopnickiej w Jastro-
wiu (odcinek między ul. 
Wojska Polskiego a ul. 
Poniatowskiego). W wyni-
ku postępowania prowadzo-

nego w trybie podstawowym, 
w dniu 9 marca 2021r. do-
konano wyboru najkorzyst-
niejszej oferty. Wybrany 
oferent ASTA-BUD sp. z o.o. 
za kwotę ponad milion 
dwieście tysięcy zł wyko-
na tę inwestycję w terminie 
do 24 lipca 2021r. Zakres 
przedsięwzięcia obejmować 
będzie: rozbiórkę istniejącej 
nawierzchni jezdni zjaz-
dów i chodników, rozbiórkę 
podbudowy jezdni z drogo-
wych płyt betonowych, wy-
mianę nawierzchni jezdni, 

zjazdów i chodników, budo-
wę  48 miejsc postojowych 
w tym jednego dla osób 
niepełnosprawnych, bu-
dowę nowych chodników, 
wymianę na nowe istnie-
jących wpustów ulicznych 
wraz z przykanalikami, 
oraz budowę nowych elemen-
tów kanalizacji deszczowej 
związanych z odwodnie-
niem drogi.

 Małgorzata Krause
UGiM Jastrowie

LIPKA.
Dzień Sołtysa w Urzędzie 

Gminy Lipka. Podczas spo-
tkania wójt gminy Prze-
mysław Kurdzieko złożył 

wszystkim sołtysom ży-
czenia, podziękował za do-
tychczasową współpracę 
oraz zaangażowanie w spra-
wy sołectw. Była to rów-
nież okazja do rozmowy 

o planach i bieżących spra-
wach.

 (Red.)
Fot. Gmina Lipka

Celem głównym pro-
jektu jest utworzenie 15 
dodatkowych miejsc opie-
ki nad dziećmi do lat 3 
w żłobku Miejskim TULIŚ 
w Jastrowiu oraz finanso-
wanie przez 22 miesiące 
jego bieżącego funkcjono-
wania. Realizacja tego za-
dania pozwoli utrzymać, 
znaleźć lub aktywnie po-
szukiwać pracy rodzicom 
doświadczającym trudno-
ści na rynku pracy z po-
wodu opieki nad dzieckiem 
do lat 3.

Przy podpisaniu umowy 
obecni byli Wicemarsza-
łek Województwa Wiel-
kopolskiego – Krzysztof 
Grabowski, Jarosław Macie-
jewski – Wiceprzewodniczący 
Sejmiku Województwa Wiel-
kopolskiego, Daniel Sztych 
– Radny Powiatu Złotow-
skiego, Tomasz Wojtiuk 
– Radny Powiatu Złotow-
skiego oraz Burmistrz Gmi-
ny i Miasta Jastrowie  Piotr 
Wojtiuk, Zastępca Bur-
mistrza  Gminy i Mia-
sta Jastrowie Agnieszka  
Głyżewska – Klofik 
i Główna Księgowa Gminy 
i Miasta Jastrowie – An-
na Miszczak.  

Całkowita wartość pro-
jektu: 785 231,08 zł, a kwo-
ta dofinansowania to 667 
446,41 zł.

***
Tego dnia marszałek, 

burmistrz i zastęp-
ca burmistrza odwiedzi-
li Pana Kazimierza Zasadę, 
lokalnego pszczelarza, 
którego ule w sylwestro-
wą noc zostały zniszczone 
przez wandali. Jak mó-
wi Pan Kazimierz: „Bez-
myślny człowiek zniszczył 
życie owadów, dzięki któ-
rym sam żyje”. Właściciel 
pasieki nie poddaje się 
i odbudowuje swoją pasiekę 
przy wsparciu wielu osób 
dobrej woli.  Wicemarszałek 
Krzysztof Grabowski oso-
biście obejrzał postęp prac 

związany z odbudo-
wą zniszczonej pasieki. 
W rozmowie z właścicielem 
pasieki oraz prezesem Ja-
strowskiego Koła Pszczelarzy 
Juliuszem Andrzejewskim 
nawiązał do programów po-
mocowych jakie Samorząd 
Województwa Wielkopol-
skiego kieruje do pszcze-
larzy. 

Wielkopolscy pszcze-
larze mogą liczyć m.in. 
na wsparcie finansowe 
na zakupu węzy pszczelej, 

co pozwoli otrzymywać 
lepszy jakościowo miód, 
a pszczelarzom pozwo-
li ograniczyć koszty pro-
wadzenia pasiek czy zakup 
ciast, past cukrowych stoso-
wanych w dokarmianiu ro-
dzin pszczelich. Marszałek 
przedstawił plany dotyczą-
ce dalszej współpracy sa-
morządu i wielkopolskich 
pszczelarzy napawając 
Pana Kazimierza optymi-
zmem, który pomimo tra-
gedii, która go spotkała nie 
zamierza rezygnować z re-
alizacji swojej pasji i za-
miłowania poszerzając ją 
o aspekt edukacyjny.  

Małgorzata Krause
UGiM Jastrowie

Są pieniądze na badania
konserwatorskie  

w kościele w Brokęcinie

Marszałek odwiedził
Jastrowie

Zmiany w budżecie gminy

ZŁOTÓW. W Starostwie Powiatowym w Złotowie
zawarto umowę o udzielenie dotacji celowej na badania
konserwatorskie w kościele filialnym pw. św. Kazimierza
w Brokęcinie. 

JASTROWIE. Wizyta Wicemarszałka Województwa
Wielkopolskiego Krzysztofa Grabowskiego związana
była przede wszystkim z podpisaniem umowy
o dofinansowanie projektu „Nowe miejsca w Żłobku
Miejskim TULIŚ w Jastrowiu”, w ramach Wielkopolskiego
Regionalnego Programu Operacyjnego
na lata 2014-2020.

JASTROWIE. 23 marca odbyło się wspólne posiedzenie 
komisji Rady Miejskiej w Jastrowiu, podczas którego Burmistrz
Gminy i Miasta Jastrowie Piotr Wojtiuk wraz ze Skarbnikiem 
Gminy i Miasta Jastrowie Małgorzatą Blicharz-Głowacką 
przedstawili propozycje zmian do budżetu na najbliższą 
sesję Rady Miejskiej, która zaplanowana jest na 30 marca. 
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ZŁOTÓW.
Nawet 10 lat więzie-

nia grozi 34-latkowi z po-
wiatu złotowskiego, który 
na swojej posesji przecho-
wywał znaczne ilości sub-
stancji psychotropowych 
i środków odurzających. 
W sumie policjanci zabezpie-
czyli ponad 270 gramów nar-
kotyków o czarnorynkowej 
wartości blisko 11 tysięcy 
złotych.

Efektem pracy oraz dobrze 
zorganizowanej akcji wy-
mierzonej w przestępczość 
narkotykową było zatrzy-
manie przez złotowskich 
kryminalnych 34-letnie-
go mężczyzny. W trakcie 
przeszukania jego miesz-

kania  na ternie gminy 
Jastrowie policjanci znaleź-
li i zabezpieczyli znaczne 
ilości substancji psycho-
tropowych i środków odu-
rzających: amfetaminy 
i marihuany o łącznej wa-
dze ponad 270 gramów. 
34-latek usłyszał za-
rzut posiadania znacz-
nej ilości narkotyków. 
Decyzją Prokuratury Re-
jonowej w Złotowie zasto-
sowano wobec niego dozór 
policji i zakaz opuszcza-
nia kraju.

Funkcjonariusze zabezpie-
czyli narkotyki o czarno-
rynkowej wartości blisko 11 
tysięcy złotych. Dodatko-
wo na poczet przyszłej kary 

policjanci zabezpieczyli od 
podejrzanego kilka tysięcy 
złotych w gotówce  – mó-
wi podkom. Maciej Forec-
ki z KPP w Złotowie. 

34-letniemu mieszkań-
cowi powiatu złotowskie-
go grozi do 10 lat więzienia.

(Red.)
Fot. KPP Złotów

Pani sołtys wraz z miesz-
kańcami oraz użytkownika-
mi drogi powiatowej 1020P 
do Samborska zapowiedzia-
ła podjęcie działań mających 
na celu poprawę bezpieczeń-
stwa na tym odcinku drogi. 
Powołując się na zagrożenie 
dla bezpieczeństwa i zdro-
wia poruszających się drogą 
uczestników przygotowują 
petycję do Komisji Skarg, 
Wniosków i Petycji Zarzą-
du Powiatu Złotowskiego. 

Jak wskazane jest w pe-
tycji, wspomniany odcinek 
drogi jest w katastrofalnym 
stanie, a wszelkie próby 
poprawy tego stanu rzeczy 
do tej pory nie przynosiły 
żadnego skutku.

Dodajmy. Pod petycją  
trwa zbieranie podpisów osób 
zainteresowanych podję-
ciem działań związanych 

z remontem nawierzchni te-
go odcinka drogi powiatowej. 

Małgorzata Krause
 UGiM Jastrowie

Pan Alfons wrócił myśla-
mi do wydarzeń z 6 mar-
ca 1938 r. i podzielił się 
wspomnieniami ze swo-
imi gośćmi. 

Przebieg Kongresu Ber-
lińskiego mocno zapisał się 
w pamięci 102-latka, zatem 
wiceministrowie i staro-
sta mogli zapoznać się z wielo-
ma ciekawymi informacjami. 
Wcześniej jednak Wicemini-
ster Marcin Ociepa wręczył 
panu Alfonsowi pamiątkowy 
ryngraf. Z kolei Wicemini-
ster Grzegorz Piechowiak 
wraz z życzeniami przekazał 
Alfonsowi Tomke okoliczno-
ściowy adres.

Przypomnijmy Pięć Prawd 
Polaków:

1. Jesteśmy Polakami

2. Wiara Ojców naszych 
jest wiarą naszych dzieci

3. Polak Polakowi bratem
4. Co dzień Polak Naro-

dowi służy

5. Polska Matką naszą, nie 
wolno mówić o Matce źle.

Patrycja Kajewska
Starostwo Powiatowe 

w Złotowie

Wiceministrowie i starosta
z wizytą u Alfonsa Tomke

Mieszkańcy Samborska
domagają się remontu

drogi. Przygotowują petycję

Pod jednym dachem z narkotykami

SAMBORSKO. 23 marca na wspólnym posiedzeniu
komisji Rady Miejskiej w Jastrowiu, radna Rady 
Miejskiej Elżbieta Magda, która pełni również funkcję 
sołtysa wsi Samborsko, poruszyła problem 
złego stanu drogi dojazdowej do Samborska. 

ZAKRZEWO. Ta wizyta była szczególną okazją do tego,
by spojrzeć na historię przez pryzmat osób, które ją
współtworzyły. 19 marca Sekretarz Stanu w Ministerstwie
Obrony Narodowej Marcin Ociepa, Sekretarz Stanu
w Ministerstwie Rozwoju, Pracy i Technologii Grzegorz
Piechowiak oraz Starosta Złotowski Ryszard Goławski
spotkali się z Alfonsem Tomke - uczestnikiem I Kongresu
Związku Polaków w Niemczech, w trakcie którego
uchwalono Pięć Prawd Polaków spod Znaku Rodła.

R E K L A M A
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Prace nad uatrakcyj-
nieniem miejsc rekre-
acyjnych na krańcach 
miasta, za Przedszkolem 
i Szkołą Podstawową nr 
2, przy ulicy Promyko-
wej, trwały od 2 ponad 
lat. Nagrodę Towarzy-
stwa Urbanistów Polskich 
Oddziału w Poznaniu pod 
patronatem honorowym 
marszałka województwa wiel-
kopolskiego Marka Woźnia-
ka przyznano za ,,Podniesienie 
jakości zagospodarowanie 
terenów zieleni miejskiej 
na obszarze Gminy Mia-
sto Złotów: teren rekreacyj-
no - wypoczynkowy przy 

ulicy Promykowej - ogrody 
tematyczne”. Wspomniane 
tereny usytuowane są w sa-
mym sercu osiedla Zamkowego. 
Na początku zaprojektowa-
no napowietrzną siłownię, 
a następnie przybył koloro-
wy plac zabaw usytuowany 
za budynkiem przedszkol-
nym. Barwne i atrakcyjne 
zjeżdżalnie, posadowione 
w piasku, nieopodal du-
żego trawnika i wyso-
kich drzew okalających 
boisko szkolne, przycią-
gają dzieci i rodziców z ca-
łego miasta, gdyż to świetny 
teren rekreacyjny. Następ-
nym etapem prac na zielenią 

miejską było posadzenie igla-
ków, traw i stworzenie mi-
ni ogrodów skrzynkowych, 
w których można podziwiać 
poza znanymi ziołami, jak 
mięta, czy tymianek, także 
egzotyczne rośliny i poczy-
tać o nich sporo ciekawostek 
na tablicach informacyj-
nych. Można również zo-
baczyć domek dla owadów, 
spróbować chodzenia bo-
so po długiej ścieżce wy-
sypanej różnorodnym 
podłożem (piaskiem, kamy-
kami, korą), pograć na po-
wietrznych instrumentach, 
odpocząć na drewnia-
nych leżakach i od wiosny 

do jesieni rozkoszować 
się pachnącą przyrodą. 
Kolejnym etapem zago-
spodarowania parku łączą-
cego szkołę, przedszkole 
i tereny zielone była bu-
dowa ścieżek mineralnych, 
które wykonała firma Ro-
bót Drogowo-Budowlanych 
pana Marka Karpińskie-
go ze Złotowa. I tak ma-
lowniczo połączono górkę, 
aleję lipową i modrzewio-
wą oraz kwietne rabaty 
i rozległe trawniki, pośród 
których ustawiono ławecz-
ki dla zmęczonych pie-
szą wędrówką. Teren stał 

się także atrakcyjny zi-
mą i dzieci do późnych 
godzin nocnych mogły 
zjeżdżać na sankach, z usy-
panej i wyrównanej górki, 
a zapaleni narciarze pomy-
kali po zaśnieżonych rów-
niutkich ścieżkach, gdyż cały 
teren parku został pięknie 
oświetlony. Jest też gdzie po-
spacerować z psem, a także 
poćwiczyć zręczność czwo-
ronogów na różnorodnych 
przyrządach w ogrodzonym 
wybiegu. Nic dziwnego, że 
projekt zachwycił jury kon-
kursowe, gdyż tereny zie-
lone na osiedlu Za Rzeką 

naprawdę robią wrażenie 
i przyciągają złotowian 
o każdej porze roku. 

Bardzo się cieszę z tej 
nagrody, gdyż Złotów sta-
je się coraz bardziej zie-
lony, a jego przestrzeń 
miejska uporządkowa-
na i to co istotne, podo-
ba się mieszkańcom. Nie 
spodziewaliśmy się aż ta-
kiego uznania i wszyscy, 
którzy pracowali nad tym 
projektem mogą być z tej 
nagrody dumni – mówi za-
dowolony włodarz miasta. 

Redakcja

JEDNEGO DNIA NAZWAŁ 
WÓJTA „LUDOBÓJCĄ”, 

NASTĘPNEGO SIĘ KAJAŁ

„Będzie pan siedział”, 
„wójt gazuje nasze dzieci”, 
„osobiście pana rozliczę” 
i „bez szacunku i bez powa-
żania dla ludobójców dbają-
cych tylko o stołki” – między 
innymi takie słowa pod ad-
resem wójta 

Lipki Przemysława Kur-
dzieko skierował  niejaki p. 
Bogdan, również z Lipki. 
Cały jego profil przepełnio-
ny jest treściami związany-
mi z panującą pandemią. 
Ten trudny czas pełen 
obostrzeń nie usprawie-
dliwia jednak – delikatnie 
mówiąc – obcesowego za-
chowania, jakim wsławił się 

ów 57-latek, który zamieścił 
na Facebooku taki oto post:

„Szanowny Panie Wójcie, 
za to, że każe Pan nosić 
trujące szmaty na twarzach 
dzieci z przedszkola, i za 

to, że nasze dzieci zamiast 
chodzić do szkoły doznają 
chorób psychicznych zwią-
zanych z kilkunastogodzin-
nym przesiadywaniem przed 

monitorami komputerów, 
i za to, że doskonale Pan 
wie, że te wszystkie dzia-
łania są bezpodstawne, bę-
dzie Pan siedział, a jeśli nie 
to ja Pana osobiście rozliczę 
- bez szacunku i bez poważa-
nia dla ludobójców dbających 
tylko o stołki”.

Wpis dotyczy głównie  
noszenia maseczek i zdal-
nego nauczania, czyli obo-
strzeń narzuconych odgórnie 
przez rząd, a nie samorządy. 
Skąd więc u p. Bogdana tyle 
nienawiści wobec wójta Kur-
dzieko?

Włodarz Lipki na swoim 
profilu napisał: „Pan Bogdan 
wielokrotnie mi się odgra-
żał, ale jakoś w sytuacji face 
to face zapomniał języka”. 

Za to na Facebooku był bar-
dziej rozmowny, bo wkrótce 
opublikował kolejne posty. 
W takim samym tonie...

„Jeśli Pan Wójt poczuł 
się urażony to proszę 
o wniosek do sądu, pod-
trzymam swoje zdanie, 
a moi prawnicy  udowod-
nia całą prawdę o systemie, 
który gazuje i ogłupia nasze 
dzieci(...)Wszyscy popieramy 
Pana Wójta, wspaniały czło-
wiek co gazuje nasze dzie-
ci(...)

Przemysław Kurdzie-
ko na swoim profilu sko-
mentował: „Można mnie 
nie lubić, gardzić mną, nie 
zgadzać się z moją wizją 
rozwoju gminy, ale zawsze 
ceniłem sobie merytorykę 

wypowiedzi. Tym razemspra-
wy zaszły jednak za daleko“.

Nigdy nie byłem w sądzie, 
nie mam czasu, ani ocho-
ty tam iść. Wiem, że kry-
tyka to część mojej pracy, 
muszę być na nią odporny, 
ale już sami mieszkańcy 
zaczęli wysyłać do mnie 
wiadomości, jakie ten pan 
wstawia na Facebooku. 
I to, po namowie miesz-
kańców, skłoniło mnie 
do podjęcia decyzji, że 
coś trzeba z tym zrobić.  
Zresztą to właśnie miesz-
kańcy pisali mi, że ten pan 
ma wiatrówkę, i że może 
być niebezpieczny – powie-
dział portalowi 77400.pl wójt 
Lipki. 

Tymczasem  p. Bogdan nie-
spodziewanie ... spotulniał. 
Następnego dnia na jego pro-
filu pojawił się następujący 
wpis:

„Chcę przeprosić Pa-
na Wójta Gminy Lip-
ka i wszystkich, których 
uraziłem swoimi wczorajszy-
mi wpisami. Proszę mi wy-
baczyć, ale przez sytuację, 
jaka panuje od roku w na-
szym kraju puściły mi nerwy 
i nie wytrzymałem. Jeszcze 
raz przepraszam”.

Czy na tę skruchę aby nie 
za późno? 

BURMISTRZ I RADNI
MOGĄ MU... ZROBIĆ LODA 

Mowy nienawiści ciąg 
dalszy. Po p. Bogdanie 
swoje prostackie oblicze 
pokazał właściciel jednej 

ze złotowskich restauracji. 
Mężczyzna za otwarcie lo-
kalu mimo zakazu otrzymał 
10 tysięcy złotych kary. Pan 
Arkadiusz – bo o nim mo-
wa – zaatakował burmistrza  
Złotowa i radnych miasta.

A zaczęło się od owego p. 
Bogdana. Jego sprawa lo-
tem błyskawicy rozlała się 
po Internecie. Hejter spo-
tkał się  z falą krytyki, ale 
wśród komentujących zna-
lazł się m.in. restaurator  
ze Złotowa, który przykla-
snął mieszkańcowi Lipki. 
I sam zaczął hejtować. Bur-
mistrza nazwał „debilem 
i złodziejem”, oskarżył go też 
o chęć przejęcia nieruchomo-
ści. Dostało się i radnym, 
którym zarzucił bierność, 
przez co „przykładają rękę 
do ludobójstwa”. Jakby te-
go było mało, i włodarzowi, 
i rajcom zasugerował, że mo-
gą mu „zrobić loda”. 

W odpowiedzi na obe-
lgi i nieobyczajne sugestie 
pod adresem swoim oraz rad-
nych, burmistrz Adam Pulit 
wydał krótkie, ale stanow-
cze oświadczenie, w którym 
zapowiedział, że „podejmie 
zdecydowane kroki prawne”.

A to oznacza, że p. Arka-
diusz ze Złotowa, a praw-
dopodobnie i p. Bogdan 
z Lipki staną przed sądem. 

Może wtedy do nich do-
trze, że raz wypowiedzianych 
słów nie można cofnąć, ale 
można za nie słono zapłacić. 
Chociażby dla przykładu.

(Red.)

POWIAT ZŁOTOWSKI

Nagroda
dla pięknego Złotowa

Obrażają wójta i burmistrza.
Nie przebierają w słowach 

Park Słoneczny na Osiedlu Zamkowym w Złotowie dobył 
I miejsce w konkursie na ,,Najlepiej zagospodarowaną 
przestrzeń publiczną w Wielkopolsce.”

Burmistrz Złotowa Adam Pulit odbiera nagrodę z rąk Jacka Bogusławskiego
członka Zarządu Województwa Wielkopolskiego

Ogień  zaskoczył  ich  nad ranem. 
Teraz potrzebują naszej pomocy...

DZIERZĄŻENKO. 
Moi rodzice od wielu 

lat mieszkają na gospo-
darstwie rolnym ledwo 
wiążąc koniec z końcem. 
12 lutego 2021 roku, 
około godziny 4.30 w 
moim rodzinnym domu 
wybuchł pożar. Tak za-
czyna się nasza trudna 
historia...

Mama wstała około 
4 rano do toalety. Po 
chwili usłyszała jakiś 
hałas na strychu. Prze-
straszyła się sądząc, że 
ktoś się włamał. Pobiegła 
obudzić tatę. Tata wszedł 
na schody prowadzące na 
strych i zobaczył kłęby 
dymu  – opowiada pa-
ni Anna. Rodzice szyb-
ko powiadomili służby 
ratunkowe, ale zanim 
przyjechali strażacy, sa-
mi próbowali ugasić pło-
mienie. Niestety było już 

za późno, aby cokolwiek 
uratować.

Akcja trwała 4 godziny. 
Podczas gaszenia pożaru 
została również zalana 
dolna część domu i obec-
nie nie nadaje się do za-
mieszkania.

Pani Anna: Rodzicom 
jest trudno, gdyż zo-
stali bez bieżącej wo-
dy, prądu i ogrzewania. 
A  na  gospodarstwie 
są również zwierzę-
ta, którymi codziennie 
trzeba się zajmować 

(pojenie, karmienie, do-
jenie). Trudno mi prosić 
o pomoc w takiej sytu-
acji, jednak nic innego 
nam nie pozostało. Nigdy 
byśmy nie sądzili, że do-
tknie nas taka tragedia... 
Za każde dobre serce ser-
decznie dziękujemy!

Rodzicom p. Anny moż-
na pomóc za pośrednic-
twem portalu zrzutka.pl 

(Red.)
Fot. zrzutka.pl
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WIELKI CZWARTEK
Podczas Najświęt-

szej Ofiary Wieczerzy 
Pańskiej wspominamy 
wydarzenia z Wieczor-
nika- ustanowienie 
Eucharystii i sakramen-
tu kapłaństwa. Ewange-
lia przy pomina o tym, jak 
przed wieczerzą Jezus umył 
nogi swoim uczniom. Dla-
tego w wielu parafiach, 
na pamiątkę tego wyda-
rzenia, po homilii kapłan 

wykonuje podobną czyn-
ność umywania nóg wy-
branym parafianom. 
Przypomina to prawdę, 
że wszelkie przewodzenie 
w kościele powinno od-
bywać się w duchu służby 
bliźniemu. Na zakończenie 
uroczystości Ciało Chry-
stusa zostaje przeniesione 
do specjalnie przygotowa-
nej kaplicy zwanej ciemni-
cą. Tam do późnych godzin 
wieczornych czuwają wierni. 

Tabernakulum jest opróż-
nione oraz otwarte; gaśnie 
wieczna lampa, a ołtarz przy 
którym sprawowano Naj-
świętszą Ofiarę stoi pusty. 

WIELKI PIĄTEK
Nie sprawuje się Euchary-

stii. W kościołach adoruje 
się Pana Jezusa w ciem-
nicy; odbywają się nabo-
żeństwa Drogi Krzyżowej. 
Popołudniu rozpoczy-
nają się najważniejsze 

obrzędy tego dnia - Litur-
gia Męki Pańskiej. Skła-
da się ona z trzech części:

Słowa;
Adoracja Krzyża;
Obrzędy Komunii.
Liturgię kończy prze-

niesienie Najświętsze-
go Sakramentu do kaplicy, 
zwanej Bożym Grobem. 
Monstrancja przykry-
ta jest białym welonem 
na pamiątkę całunu, któ-
rym spowito doczesne 

szczątki Jezusa. Tego wie-
czoru i przez cały następny 
dzień trwa adoracja. 

WIELKA SOBOTA
Jezus powstaje z gro-

bu. Pokazuje, że nadzieje 
w nim pokładane nie były 
daremne. Chrystus zwy-
ciężywszy śmierć też obie-
cuje zmartwychwstanie 

wierzącym w niego. Litur-
gia Wielkiej Soboty nie jest 
typową Mszą, ponieważ 
dodatkowo składa się z Li-
turgii Światła i Chrzciel-
nej(rozpoczyna się przed 
kościołem przy rozpalo-
nym ognisku). 

M. Kociński

Triduum Paschalne

Czas na
kraszanki
i pisanki

Do czego posłuży 
nowa wieża w Złotowie?

Oddział covidowy 
w złotowskim w szpitalu 

Nazwa Triduum Paschalne pojawiła się od 1929 roku (łac. triduum oznacza
dokładnie „trzy dni”). Tradycja kościoła pozwala jednakże rozumieć ten 
czas jako trzy fazy misterium Odkupienia. Etap pierwszy to pożegnalna
uczta - zwana Ostatnią Wieczerzą. Etap drugi-wydarzenia Wielkiego Piątku, 
zakończone śmiercią Chrystusa na krzyżu; część trzecia- spoczynek w grobie
i cud zmartwychwstania.

Sposoby wykonania:
1.Technika Batikowa: 
* Ozdobne ornamenty są 

rysowane woskiem na bez-
barwnej powierzchni jajka;

* Następnie, po pokry-
ciu różnymi wzorami, 
wkłada się do kolorowe-
go roztworu wodnego

(ciepłego bądź zimnego);
* Gdy cała skorupa prze-

siąknie już barwnikiem, 
jajko jest wyjmowane z wo-
dy i chwilę

jeszcze ogrzewane, by 
można było łatwo usunąć 
wosk. 

W ten sposób moż-
na otrzymać jasne wzory 
na kolorowym, ciemniej-
szym tle.

2. Technika Rytownicza: 

Zdobienia jajka wykonu-
je się na wcześniej zabar-
wionym jajku. Za pomocą 
ostrego

przedmiotu(igły) wydra-
puje się rozmaite wzory 
połączone z napisami. 

3. Jajka jednokolorowe
* gotować jajka w wodzie 

z dodatkiem łyżki oc-
tu oraz dodać: 

- łupiny cebuli dają różne 
odcienie brązu;

- łyżka kurkumy daje ko-
lor żółty;

- dodając czerwoną ka-
pustę uzyskamy kolor nie-
bieski;

- szklanka startego bur-
ka zabarwi skorupkę na ró-
żowo.

M. Kociński

Wojewoda Wielkopol-
ski Michał Zieliński w pią-
tek 23 marca podjął decyzję 
o powołaniu w Powiatowym 
Szpitalu w  Złotowie  oddziału  
covidowego dla pacjentów  
zakażonych  SARS- CoV-
2 z klauzulą natychmia-
stowej wykonalności. Ze 
względu na rosnącą licz-
bę zachorowań w naszym 
województwie wojewo-
da zobowiązał dyrektor szpi-
tala do zapewnienia 30 łóżek 
dla pacjentów z podejrze-
niem lub potwierdzeniem  
zakażenia  wirusem,  w tym  

2 łóżek intensywnej terapii. 
Do szpitala będą trafiać 
pacjenci nie tylko z powia-
tu złotowskiego, a o ich skie-
rowaniu do Złotowa będzie 
decydował wojewódzki ko-
ordynator ds. COVID-19. 

Informacje na temat po-
wstania oddziału covido-
wego w Złotowie znajdują 
się na stronie internetowej 
szpitala:  https://szpital.
zlotow.pl/  i na Facebooku:  
https://www.facebook.com/
szpitalzlotow

Red.

W związku z liczny-
mi zapytaniami do Bur-
mistrza Miasta Złotowa 
Adama Pulita o składowane 
elementy konstrukcji wie-
ży na terenie kolei, bur-
mistrz odpowiada, że nie 

wydał zgody na taką insta-
lację. W ostatnich dniach 
na teren przy dworcu kole-
jowym, zostały przywiezio-
ne elementy masztu. 

Znajdują się one 
na terenie zamkniętym, 

co do którego decyzje podej-
muje Wojewoda. Z uzyska-
nych  informacji od PKP PLK 
S.A. wynika, że budowana in-
stalacja ma służyć wyłącznie 
kolei do komunikacji wzdłuż 
szlaku kolejowego. W ce-

lu uzyskania szerszej in-
formacji w tym zakresie 
Burmistrz wystosował ofi-
cjalne pismo do PKP PLK 
S.A.

Redakcja
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Studenckie zajęcia z wy-
chowania fizycznego wy-
glądają dzisiaj zupełnie 
inaczej niż 5 lat temu. Nie 
każdy jest dobry w lekko-
atletyce, koszykówce, czy 

siatkówce. Coraz częściej 
studenci wybierają zaję-
cia siłowe lub fitness, które 
poprawiają kondycję i syl-
wetkę. Dlatego też PUSS 
w Pile, przygotowała praw-
dziwą, sportową rewelację.

W Uczelnianym Centrum 
Sportu i Rekreacji pojawiły 
się 2 nowe sale. 

W sali Cardio, znajduje 
się 9 rowerów do indo-
or cyclingu z systemem 

MyRide oraz 2 bieżnie 
z możliwością planowa-
nia własnych treningów. 
Co ważne, urządzenia te 
można połączyć z aplikacją 
Team ICG i śledzić spor-
towe postępy z niezwy-
kle dokładnymi danymi. 

Są to najnowocześniejsze 
urządzenia treningowe, 
które zazwyczaj pojawiają 
się w największych klu-
bach fitness. Tym bardziej 
jesteśmy dumni, że ja-
ko jedna z niewielu uczel-
ni w kraju, posiadamy tak 
doskonałe sprzęty, które 
są w pełni do dyspozy-
cji studentów – podkreślił  
Paweł Łojewski, Prezes 
Klubu Uczelnianego AZS.

To nie wszystko, w dru-
giej pracowni – sali Ergo, 
znajdują się 3 maszyny 
firmy Concept 2 model 
E z wyświetlaczem PM4 
oraz 3 maszyny fir-
my Concept 2 model D 
z wyświetlaczem PM5 
(współpraca z nadajnika-
mi pracującymi w technolo-
gii ANT+ i Bluetooth Smart 
oraz aplikacja na smart-
fon). Nie można zapomnieć 
także o Sali, z której już od 
jakiegoś czasu korzystają 
studenci, gdzie znajdują się 
2 bieżnie firmy Kettler; 2 
maszyny eliptyczne firmy 

Kettler, 2 rowery treningo-
we firmy Kettler, hantle + 2 
maszyny treningowe oraz 2 
bieżnie firmy Life Fitness 
model T5 GO z możliwo-
ścią planowania własnych 
treningów.

Staramy się zapewnić 
studentom jak najlep-
sze warunki do ćwiczeń, 
a w chwili obecnej, na-
sze pracownie trenin-
gowe fitness i cardio, 
wyposażone są w jeden 
z najnowocześniejszych 
sprzętów treningowych.  
Rozwój i modernizacja na-
szej bazy sportowej musi być 
dostosowana do współcze-
snych trendów w obszarze  
aktywności fizycznej czło-
wieka. Jestem przekona-
ny, że kreowanie wiedzy 
i umiejętności w zakresie 
personalnego treningu zdro-
wotnego oraz umiejętne 

wspomaganie tego pro-
cesu z wykorzystaniem 
najnowszego sprzętu przy-
niesie oczekiwane rezulta-
ty – podsumowuje  Andrzej 
Grzesik, Kierownik Uczel-
nianego Centrum Spor-
tu i Rekreacji.

Wszystko to w połącze-
niu z wielką halą sportową 

oraz boiskami zewnętrz-
nymi, tworzy doskonałą 
bazę sportową dla studen-
tów, którą doceniają także 
ogólnopolskie organizacje 
sportowe, powierzając już 
kilkukrotnie Państwowej 

Uczelni Stanisława Staszi-
ca w Pile, organizację tak 
prestiżowej imprezy spor-
towej jak Akademickie Mi-
strzostwa Polski w Judo.

Aleksandra Fabiszak
Rzecznik prasowy 

PUSS w Pile

21.03.2021 w Nowym To-
myślu odbył się turniej 
wiosenny w podnoszeniu cię-
żarów. Ze względu na panu-
jące warunki zawody zostały 

zorganizowane w formie 
online każdy na swojej si-
łowni. W kategorii wagowej 
49 wystąpiła Oliwia Tom-
kalska podopieczna Tre-
nera Wojciecha Siadaka, 
rwanie 46 podrzut 56.

Pierwsze miejsce przewa-
gi nad drugą zawodniczką 
11 kg, następne zawody Uks 
Copal odbędą się w Go-
łańczy, a będą to Mistrzo-
stwa Wielkopolski do lat 20.

Fot: Wojciech Siadak

Spotkanie miało dra-
matyczny przebieg. Niżej 
notowani goście przyjecha-
li w okrojonym składzie, 
ale walczyli bardzo dziel-
nie. Pierwsza połowa za-
kończyła się remisem 2:2, 
choć pachniało niespo-
dzianką, bowiem Ra-
dosław Góźdź zdobył 
wyrównującego gola tuż 
przed przerwą. Ten sam 
zawodnik dał prowadze-
nie pilanom już w drugiej 
połowie. Kiedy gospoda-
rze powiększyli przewa-
gę, wydawało się, że mają 
mecz pod kontrolą. Nic 
z tych rzeczy. Futbalo naj-
pierw doprowadziło do wy-
niku 5:5, a chwilę później 
było po sześć. Szalony 
mecz skończył się jednak 
dla pilan szczęśliwie, w czym 
bez wątpienia pomogły gole 

Piotra Papierowskiego i Mi-
łosza Wylegały. To ostatnie 
trafienie było jednocześnie 
setną bramką zdobytą 
przez pilan w tym sezonie.  

Po niedzielnym me-
czu zespół Macie-
ja Konerta ma dziesięć 
punktów przewagi nad 
strefą spadkową, tymcza-
sem do rozegrania zostały 
jeszcze tylko trzy spotka-
nia. Zatem nawet gdyby 
na finiszu gra pilan posy-
pała się jak domek z kart, 
Best Drive nie ma pra-
wa spaść z pierwszej ligi. 
Plan minimum został więc 
wykonany.  

Warto dodać, że 
mecz z Białymstokiem po-
przedziły dwa niełatwe wy-
jazdy. W pierwszym z nich, 

w Obornikach, pilanie zre-
misowali 3:3, natomiast 
z Torunia wrócili na tarczy, 
przegrywając 4:10. Następ-
nym razem zespół z Piły 
powalczy o ligowe punkty 
tydzień po Wielkanocy. 

Naszych piłkarzy przeegza-
minuje wicelider z Gdań-
ska.  

Wyniki 24. kolejki: Pi-
ła – Białystok 8:6, Warsza-
wa – Mosina 6:5, Gdańsk 
– Łódź 7:1, Sulejówek – 
Bojano 7:6, Toruń – Gnie-
zno 5:2, Zgierz – Szczecin 
8:8, Kamienica Królew-
ska – Oborniki 9:6. 

Wojciech Dróżdż

1 Legia Warszawa 23 50 100-68

2 AZS UG Gdańsk 23 49 121-80

3 UMKS Zgierz 23 45 114-82

4 Orlik Mosina 23 42 96-88

5 TAF Toruń 23 41 103-82

6 Widzew Łódź 23 39 79-72

7 Futsal Oborniki 23 37 75-64

8 Best Drive Futsal Piła 23 32 100-99

9 Futsal Kamienica Król. 23 32 88-93

10 LZS Bojano 23 31 85-87

11 Futbalo Białystok 23 22 72-85

12 Victoria Sulejówek 23 12 82-132

13 KS Gniezno 22 11 40-86

14 Futsal Szczecin 22 10 64-101

Sale treningowe jak
w najlepszych studiach fitness!

Futsal Piła utrzymał 
się w pierwszej lidze! 

Wiosenny turniej
w podnoszeniu

ciężarów

PIŁA. Najlepsze kolarskie trasy na świecie, programy treningowe 
dostosowane do grupy, elektroniczne pomiary tętna, kalorii, czasu, 
prędkości, mocy, wirtualny trener, a do tego doskonała jakość 
obrazu i dzięki – wszystko to czeka na studentów w nowej, 
rowerowej sali do indoor cyclingu w Uczelnianym Centrum 
Sportu i Rekreacji Państwowej Uczelni Stanisława Staszica w Pile.

Dzięki zwycięstwu w Niedzielę Palmową, Best Drive Futsal
Piła utrzymał status pierwszoligowca. W najważniejszym
spotkaniu tej rundy pilanie wygrali u siebie 
z Futbalo Białystok 8:6. 
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Co słychać u Tomka Po-
chylskiego? Zapracowany 
jak zawsze?

Oj, tak! Na brak zajęć 
nie narzekam. Trenuję 
kilka grup młodzieżowych, 
prowadzę seniorów w trze-
ciej lidze, do tego docho-
dzą sprawy organizacyjne.

Uporządkujmy fakty. Ze-
spół dziewcząt na co dzień 
trenuje...

…w ramach Liceum Ogól-
nokształcącym Mistrzo-
stwa Sportowego, gdzie 
dziewczyny uczą się już 
w dwóch oddziałach. To są 
klasy typowo żeńskie. Gru-
pę chłopców w LOMS chce-
my otworzyć za dwa lata. 
Treningi prowadzimy 
w hali przy Bydgoskiej.

Zacząłem od dziewcząt, 
bo dużo o nich słychać. 
I są to zwykle bardzo do-
bre wieści.

One cały czas się rozwi-
jają. Obecnie mamy w klu-
bie juniorki młodsze, które 
grają w kategorii do lat 16 
i grupę rok starszą. Ta dru-
ga zajęła niedawno trzecie 
miejsce w Wielkopolsce 
i awansowała do rozgry-
wek centralnych. Najlepsze 
dziewczęta z obu tych zespo-
łów występują też w drugiej 
lidze. I to jest ewenement 
w historii naszego miasta, 
bo Piła nigdy wcześniej nie 
miała żeńskiej drużyny ko-
szykówki na tym pułapie. 
Początki były trudne, ale 
z meczu na mecz nasza for-
ma rosła i sezon udało się 
zakończyć na niezłym, 
siódmym miejscu. Wyprze-
dziliśmy w tabeli trzy inne 
zespoły, a konkurencja by-
ła mocna.

Co z młodszymi grupa-
mi wiekowymi?

Jest też grupa dziewczy-
nek do lat 13, która cały 
czas dzielnie trenuje i ry-
walizuje na poziomie wo-
jewództwa, choć brakuje 
im jeszcze zgrania. Ze-
spół ma przebłyski, ale 
forma nie jest stabilna, 
na co wpływ ma również 
zamieszanie z wirusem 
i związane z nim absencje 
w treningach.

Przejdźmy do chłopców, 
bo ich też w klubie nie 
brakuje. 

Bardzo dobrze radzi sobie 
zespół do lat 12. W swo-
ich rozgrywkach może 
się pochwalić bilansem 
siedmiu wygranych me-
czów przy trzech poraż-
kach i drugim miejscem 
w tabeli. Zadowalające 

wyniki osiągają też dwie 
grupy kadetów. 

Nie uwierzę, jeśli po-
wiesz, że wszystkie zespoły 
prowadzisz w pojedynkę. 

Czasem się śmieję, że 
już chyba zapracowałem 
na emeryturę. Pracy jest 
mnóstwo. W pojedynkę 
trenuję wszystkie grupy 
dziewczęce (druga liga, 
U-16, U-15 i U-13). Pro-
wadzę też naszych se-
niorów w trzeciej lidze, 
samemu zresztą grając. 
Jeśli chodzi o chłopców, 
to przy kadetach poma-
ga mi Kuba Rajewicz, 
a grupą U-12 zajmuję się 
razem z Dominikiem Czaj-
kowskim. Aha, jest jeszcze 
grupa naszych najmłod-
szych koszykarzy, do 10. 
roku życia. Oni na razie 
tylko trenują, ale z ni-
mi pracuję sam. 

Gratuluję i życzę wie-
lu sił. Tym bardziej, że 
przedsezonowe zamiesza-
nie z seniorami, o których 
też wspomniałeś, koszto-
wało cię sporo zdrowia.

Trudno, żeby by-
ło inaczej. Mieliśmy 
występować w drugiej 
lidze, wnioskowaliśmy 
do władz miasta o wspar-
cie w wysokości 50-100 
tysięcy złotych. Niestety, 
pan prezydent stwierdził, 
że miasto nie ma pienię-
dzy na wspieranie dru-
giej ligi, ale pomoże nam 
przy szkoleniu dzie-
ci i młodzieży. Z tych 
właśnie powodów wró-
ciliśmy do trzeciej ligi. 
Bardzo żałuję, bo awans 
wywalczyliśmy po trudnej, 
czysto sportowej walce, 
bez kupowania miejsca od 
kogokolwiek. Parę ład-
nych lat temu ekipa senio-
rów była oczkiem w głowie, 
wszystko się wokół nich 
kręciło. Teraz sytuacja ule-
gła zmianie. Zdecydowa-
nie stawiamy na młodzież, 
a najstarsi grają dla siebie 
i dla podtrzymania trady-
cji. W tym przypadku uwa-
żam, że potrzeba nam 

zrobić krok w tył, żeby póź-
niej wykonać dwa do przo-
du. 

Miasto wspiera mło-
dzież, ale grupa spon-
sorów jest liczniejsza, 
prawda?

Przede wszystkim kła-
niam się w pas przed-
siębiorstwu Enea, 
naszemu sponsorowi stra-
tegicznemu. Wielkie po-
dziękowania należą się 
posłowi Marcinowi Po-
rzuckowi oraz Minister-
stwu Sportu i Turystyki. 
Mocno wspierają nasze 
młodzieżowe drużyny wła-
dze powiatowe i miejskie. 
Nie mogę też zapomnieć 
o mniejszych, ale również 
wspaniałych darczyń-
cach. Zaliczają się do nich 
przede wszystkim KM Im-
port, Kolorama, 365 Ener-
gy, siłownia Colos Patryk 
Jagła, Polisa Expert, Spaw-
-Met, Veskez, Retronika. 
Jeśli kogoś nie wymieni-
łem, z góry przepraszam. 
Każdemu z osobna bar-
dzo dziękuję. 

Wspaniale, że można li-
czyć na takich mecenasów. 
Na koniec zapytam o Two-
ją współpracę z kadrą wo-
jewódzką. Zdaje się, że 
osiągnęliście ostatnio du-
ży sukces?

Będąc pierwszym tre-
nerem wielkopolskiej 
kadry młodziczek z rocz-
nika 2007, wziąłem udział 
ze swoimi podopieczny-
mi w finale Ogólnopolskiej 
Olimpiady Młodzieży. Lu-
towe zawody, które odbyły 
się w Człuchowie, wygra-
liśmy z kompletem zwy-
cięstw! Wcześniej jak 
tornado przebrnęliśmy 
przez półfinał, a do eli-
minacji szykowaliśmy się 
na zgrupowaniach w Koni-
nie, Kórniku i Sierakowie. 

Podziwiam i składam 
gratulacje. No i życzę 
równie dużych sukce-
sów z pilskim Basketem.

 Serdeczne dzięki.

Wojciech Dróżdż
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Czwartoligowiec z Szydło-
wa to jedyny piłkarski zespół 
z powiatu pilskiego, który 
występuje na tak wysokim 
pułapie. Początek obecne-
go sezonu w wykonaniu ekipy 
prowadzonej przez Piotra So-
chackiego był imponujący, 
jednak z każdym kolejnym 
tygodniem wygrywanie 
meczów przychodziło szy-
dłowianom coraz trudniej. 
Co nie zmienia faktu, że 
finisz rundy jesiennej był 
dla Iskry radosny, bowiem 
dzięki zajęciu ósmego miej-
sca na półmetku rozgrywek, 
nasz reprezentant awansował 
do grupy mistrzowskiej.

W pierwszą sobotę mar-
ca rywalizacja została wzno-
wiona. Niestety, na razie 
Iskra nie może dorównać 
rywalom. Zaczęło się od 
trzech przegranych wy-
jazdów – 1:3 w Nowych 
Skalmierzycach, 1:2 z LKS 
Gołuchów i 1:3 we Wrześni. 
Pierwszy mecz na własnym, 

jeszcze zmęczonym po su-
rowej zimie boisku Szydło-
wo zagrało w przeddzień 
Niedzieli Palmowej. Tym 
razem rywalem były re-
zerwy drugoligowego KKS 
Kalisz. Niestety, u siebie 
Iskra też przegrała, ulega-
jąc gościom 0:2. Przyjezd-
ni, którzy opierają swój 
skład na nastolatkach, wy-
kazali się lepszą kondycją, 
a w powiększeniu przewa-
gi nie przeszkodziła im nawet 
gra w dziesiątkę. Szkoda. Zespół 
z ziemi pilskiej musi zatem 
szukać okazji na powiększe-
nie dorobku po Wielkanocy. 
Najpierw czeka go wyjazd 
do Międzychodu, a tydzień 
później mecz u siebie z Odo-
lanovią. Łącznie z tymi wi-
dowiskami, przed drużyną 
Iskry jeszcze dziesięć spo-
tkań. W każdym z nich 
o punkty będzie bardzo trud-
no, ale nikt nie zamierza się 
poddawać. Tym bardziej, że 
plan minimum (utrzymanie 

statusu czwartoligowca) zo-
stał już wykonany. A zatem 
może być tylko lepiej.  

Tymczasem w grupie wal-
czącej o pozostanie w lidze 
dzielnie reprezentuje nasz re-
gion Lubuszanin Trzcianka. 
W sobotę, 27 marca, po am-
bitnej grze do ostatniej se-
kundy, trzcianeccy sportowcy 
wywieźli punkt z Leszna. 
O kolejne postarają się 10 
kwietnia w Kórniku. Życzy-
my powodzenia! 

Wojciech Dróżdż

TABELA IV LIGI:

1 Pogoń Nowe Skalmierzyce 24 55 69:26

2 Warta Międzychód 24 53 54:21

3 Victoria Września 25 52 66:33

4 LKS Gołuchów 25 51 48:18

5 Centra Ostrów Wlkp. 25 46 52:28

6 KKS 1925 II Kalisz 25 43 42:41

7 Odolanovia Odolanów 25 34 46:44

8 Iskra Szydłowo 25 34 34:37

9 Obra Kościan 24 40 48:42

10 Tarnovia Tarnowo Podgórne 24 38 52:37

11 Wilki Wilczyn 24 33 45:44

12 Olimpia Koło 24 32 37:47

13 Ostrovia Ostrów Wlkp. 24 31 40:33

14 Polonia Kępno 24 30 30:42

15 Lubuszanin Trzcianka 24 30 47:63

16 Victoria Ostrzeszów 24 29 39:42

17 Polonia 1912 Leszno 24 27 38:60

18 Kotwica Kórnik 24 27 32:41

19 TPS Winogrady Poznań 24 23 35:57

20 Krobianka Krobia 24 21 27:58

21 Warta II Poznań  24 21 36:50

22 GKS Dopiewo 24 4 11:64

Młodzież jest naszą dumą i radością Iskra Szydłowo. Niełatwy marzec
w mistrzowskiej grupie Rozmowa z Tomaszem Pochylskim, prezesem 

i trenerem KS Enea Basket Piła

R E K L A M A
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